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مرکز فرماندهی برای صنعت وجود ندارد
محمدرضا گنجی متاســفانه تصمیماتی که برای بخش صنعت گرفته می شود 
تصمیمات خلق الساعه هستند و تولیدکنندگان در بســیاری از موارد سردرگم 
می کند.موانع بخش تولید در کشور بسیار زیاد اســت. عدم ثبات تصمیم گیری 
یکی از مهم ترین موانعی اســت که پیش روی تولیدکنندگان قرار دارد.متاسفانه 
تصمیماتی که برای بخش صنعت گرفته می شود تصمیمات خلق الساعه هستند 
و تولیدکنندگان در بسیاری از موارد سردرگم می کند. در عین حال، عدم وجود 

تشکل های صنفی نیز از معضلاتی است که بخش تولید بابد به آن توجه کند. 

یادداشت

ج از تشک کشتی! سالتو بارانداز حسن یزدانی؛خار
مرتضی رضایی هــادی عامل،ناخواسته،حاشــیه عجیبی را برای حســن 
 یزدانی بــه وجــود آورد.معمولا هر وقت با هــادی عامل تمــاس می گیری و
 می گویی:»کمــی گپ بزنیم؟«مــی گوید:»زیاد اهل مصاحبه نیســتم؛چه 
بگویم؟«خدا رحم کرد که هــادی خان قصه ما زیاد اهل مصاحبه نیســت اما 
وقتی مصاحبه می کند زمین و زمان را بهم می ریزد.مثل اظهار نظرش درباره 
حسن یزدانی و پرده برداری از دلیل او برای شرکت در بازی های آسیایی.اصلا 

مشخص نیست که این اظهار نظر هم درست است یا نه؟

دیدگاه
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رویخطروز فراترازکاغذ

R O O Z L I N E

پایگاه تحلیلی پایگاه خبری

آنلاین

 فراخوان تجدید مناقصه
 یک مرحله ای عمومی  همراه با ارزیابی کیفی )فشرده(

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم

اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای استان قم در نظر دارد نسبت به برگزاری مناقصه از طریق سامانه تدارکات الکترونیکی دولت جهت اجرای پروژه ذیل 
اقدام نماید :

مبلغ تضمین شرکت در مناقصه )ریال(مبلغ برآورد )ریال(موضوعردیف

160.700.000.0008.035.000.000لکه گیری و درزگیری بخشی از محور قدیم قم - کاشان1
آدرس به  ستاد(  دولت)  الکترونیکی  درگاه  طریق  از  ها  پاکت  بازگشایی  و  گران  مناقصه  پیشنهاد  ارائه  تا  اسناد  دریافت  از  مناقصه  برگزاری  مراحل   کلیه 
 WWW.setadiran.ir انجام خواهد شد و لازم است مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی، مراحل ثبت نام در سایت مذکور و دریافت گواهی امضای الکترونیکی 

را جهت شرکت در مناقصه محقق سازند. تاریخ انتشار مناقصه در سامانه 1402/08/24 می باشد.
نوع تضمین شرکت در مناقصه:

 ضمانت نامه بانکی یا واریز وجه 
 مهلت زمانی دریافت اسناد: 

از ساعت 08:00 روز چهارشنبه مورخ 1402/08/24 تا  ساعت 13:00 روز پنجشنبه مورخ 1402/09/02
مهلت زمانی ارائه پیشنهادها:

تا ساعت 13:00روز پنجشنبه مورخ 1402/09/16 در سامانه ستاد بارگزاری گردد.
تاریخ بازگشایي پاكات هاي ارزیابی كیفي:  

پاکت ارزیابي كیفي مناقصه گران راس ساعت 08:30 مورخ 1402/09/18 باز و توسط کمیته فنی بازرگانی مورد رسیدگي قرار خواهد گرفت.
محل و زمان افتتاح پیشنهاد ها : 

از ساعت 11:30روز شنبه مورخ 1402/09/18 در محل سالن جلسات اداره کل برگزار و در بستر سامانه ستادایران بازگشایی می گردد.
جهت کسب اطلاعات بیشتر متقاضیان می توانند به پایگاه ملی اطلاع رسانی مناقصات به نشانی http:\\iets.mporg.ir  مراجعه  و یا با شماره تلفن 37780426-7 

025 تماس حاصل فرمایند.
ارائه پاکت الف به آدرس :  قم - انتهای بلوار عمار یاسر – بلوار تعاون  - مجتمع ادارات – اداره کل راهداری و حمل و نقل جاده ای 

شماره نمابر : 02537775583
مرکز تماس سامانه ستادایران جهت انجام مراحل عضویت در سامانه : )شماره پشتیبانی سامانه: 1456 (

 

شناسه آگهی: 1603864

نوبت اول

 آگهی فراخوان مناقصه عمومی
شهرداری شهر قدس در نظر دارد نسبت به روشنایی زمین چمن مصنوعی دوم استادیوم شهدا از 

طریق مناقصه عمومی اقدام نماید.
برآورد اولیه : مبلغ اولیه برآورد انجام كار حدود 39/990/266/184 ریال با احتساب کسور قانونی و 

9 % مالیات بر ارزش افزوده میباشد.
مدت اجرای پروژه:  6 ماه و  مدت تضمین پروژه از سوی پیمانکار 12 ماه می باشد.

تضمین شركت در مناقصه: 1/999/513/309 ریال می باشد که به صورت واریز نقدی یا ضمانتنامه 
معتبر بانکی مورد پذیرش خواهد بود.

ارائه هر نوع چك اعم از بانكي یا تضمیني و یا سایر موارد مشابه به عنوان ضمانت نامه، به هیچ عنوان قابل 
قبول نمي باشد.

 پرداخت تضمین شركت در مناقصه بصورت نقدي از طریق شماره حساب 0105708327003 نزد 
بانک ملی 

بنام شهرداری شهر قدس 
مناقصه گران می بایستی ضمانتنامه شرکت در مناقصه را پیش از پایان مدت تحویل پیشنهادات به امور 

قرارداد های شهرداری قدس تحویل نمایند. 
 قیمت اسناد و نحوه واریز وجه :

شماره  حساب  به  كه  باشد  مي  ریال(  میلیون  )هشت  ریال  مناقصه 8/000/000  اسناد  قیمت    
0105708298000 به نام شهرداری شهر قدس نزد بانک ملی و بصورت الکترونیکی از طریق سامانه 

تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل پرداخت می باشد.
 مهلت خرید اسناد :

مهلت خرید اسناد مناقصه از روز چهارشنبه مورخ  1402/09/01 بوده و  اسناد و مدارك مناقصه 
ظرف مهلت مندرج در سامانه در سامانه تدارکات دولت به نشانی www.setadiran.ir  قابل دریافت 

می باشد.
مهلت تحویل و مدت اعتبار پیشنهادات :

بارگذاری                                 مهلت  آخرین  و   1402/09/16 شنبه  پنج  روز   13 تاساعت  ضمانتنامه  تحویل  مهلت 
  www.setadiran.ir دولت  تدارکات  سامانه  در  بارگذاری  طریق  از  همانروز  ساعت 17  تا   اسناد 

می باشد. 
7-مجوز مورد نیاز جهت شركت در مناقصه :

 شرکتهای دارای رتبه 5 تاسیسات
8-پرداخت هزینه آگهی مناقصه بعهده برنده می باشد .

9 – شهرداری در رد یا قبول پیشنهادات مختار است .
 10- در صورت بروز هرگونه تناقض در موارد مندرج در آگهی با سامانه ستاد ملاک عمل سامانه ستاد 

خواهد بود .
11-سایر شرایط در اسناد مناقصه قید شده است .

تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/08/24 تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/09/01

 نوبت اول

روابط عمومی شهرداری شهرقدس با دستور وزیر نفت؛ 

تسهیل و تسریع در صادرات گاز LPG پالایشگاه های کشور 

از سوی مهندس جواد اوجی، وزیر نفت اجازه 
صادرات گاز LPG پالایشگاه های کشور 

صادر شد. 
امسال با توجه به فرمایشات رهبر معظم 
انقلاب با عنوان »مهار تورم ورشد تولید« 
همه  رو  این  از  است،  شده  نامگذاری 
دستگاه های اجرایی و به ویژه فعالان حوزه 

صنعت و اقتصاد موظف به تحقق شعار سال 
هستند.

نیز  نفت  وزارت  زیرمجموعه  بین شرکت های  این  در 
تحقق فرمایشات رهبر معظم انقلاب در راستای شعار سال 
و همچنین فرمایشات ایشان مبنی بر تبدیل پالایشگا  ه ها به 
پتروپالایشگاه ها، تکمیل زنجیره ارزش و جلوگیری از خام 
فروشی را در دستور کار قرار داده و برای این امر پروژه هایی را 

در دستور کار قرار داده اند.
از آنجایی که بهره برداری از این پروژه ها در زمانی که تحریم های 
ظالمانه دشمن اعمال شده و شرایط سختی را ایجاد کرده، 

نیاز به تامین هزینه های چندین برابری دارد که جز با 
همکاری و همدلی همه مسئولان در بخش های 
مختلف امکان تامین آن وجود ندارد، از این 
رو به دنبال  درخواست اعلام شده از سوی 
صادرات  بر  مبنی  کشور  پالایشگا ه های 
گاز LPG دکتر اوجی وزیر محترم نفت 
ومهندس جلیل سالاری مدیرعامل شرکت 
ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی با این 
درخواست موافقت و در حال حاضر صادرات این 

محصول از پالایشگاه ها به کشورهای هدف آغاز شد.
همچنین یادآور می شویم که هزینه های حاصل از صادرات گاز 
LPG با درایت وزیر نفت ومدیرعامل شرکت ملی پالایش 
زیست  پروژه های  اجرای  صرف  نفتی  فرآورده های  وپخش 
محیطی و در نتیجه اشتغال زایی، جلوگیری از فرار نخبگان 
خواهد شد که در نهایت اضافه شدن درآمد کشور برای بهبود 

شرایط زندگی شهروندان را به دنبال خواهد داشت.

با دستور وزیر نفت؛ 

تسهیل و تسریع در صادرات گاز LPG پالایشگاه های کشور 

 LPG از سوی مهندس جواد اوجی، وزیر نفت اجازه صادرات گاز
پالایشگاه های کشور صادر شد. 

امسال با توجه به فرمایشات رهبر معظم انقلاب با عنوان »مهار تورم ورشد 
تولید« نامگذاری شده است، از این رو همه دستگاه های اجرایی و به ویژه 

فعالان حوزه صنعت و اقتصاد موظف به تحقق شعار سال هستند.
در این بین شرکت های زیرمجموعه وزارت نفت نیز تحقق فرمایشات رهبر 
معظم انقلاب در راستای شعار سال و همچنین فرمایشات ایشان مبنی بر 
تبدیل پالایشگا  ه ها به پتروپالایشگاه ها، تکمیل زنجیره ارزش و جلوگیری 
از خام فروشی را در دستور کار قرار داده و برای این امر پروژه هایی را در 
دستور کار قرار داده اند. از آنجایی که بهره برداری از این پروژه ها در زمانی که 
تحریم های ظالمانه دشمن اعمال شده و شرایط سختی را ایجاد کرده، نیاز 

به تامین هزینه های چندین برابری دارد که جز با همکاری و همدلی همه 
مسئولان در بخش های مختلف امکان تامین آن وجود ندارد، از این رو به 
دنبال  درخواست اعلام شده از سوی پالایشگا ه های کشور مبنی بر صادرات 
گاز LPG دکتر اوجی وزیر محترم نفت ومهندس جلیل سالاری مدیرعامل 
شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی با این درخواست موافقت و در 
حال حاضر صادرات این محصول از پالایشگاه ها به کشورهای هدف آغاز شد.

همچنین یادآور می شویم که هزینه های حاصل از صادرات گاز LPG با درایت 
وزیر نفت ومدیرعامل شرکت ملی پالایش وپخش فرآورده های نفتی صرف 
اجرای پروژه های زیست محیطی و در نتیجه اشتغال زایی، جلوگیری از فرار 
نخبگان خواهد شد که در نهایت اضافه شدن درآمد کشور برای بهبود شرایط 

زندگی شهروندان را به دنبال خواهد داشت.

سخنگویدولتمطرحکرد

 رشد اقتصادی
 ۱۹ درصدی طی ۲ سال



سخنگویدولتمطرحکرد

رشد اقتصادی ۱۹ درصدی طی ۲ سال

سیاست
روزنامهاقتصادیصبحایران
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 10 میلیارد دلار از پول برق صادراتی ایران به عراق 
در آستانه آزادسازی

منابع آمریکایی می گویند احتمالا واشــنگتن با دسترسی ایران به 10 
میلیارد دلار از پول برق صادراتی به عراق موافقت می کند و این مبالغ به 

حساب های بانکی ایران در اروپا و عمان منتقل می شود.
پایگاه خبری واشــنگتن فری بیکن طی گزارشی نوشت، احتمال دارد 
دولت آمریکا با دسترســی ایران به حداقل 10 میلیارد دلار منابع مالی 
خود در عراق موافقت کند.به این ترتیب، معافیتــی که در ماه جولای 
برای نخستین بار برای دسترسی ایران به منابع مالی اش در عراق صادر 

شده بود و فردا منقضی می شود، تمدید خواهد شد.
به نوشــته این گزارش، این معافیت به دولت عراق اجازه می دهد تا پول 
برق صادراتی ایران را به حســاب های بانکی ایران در اروپا و عمان واریز 
کند.دولت ترامپ برای نخســتین بار به عراق اجازه دارد تا برق و گاز از 
ایران وارد کند اما تنها در شرایطی که پرداخت ها در یک حساب سپرده 
در بغداد نگهداری شــود. دولت بایدن به تمدید این معافیت ادامه داد و 
از ماه جولای این امکان را فراهم کرد تا عراق بتواند بیش از 10 میلیارد 
دلار از این مبالغ را به خارج از کشورش انتقال دهد تا تهران بتواند از آن 

برای نیازهای بشردوستانه استفاده کند.
گفته می شــود، رئیس بانک مرکزی ایران در اواخر ماه اکتبر با همتای 
عمانی خود بر سر تسریع در دسترســی ایران به این مبالغ گفتگو کرده 

است.
دولت بایدن اصــرار دارد، همانند 6 میلیارد دلاری کــه به قطر انتقال 
داده شــده اســت، ایران از این 10 میلیارد دلار هم تنهــا برای اهداف 

غیرتحریمی می تواند استفاده کند.

درجلسههماهنگیدومینسفراستانیبهچهارمحالوبختیاری
 مخبر: دولت برای رفع نیازهای 

چهارمحال و بختیاری اهتمام جدی دارد
 معــاون اول رئیس جمهــور با بیان اینکــه دولت برای رفــع نیازهای 
چهارمحال و بختیــاری اهتمام جــدی دارد، از لزوم برداشته شــدن 
گام های عملی توسط دستگاه های اجرایی در جهت توسعه این استان 

سخن گفت.
»محمد مخبر« در جلسه هماهنگی دومین سفر استانی رئیس جمهور 
به اســتان چهارمحال و بختیاری با بیــان اینکه این اســتان از برخی 
مشــکلات و کمبودها رنج می برد اظهار کرد: دولت برای رفع نیازهای 
این استان، اهتمام جدی دارد و تلاش می کند تصمیمات مناسبی برای 

جبران کاستی های استان اتخاذ کند.
وی مردم اســتان چهارمحال و بختیاری را مردمی وفادار و سلحشــور 
توصیف کرد و افــزود: تعلق خاطر مردم این اســتان به نظام جمهوری 
اســلامی، رئیس جمهور و دولت نمایان اســت و انتظار از دستگاه های 
اجرایی این اســت که در ایفای تعهدات خود نسبت به مصوبات استان، 
اهتمام ویژه داشته باشــند و گام های عملی در راستای جهش و توسعه 

استان بردارند.

در این جلســه که اســتاندار چهارمحــال و بختیاری، وزیــران نفت، 
بهداشت، درمان و آموزش پزشــکی، جهاد کشاورزی، علوم، تحقیقات 
و فناوری، ورزش و جوانان، فرهنگ و ارشــاد اسلامی، تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی و همچنین معــاون اجرایی رئیس جمهور، رئیس ســازمان 
حفاظت محیط زیســت، معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده و 
رئیس بنیاد شــهید و امور ایثارگران حضور داشتند، توافقات و تعهدات 
دستگاه های اجرایی برای اســتان چهارمحال و بختیاری مورد بحث و 

تصمیم گیری قرار گرفت.
تخصیص اعتبــار لازم برای اجــرای طرح ها و پروژه هــای مختلف در 
حوزه بهداشــت و درمــان، کمک به اجــرای طرح های دانشــگاهی، 
فرهنگی و احداث پارک بانوان، اجرای طرح ها و پروژه های ورزشــی و 
عملیاتی سازی طرح هایی در بخش عمرانی نظیر گازرسانی، راه سازی 

و راه آهن از جمله تصمیمات اتخاذ شده در این جلسه بود.

دریادارسیاری:
وی پای خود ایستاده است ایران ر

معاون هماهنگ کننده ارتش گفت: امــروز با وجود تمامی تحریم ها در 
تأمین تجهیزات مورد نیاز دفاعی روی پای خود ایستاده ایم و این نشان 
می دهد که شعار »ما می توانیم« به واسطه نیروی انسانی کیفی، محقق 

شده است.
 امیر دریادار حبیب الله ســیاری در آئین افتتاح نمایشگاه دستاوردهای 
محتوای آموزش الکترونیکی و تربیتی در دانشــگاه علوم و فنون هوایی 
شهید ستاری برگزار شــد، با بیان اینکه امروز نسلی پر افتخار در ارتش 
در حال آموزش و رشد هستند، اظهار داشت: هر قدر آموزش و تربیت ما 

قوی باشد، به طور قطع در عملیات ها پیروز خواهیم شد.
معاون هماهنگ کننده ارتش افزود: مهم ترین ســرمایه هر ســازمانی، 
نیروی انسانی است و اگر نیروی انسانی کارآمد داشته باشیم، می توانیم 

در برابر تهدیدات بهترین واکنش را داشته باشیم.
امیر دریادار ســیاری با بیــان اینکه ســاخت ناوشــکن ها، پهپادها و 
هواپیماها حاصل تفکر نیروی انســانی اســت، یادآورشد: رهبر معظم 
انقلاب اســلامی فرمودند که اگــر بهترین و مدرن تریــن تجهیزات را 
داشته باشــیم، اما نیروی کیفی برای اســتفاده از آن ها نداشته باشیم، 

قطعاً این تجهیزات از بین خواهد رفت.
وی اظهار داشــت: نیروی انســانی کیفــی در ارتش با وجــود تمامی 
محرومیت ها توانســته با اتکا به تــوان خود به بهتریــن و مدرن ترین 

تجهیزات دست پیدا کند.
معاون هماهنگ کننده ارتش بیان کرد: امروز با وجود تمامی تحریم ها 
در تأمین تجهیزات مورد نیاز دفاعی روی پای خود ایســتاده ایم و این 
نشــان می دهد که ما توانســته ایم شــعار »ما می توانیم« را به واسطه 

نیروی انسانی کیفی، تحقق ببخشیم.
امیردریادار سیاری یادآور شد: عملیات »حمله به اچ ۳« توسط همین 
نیروهای شجاع و کیفی انجام شــد و دنیا همچنان در حیرت چگونگی 

انجام این عملیات است و آن را در دانشگاه های خود تدریس می کنند.
وی با بیان اینکه مســیر برنامه ریزی و آموزش ارتش بسیار خوب طی 
شده است، تأکید کرد: باید از تجربیات دفاع مقدس بهره ببریم؛ چرا که 

بسیار ارزشمند است و توان آموزش و پرورش ما را بالا می برد.
معاون هماهنگ کننــده ارتش با تاکیــد بر اینکه محتــوای آموزش 
الکترونیکی در زمان شیوع و گســترش کرونا خود را به خوبی در کشور 
نشــان داد، گفت: در آن دوران، آموزش حضــوری در ارتش حتی یک 
روز هم تعطیل نشــد و با افتخار می گویم که ما حتــی یک فوتی هم در 
مراکز آموزشی خود نداشــتیم که این نشــان از فرماندهی و مدیریت 

خوب ارتشی است.

تریبون

وزیر راه و شهرســازی با اشــاره به تمایل کشــورهای 
خارجی برای اســتفاده از فرصت های ترانزیتی ایران 
گفت: تکمیل راهگذرها با جذب سرمایه های خارجی 

به صورت جدی در دولت سیزدهم پیگیری می شود.
 مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرسازی در مراسم افتتاح 
ترمینــال جدید فــرودگاه بین المللــی کیش، گفت: 
توسعه زیرساخت های حمل ونقلی مناطق آزاد در همه 
حقوق یک موضوع جدی است و حمل ونقل هوایی در 
جزیره کیش بــه عنوان اصلی تریــن روش جابه جایی 
مسافر و بار از اهمیت ویژه و راهبردی برای توسعه این 
منطقه برخوردار اســت.وزیر راه و شهرســازی با بیان 

اینکــه رویکرد و جهت گیــری جدیدی 
در مدیریــت مناطق آزاد حاکم شــده 
اســت، افزود: مناطق آزاد قرار اســت به 
فرصت های درخشان ســرمایه گذاری و 
لجستیکی و ترانزیتی برای کشور تبدیل 
شــود. فرصت های ترانزیتی بــه عنوان 
ظرفیت تولید ثروت برای حال و آیندگان 

در مناطق آزاد به ویژه منطقه آزاد کیش تجلی می یابد.
مهرداد بذرپاش وزیر راه و شهرســازی در مراسم افتتاح 
ترمینــال جدیــد فــرودگاه بین المللــی کیش ضمن 
قدردانی از مدیرانی که در ســاخت این پروژه مشارکت 

داشــتند، اظهار کرد: توســعه زیرســاخت های 
حمل ونقلــی مناطــق آزاد در همــه حقوق یک 
موضوع جدی است و حمل ونقل هوایی در جزیره 
کیش به عنوان اصلی ترین روش جابه جایی مسافر 
و بار از اهمیت ویژه و راهبردی برای توســعه این 
منطقه برخوردار اســت.وزیر راه و شهرســازی با 
بیان اینکه رویکــرد و جهت گیــری جدیدی در 
مدیریت مناطق آزاد حاکم شــده اســت، افزود: مناطق 
آزاد قرار اســت به فرصت های درخشان سرمایه گذاری 
و لجســتیکی و ترانزیتــی برای کشــور تبدیل شــود. 
فرصت های ترانزیتی به عنوان ظرفیت تولید ثروت برای 

حال و آیندگان در مناطق آزاد به ویژه منطقه آزاد کیش 
تجلی می یابد.بذرپاش با بیــان اینکه یکی از اصلی ترین 
پروژه های دولت در روزهای اخیر فراهم کردن و تسهیل 
شرایط در کشــور برای افزایش جذب ســرمایه گذاری 
خارجی است، افزود: سفرها و دیدارهای متعدد خارجی 
و همینطور جلساتی که با کشورهای منطقه با محوریت 
تکمیل کریدورها و اســتفاده از فرصت هــای ترانزیتی 
ایران برگــزار می شــود، ناظر به همین موضوع اســت. 
در این اجلاس همه کشــورهای عضو بــه فرصت های 
ترانزیتی ایران اشــاره کردند و همه تمایل به استفاده از 

این فرصت ها داشتند.

وزیر

وزیر راه و شهرسازی اعلام کرد؛ تکمیل راهگذرها برای استفاده از فرصت های ترانزیتی ایران

خریــدار   ســخنگوی دولــت بــا بیان 
اینکــه تدابیــر لازم برای حمایــت موثر از 
صندوق های بازنشستگی اتخاذ شده است، 
گفت: وزارت نفت طی ۲ سال گذشته رشد 

اقتصادی بالای 1۹ درصد را رقم زده است.
 علی بهــادری جهرمی در مقدمه نشســت 
خبری خود با اشــاره به روز کتابخوانی، این 
روز را به اهالی فرهیخته اهــل قلم تبریک 
گفت و اظهار داشــت: دولت در طول این دو 
سال و چند ماه ســعی کرده اهمیت خاص 
و ویــژه ای برای حوزه کتاب و چاپ و نشــر 
قائل باشد و در حمایت از تولید کاغذ داخل 

تصمیمات خوب اتخاد شد.
وی در ادامه گفت: دولت در مرحله اول کاغذ 
کتب درســی را از محل تولید داخلی تامین  
کرد و حمایت های موثــری از کارخانجات 
و رویــداد هــای مختلف در حــوزه ترویج 

کتابخوانی انجام شد.
به گفته سخنگوی دولت ۴0 درصد اعضای 
صندوق اعتباری هنر افزایش یافته و سامانه 
بازار کتاب فعال شــده اســت و تلویزیون 
اینترنتــی کتــاب در راســتای ترویج این 

فرهنگ فعال شده است.
بهادری جهرمی افزود: طــی مدت فعالیت 
دولت ســیزدهم میــزان چــاپ کتاب 11 
درصد افزایش داشــته و ۲۵۵ هزار و ۴۳۳ 

عنوان کتاب چاپ شده است. 
وی بیان داشــت: تعداد کتب چاپ شــده و 
فروش کتاب در دولت ســیزدهم نسبت به 
دوره پیش از این رشــد چشمگیری داشته 

است. 
به گفته ســخنگوی دولت میــزان فروش 
کتاب در سال 1۴01 نسبت به 1۴00، ۲۴۷ 
درصد افزایش داشــته و آمار فروش تا آبان 
1۴0۲ نسبت به کل سال 1۴01 حدود ۵۸ 

درصد رشد نشان می دهد.

دولت از سرمایه گذاری داخلی و 
خارجی برای قرارداد تجاری با چین 

پشتیبانی می کند
سخنگوی دولت به سفر هفته گذشته رئیس 
جمهور به تاجیکستان و ازبکستان و شرکت 
در اجلاس اکو و نشســت اضطراری سران 
اسلامی اشاره کرد و گفت: علاوه بر این سفر، 
معــاون اول رییس جمهور هم در ســفر به 
چین توافقاتی در خصوص سومین سازوکار 
عالی روابــط ایران و چیــن در روند اجرایی 
برنامه ۲۵ داشت و در این ســفر نمایشگاه 

بین المللی واردات چین افتتاح شد.
بهادری جهرمی با بیان اینکــه معاون اول 
رئیس جمهور در این سفر ضمن دیدارهای 
دوجانبه با تجار ایرانی و چینی، در افتتاحیه 
اکســپوی واردات چین ســخنرانی کرد، 
اظهار داشــت: همچنین ظرفیــت بالای 
اقتصاد کشــور در جلسات مختلف معرفی و 
به نقش راهبردی ایران اشــاره شد و به طور 
شــفاف اعلام کردیم که دولت سیزدهم از 
تمام سرمایه گذاران داخلی و خارجی برای 
قرارداد تجاری مشترک پشــتیبانی کامل 

می کند.

رکورد پرمخاطب ترین روز سینما 
در روز 15 آبان شکسته شد

وی تصریــح کــرد: پرفــروش تریــن روز 
ســینمای ایران سه شــنبه 1۵ آبان بود که 
۲۷۴ هزار نفر به ســینما رفتند و رکورد پر 
مخاطب ترین روز ســینمای شکسته شد 
و جمعه 1۹ آبان نیز رکورد پــر فروش روز 

سینمای با فروش 10۵ میلیارد ریالی بود.
سخنگوی دولت خاطر نشان کرد: ترانزیت 
کشــور در حوزه های مختلــف در ۷ ماهه 
ابتدای ســال رشــد ۲۲ درصدی داشت و 
آمار وزارت صمت نشــان می دهد در حوزه 
خودرو سازی ۲۲ درصد رشد را با تولید ۷6۳ 

هزار دستگاه خودرو شاهد بودیم.
بهادری جهرمی ادامــه داد: در هفت ماهه 
نخست امسال در مجموع ۷ میلیون و ۹1۷ 
هزار و 1۳ تن کالا از کشور ترانزیت شده که 
این میزان نسبت به مدت مشابه سال قبل، 

۲۲ درصد افزایش داشته است.
وی با بیان اینکه تولید ۷6۳ هزار دســتگاه 
خودرو در ۷ ماهه امســال منجر به رشد ۲۲ 

درصدی نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
شده است، اظهار داشت:  صورت های مالی 
هزار شرکت دولتی با دستور رئیس جمهور 
منتشر شد که منجر به نظارت هشتاد و پنج 

میلیونی می شود.

چهارمحال و بختیاری نهمین سفر 
استانی رئیس جمهور است

بهــادری جهرمــی خبــر داد: در پایــان 
هفته جــاری اگر وضعیــت آب و هوا تغییر 
غیرمنتظره نداشــته باشــد، نهمین سفر 
اســتانی رئیس جمهور به مقصد اســتان 
چهارمحــال و بختیــاری صــورت خواهد 

گرفت.
ســخنگوی دولت با بیان این که طرح دولت 
برای ارتقــای کیفیت ســبد غذایی دانش 
آموزان آغاز شــده اســت، گفت: یک ماه از 
اجرایی شدن این طرح می گذرد و به تدریج 
استان ها تکمیل می شود و باید تعداد مورد 

نیاز شیر در بسته قابل توزیع تولید شود.
بهادری جهرمی درباره جذب معلم با اشاره 
به اینکه در حوزه معلمان  چند عامل دست 
به دســت هم داد، اظهار داشت: یک مساله 
این اســت که توجه لازم در زمان مناسب به 
نیاز معلم صــورت نگرفت و در قانون گذاری 
به واقعیت های اجرایی کشــور توجه نشده 
اســت حال آنکــه، این نکتــه را بارها رهبر 
انقلاب در دیدار با نمایندگان ادوار مختلف 

مجلس مورد تاکید قرار دادند.
وی اضافه کرد: در کشــورهای مختلف این 
روال است که در قانون گذاری باید واقعیت 
های اجرایی در نظر گرفته شود. در قوانینی 
که دو ســال اخیر در مجلس تصویب شــد 
بعضــا واقعیت های اجرایــی در نظر گرفته 
نشده است.ســخنگوی دولت گفت: دولت 
یک لایحه تقدیم مجلس کرد تا حق مســلم 
معلمان که رتبه بندی اســت انجام شود و 
اجماع بر ضرورت اجرای ایــن طرح وجود 
داشــت ولی به شــیوه های بدی این طرح 
خوب مــورد تقلیــل قــرار گرفت.بهادری 
جهرمی تاکید کــرد: در عین تعامل خوب و 
ســازنده قوای مختلف، بایــد قانون گذاری 
براســاس واقعیت های اجرایی باشــد. در 
قانون گذاری ها شــرط انجام کار خوب این 
است که به شــیوه مناســب امکان  تحقق 
عملی آن وجود داشته باشد این  ماجرا را در 

کالابرگ  هم شاهد بودیم.
وی گفت: در خصــوص رتبه بندی معلمان 
با وجود موافقت دولت نســبت به این طرح، 
احکامی از جمله مدت زمــان اجرای طرح 
در نظر گرفته شــد که با واقعیت های حوزه 
آموزش و پرورش همخوانی نداشت و علاوه  
بر آن اصرارهای نابجا و دخالت در اجرائیات 
طرح رتبه بندی از سوی کمیسیون آموزش 
مجلس کام معلمان را تلخ کرد و باعث بروز 

مشکلاتی شد.
ســخنگوی دولت تاکید کــرد: نکته دیگر 
هم این بود که قانون گــذار اجازه نداد دولت 
حدود ۸0 هزار معلم که پــس از رتبه بندی 
خود را بازنشسته کردند، برای مدت محدود 
در مســند معلمی نگه دارد تا کمبود معلم 

نداشته باشیم.

اولویت تخصیص ارز با واردات 
خودروهای عمومی است

وی در خصوص واردات خودروی های برقی 
و هیبریدی گفت: در حوزه حمایت از تولید 
داخل خــودرو برقی و هــم واردات، دولت 
همزمان طراحی هایی در دســت اجرا دارد 
و اتفاقا یکی از محورهای توافق ها در ســفر 
معاون اول رئیس جمهور بــه چین واردات 
خودروهای برقی بود. اولویت در این زمینه 
با خودروهای عمومی است و این از اولویت 

های تخصیص ارز است.
ســخنگوی دولت بیان داشــت: در تولید 
داخل و حمایت از دانش بنیان های داخلی 
برخی ایستگاه های شارژ نصب شده و تولید 

خودروی برقی مورد حمایت قرار گرفت.
بهادری جهرمی در خصوص افتتاح فرودگاه 
سقز که جریانات سیاســی این افتتاح را به 
حاشیه کشــاند، گفت: دولت از ابتدا اعلام 
کرد اولویت تکمیل طرح هــای نیمه تمام 

است.
وی با بیان اینکــه عملیات اجرایی این طرح 
از سال ۸۴ آغاز شــده اما تکمیل نشده بود، 
اظهار کرد: مردم در دو سال گذشته، شاهد 
تکمیل این فرودگاه بودند و اکنون هفته ای 
دو پرواز در این فرودگاه انجام می شــود که 
این قابل ارزیابی میدانی اســت و می توان 
با مردم در این زمینه مصاحبه داشــت تا به 

واقعیت پی برد.
سخنگوی دولت تصریح کرد: این پروژه هم 
مثل برخی پروژه های نیمه تمــام دیگر از 
سال 1۳۸۴ آغاز شده و تیرماه سال 1۴00 
و در واپســین روزهای دولــت دوازدهم به 
صورت ناقص افتتاح شد.از آن زمان تاکنون 
حتی یک پرواز هم انجام شده بود و به دلیل 
اینکه به صورت ناقص افتتاح شد، عملا هیچ 

کارایی نداشت.
بهادری جهرمی افزود: در دو ســال اخیر با 
روی کار آمدن دولت ســیزدهم، این پروژه 
در کمتر از ۲ ســال بــا تزریــق اعتبار لازم 
تکمیل شد. علاوه بر ســاخت و تکمیل برج 
مراقبت و تجهیز آن، ساخت دیوار حفاظتی 
ســاختمان ترمینال و ســاختمان پلیس 
و دیگر پروژه هــای زیرســاختی و تجهیز 
تاسیســات در دســتور کار قرار گرفت و به 

تکمیل و بهره برداری عملیاتی رسید.
وی اظهــار داشــت: امروز پس از ســال ها 
انتظار، ســقزی ها به آرزوی خود رســیدند 
و فرودگاه این شهر افتتاح شــد و اکنون به 
صورت هفتگــی دو پرواز در ایــن فرودگاه 
انجام می شود و در این رابطه مردم بهترین 

قضاوت کننده هستند.

هیات اجرایی کاملا مردمی است
ســخنگوی دولت درخصــوص هجمه به 
دولــت درزمینــه احراز صلاحیــت و عدم 
احراز صلاحیت داوطلبان انتخابات مجلس 
توسط هیات اجرایی تصریح کرد: براساس 
قانون، هیــات های اجرایــی کاملا مردمی 
هســتند و از 11 نفر ۸ نفــر نماینده مردم 

هستند.
وی در پاســخ به ســوالی در رابطــه با رد 
صلاحیت گســترده نامزدهــای انتخابات 

مجلس و نقش آفرینی دولــت در انتخابات 
گفت: قانونگذار یکسری هیات های اجرایی 
پیش بینی کرده است شاید چون نام هیات 
اجرایی است تصور می کنید که قوه مجریه 

است.
بهادری جهرمــی اضافه کرد: ایــن فرایند 
ســال هاســت که در قانون وجود دارد و از 
مظاهر اصلی مردمی بودن انتخابات است و 
درباره داوطلبان از مراجع پنج گانه استعلام 
صورت می گیرد. در ایــن انتخابات بیش از 
1۷ هزار نفر از ســوی هیات اجرایی کشور 
اعلام احــراز صلاحیت شــدند و به ازای هر 
یک کرسی بیش از ۵۸ نفر رقابت انتخاباتی 

دارند.

انتشار بیش از 3 هزار پاسخ
 یا توضیح از سوی دستگاه های دولتی 

در رسانه ها
وی با بیان اینکــه تاکنون بیــش از ۳ هزار 
پاسخ یا توضیح از سوی دستگاه های دولتی 
در رســانه ها و مطبوعات منتشر شده است 
که نشان دهنده توجه و اهمیت ویژه دولت 
به پاســخگویی و رفع گره های ذهنی مردم 
و افکار عمومی اســت، گفت: پاسخگو بودن 
مدیران در قبال افکار عمومی یکی از اصول 
خدشــه ناپذیر دولت مردمی و شرط رئیس 
جمهور با اعضــای هیات دولــت از ابتدای 

شروع به کار بوده است.
سخنگوی دولت تصریح کرد: یکی از اهداف 
مهم ســفرهای اســتانی و حضــور یافتن 
مســئولان دولت در اجتماعــات مردمی و 

دانشگاه ها تحقق همین امر بوده است.
بهادری جهرمی با بیان اینکه دولت ارزیابی 
دائمی از عملکرد مدیران دارد و نحوه عمل 
آنها بــه تکالیــف و وظایف شــان را به طور 
مداوم مورد رصد قرار می دهد، تصریح کرد: 
نشست های خبری رئیس جمهور در پایان 
هر ســفر داخلی و خارجی و ارائه گزارش به 
مردم و پاسخ به اصحاب رسانه نشان دهنده 
رویکرد دولت اســت و حضور مســئولان 
و مقامات اجرایی در دانشــگاه هــا از دیگر 

مصادیق این روحیه است.
وی در خصوص ادعای تسویه بدهی دولت 
به بانک هــا از طریق املاک و مســتغلات 
گفت: این اتفــاق در طول این دو ســال در 
دولت سیزدهم صورت نگرفته است. اصولا 
دولت بدهی خود به بانک را به شــیوه اوراق 
و یا از طریق  سهام پتروشیمی شازند تسویه 

می کند.

نگاه دولت حمایت جدی از 
بازنشستگان است

وی درخصــوص ارائــه گزارشــی از توافق 
دولت و مجلس در موادی از لایحه در مورد 
بازنشســتگان تصریح کرد: رویکرد دولت 
و مجلس حمایت از بازنشســتگان اســت و 
تاکید رئیــس جمهور براین اســت که یک 
بازنشســته نه تنهــا هزینه هایــش کمتر 

نمی شود بلکه بیشتر هم خواهد شد.
ســخنگوی دولت اضافه کرد: نــگاه دولت 
حمایت جدی از بازنشســتگان است و باید 
این حمایت  موثر باشــد به عنوان مثال اگر 

صندوق های بازنشستگی ورشکسته شود 
بیانگر این اســت که حمایت موثری صورت 

نگرفته است.
بهــادری جهرمــی بــا تاکیــد بــر اینکه 
هم حمایت کوتاه مدت برای جبران هزینه 
ها وهم نگاه بلنــد مدت که به تــوان این را 
به صورت پایدار داشــت، از سیاســت های 
دولت است، بیان داشــت: توافقات کلی در 
این زمینه صورت گرفتــه و تدابیری اتخاذ 
شــده که حمایت موثر و پایدار انجام شود تا 
با بازنگری ها، صندوق های بازنشســتگی 
دچار ورشکســتگی نشــوند و پس از آنکه 
جزئیــات در کمیســیون  تلفیــق مجلس 
مورد توافق نهایی قرار بگیرد متن از ســوی 

مجلس منتشر خواهد شد.
وی با اشــاره به ســفر هیات افغانستانی به 
ایران، گفت: ایران و افغانســتان اشتراکات 
زیــادی دارند و هدف از ســفر ایــن هیات 
اقتصادی افغانســتان به ایــران رایزنی در 
خصوص رفع موانع و گسترش روابط تجاری 
بین دو کشــور در زمینه های مواد معدنی، 
خدمات فنی  مهندســی، صادرات و واردات 
کالا ، اســتفاده از ظرفیت های ترانزیتی دو 
کشــور و هدف گذاری 10 میلیارد دلاری 

برای این منظور بوده است.
بهاری جهرمی با بیان اینکه در این ســفر 
رایزنــی های خوبــی در جهــت تکمیل 
کریدورهــای منطقه ای و احیــای جاده 
ابریشم و اتصال ریلی و جاده ای به آسیای 
میانه و چین از طریق افغانســتان صورت 
گرفت، خاطر نشــان کرد: برای تسهیل و 
افزایش صــادرات و واردات افغانســتان از 
طریق بندر چابهار توافقــات خوبی انجام 
شد، برای ۲۴ ساعته شــدن گمرکات دو 
کشور رایزنی شــد و کمیته های مشترکی 
برای رسیدگی به مشــکلات مهاجرین و 
جلوگیری از قاچاق مواد مخدر ایجاد شــد 
و توسعه روابط اقتصادی قطعا به پایدارتر 
شــدن ثبات و امنیت منطقــه کمک می 

کند.
وی در مــورد اقدامات دولت بــرای تحقق 
سیاست های کلی توســعه دریا محور،نیز 
گفت: از همان زمان ابــلاغ مکاتبات لازم از 
ســوی دفتر هیات دولت با دستگاه ها برای 

تدوین لوایح صورت گرفته است.
به گفتــه وی کارگروهی ذیــل نظر معاون 
اول رئیس جمهور برای تهیه نقشــه راه این 

سیاست ها تشکیل شده است.

وزارت نفت رکورد رشد اقتصادی 
بالای 1۹ درصد را ثبت کرده است

وی با اشاره به اینکه برخی اصرار دارند تا اگر 
دســتاورد یا موفقیتی در یک حوزه محقق 
شد آن را به حاشیه ببرند، گفت: وزارت نفت 
در طول دو سال گذشته در دولت سیزدهم 
رکوردشــکنی در رشــد اقتصادی فصلی 
داشته و رشــد اقتصادی بالای 1۹ درصد را 

رقم زده است.
بهادری جهرمی عنوان کرد: وزارت نفت در 
چندین حوزه در کشــور اولین شده است از 
جمله اینکه اولیــن وزارتخانه در حمایت از 
شــرکت های دانش بنیان و اولین وزارتخانه 
در تولید بار اول شــده اســت. وزارت نفت 
توانســته رکورد رشــد اقتصادی را محقق 

کند.
 وی تصریح کرد: من در پاســخ به ســوال 
دیگری در رشــدهایی در حــوزه تولید گاز 
صورت گرفت اشــاره کردم که در مجموعه 
وزارت نفت در همین دو ســال گذشته در 
اولویت بنــدی که بین طرح هــای مختلف 
صورت گرفت، 1۳۲ طــرح اولویت گذاری 
و هدفگذاری شــد و تمرکــز اجرایی برای 
اجرای آن به میــزان ۲۸.۵ میلیــارد دلار 

صورت گرفت.
ســخنگوی دولت گفت: ایــن 1۳۲ طرح 
تکمیل شــده و بــه بهره برداری رســیدند 
همزمان با اینکه این اولویت قائل شــد که 
بتوانیم در کوتاه مدت افزایــش تولید را در 
حوزه های مختلف نفت و گاز هم بالادستی 
و هم پایین دستی داشته باشیم و در دو سال 
گذشــته با ارزش ۴۸ میلیارد دلار آغاز شده 

است.
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مرکز فرماندهی برای صنعت وجود ندارد
محمدرضا گنجی متاسفانه تصمیماتی که برای بخش صنعت گرفته 
می شود تصمیمات خلق الساعه هستند و تولیدکنندگان در بسیاری از 

موارد سردرگم می کند.
موانع بخش تولید در کشور بســیار زیاد است. عدم ثبات تصمیم گیری 

یکی از مهم ترین موانعی است که پیش روی تولیدکنندگان قرار دارد.
متاسفانه تصمیماتی که برای بخش صنعت گرفته می شود تصمیمات 
خلق الساعه هســتند و تولیدکنندگان در بســیاری از موارد سردرگم 
می کند. در عین حال، عدم وجود تشــکل های صنفی نیز از معضلاتی 
اســت که بخش تولید بابد به آن توجه کند. در مجمع کارآفرینان ایران 
باید تلاش کنیم که رابطه بخــش دولتی با پیشــران های اقتصادی و 

صنعت کشور عمیق تر شود.
وظیفه همه این است که امید را در کشور زنده نگه داریم. موضوعی که 
در ایران مغفول مانده »امیدآفرینی« اســت. جوانان جامعه ما امیدوار 
نیستند. بسیاری از فارغ التحصیلان و نخبگان یا مهاجرت کرده اند و یا 
به دنبال مهاجرت هستند و این دردناک است. هزینه های زیادی برای 
این جوانان صورت گرفته اســت و برای هریک از این جوانان میلیون ها 
تومان هزینه صرف شده اســت؛ بنابراین باید از ظرفیت آنان بهره برد و 

فضا را برای فعالیت آنان فراهم کرد.
دولت در طی این دو ســال خوب عمل نکرده است. امیدوار هستیم که 
وزیر جدید طی دو سال باقی مانده از این دولت بتواند موانعی را که بر سر 

راه صنعت و بخش تولید کشور قرار دارد هموار کند.

مدیرکلدفترحسابرسیسازمانامورمالیاتی:
مالکان خانه های خالی اگر مالیات ندهند 

ممنوع المعامله می شوند
مدیرکل دفتر حسابرســی ســازمان امور مالیاتی گفت: پس از صدور 
برگه مالیاتی برای خانه های خالــی اگر ظرف مهلت 10 روز مالیات این 
واحدها پرداخت نشود تمام محدودیت های پیش بینی شده در قانون از 
جمله ممنوع المعامله شدن و توقیف اموال برای مالک واحد مورد نظر 

اعمال خواهد شد.
 شاهین مستوفی - مدیرکل دفتر حسابرسی ســازمان امور مالیاتی - 
اظهار کرد: در صورتی که فردی خانه خــود را اجاره دهد تا 1۵0 متر در 

تهران و ۲00 متر در سایر شهرها مشمول مالیات نیست.
وی افزود: اگر مازاد بر متراژ مذکور طبق قانون مشــمول مالیات باشد، 
مالیات اجاره محاســبه می شــود. اما اگر این خانه بر اساس اطلاعات 
ســامانه ملی املاک و اســکان فاقد بهره بردار بوده و خالی اعلام شود، 
در سال اول مالیات آن 6 برابر، ســال دوم 1۲ برابر و سال سوم 1۸ برابر 

محاسبه می شود.

مستوفی تاکید کرد: مالکان خانه های خالی، پس از اعلام مالیات توسط 
سازمان امور مالیاتی کشــور، یک ماه فرصت پرداخت دارند. در صورت 
عدم پرداخت ظرف مهلت یک ماه، برگ مطالبه مالیات مربوطه صادر و 

برای پرداخت مالیات به آنها ابلاغ می شود.  
مدیر کل دفتر حسابرســی ســازمان امور مالیاتی گفت: در صورتی که 
مالیات مطالبه شده قطعی شود و ظرف مهلت 10 روز پس از ابلاغ برگ 
قطعی بدهی قطعی شــده پرداخت نشــود تمام محدودیت های پیش 
بینی شده در قانون از جمله ممنوع المعامله شدن و توقیف اموال و ... با 

صدور برگه اجرائیه و ابلاغ آن انجام خواهد شد.
به گفته وی اشــخاص مزبور اجازه انتقال املاک یاد شــده را به شخص 
دیگری قبل از پرداخت بدهی نخواهند داشت و اگر دفترخانه ای بدون 
دریافت گواهی نسبت به انتقال اقدام کند متضامنا در پرداخت مالیات 

مسوول خواهد بود.

رئیسسازمانبورسخبرداد

جزئیات انتقال سهام عدالت متوفیان به وراث
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار اعلام کرد: ســامانه میراث که از 
هفته گذشته راه اندازی شده و به بهره برداری رسیده است آماده انتقال 
ســهام عدالت از متوفی به وراث اســت و در این مراحل نیاز به پرداخت 

هیچ مبلغی نیست.
مجید عشقی، درباره ســامانه میراث اظهار کرد: براساس زمانبندی که 
شرکت سپرده گذاری مرکزی اعلام کرده است یکی از وراث می تواند به 
سایت شرکت سپرده گذاری مرکزی مراجعه کند و مشخصات متوفی 
را در آنجا وارد کند و نهایتا مشخص می کند که به کجا می خواهد برای 

اقدام مراجعه کند.

وی اضافه کرد: وارث مورد نظر در این مرحله به یکی از شعب کارگزاری 
مراجعه می کند. 

در ادامه مدارک هویتی خود را شــخص به همراه گواهی انحصار وراثت 
را باید ارائه کند. شــرکت کارگزاری پس از کنترل و بررسی مدارک آن 
را وارد ســامانه می کند و در مرحله بعدی عملیات انتقــال تحریر را به 

صورت الکترونیکی به وراث متوفی انجام خواهد داد.
رئیس ســازمان بورس و اوراق بهادار ادامه داد: تصویــر کارت ملی و 
صفحه اول شناســنامه متوفی، اصل یا تصویر برابر با اصل کارت ملی 
و صفحه اول شناســنامه تمامی وراث تعیینی در گواهی حصر وراثت، 
اصل یا تصویر برابر با اصل گواهی حصر وراثــت متوفی و ارائه اصل یا 
تصویر برابر با اصل وصیت نامه در صورت وجود آن و اشــاره به وصیت 
نامــه در گواهی حصر وراثت از جمله مدارکی اســت کــه مردم برای 
مراجعه به دفاتر کارگزاری و انجام فرآیند انتقال ســهام عدالت به آن 

نیاز دارند. 
عشــقی گفت: مردم بدانند در تمامی این مراحل و برای انتقال ســهام 
عدالت از متوفی بــه وراث نیاز به پرداخت هیچ وجهی نیســت چرا که 
کارمزد از طریق شرکت سپرده گذاری از محل منابعی که سهام عدالت 

دارد، پرداخت می شود و هیچ یک از وراث نیاز به پرداخت مبلغ ندارند.

یادداشت

بازار

رئیس سازمان ملی استاندارد با اشــاره به تهیه تقویم 
برای اجرای اســتانداردهای ۸۵ گانــه گفت: تلاش ما 
این اســت که خودروهایی که در شــرف اجرای کامل 

استانداردها هستند، تا پایان سال به این هدف برسند.
مهدی اســلام پناه، درباره جدیدترین وضعیت اجرای 
اســتانداردهای ۸۵ گانه، اظهار کرد: در مصوبه شورای 
عالی استاندارد مقرر شد رئیس سازمان ملی استاندارد 
و وزارت صمت تقویم اجرای استانداردها را تهیه کنند 
و در این تقویم اشاره شــده که بازه های زمانی طراحی 

شود که در این راستا برنامه ریزی ها انجام شده است.

به گفته وی گروه های زیــادی از خودروها شــامل این 
موضوع می شــوند که تعــدادی از آن هــا در حال حاضر 
اســتانداردهای ۸۵گانه را پاس می کننــد و برخی هم 
در حــال برنامه ریزی با همکاری وزارت صمت هســتند 
تا بــرای اجرای کامــل آن ها اقــدام کنند.اســلام پناه 
با بیــان اینکــه مصوبه مربوط بــه زمان بنــدی اجرای 
اســتانداردهای ۸۵ گانه دارای چهار بنــد بوده، تصریح 
کرد: تلاش ما این اســت که خودروهایی که در شــرف 
اجرای کامل اســتانداردها هســتند، تا پایان سال به این 
هدف برســند. البته خودروهای کار، ســواری، سنگین 

و غیره دســته بندی های متفاوت دارند و بــرای اجرای 
اســتانداردهای ۸۵ گانه برای آن ها به صورت جداگانه با 
همکاری وزیر صمت برنامه ریزی شــده اســت.گفتنی 
است؛ اسفند سال 1۳۹۵ ســازمان ملی استاندارد ایران 
از افزایش تعداد اســتانداردهای خودرویی از ۵۵ به ۸۵ 
مورد خبر داد و مقرر شد که تا دی ماه سال 1۳۹۷، تعداد 
اســتانداردهای اجباری خودروهای سواری به ۸۵ مورد 
افزایش یابد. اما فروردین 1۴00 شــریعتی، رئیس وقت 
سازمان ملی اســتاندارد، از تعلیق ۹ مورد استانداردهای 
۸۵ گانه به دلیل مشــکلات ناشــی از تحریم ها خبر داد. 

 glx ۴0۵ تاکنون تولید خودروهای پراید، تیبا، ساینا، پژو
و slx و ســمند به دلیل ناتوانی در رعایت استانداردهای 
۸۵ گانه و همچنیــن نبود امکان ارتقــای کیفیت آن ها 

متوقف شده اند.
اوایل امســال با جدول ارائه شده از ســوی دفتر صنایع 
خــودرو وزارت صمت، زمانبندی اجرای اســتاندارهای 
۸۵گانه به تفکیک گروه های خودرویی اعلام شــده که 
طبق آن، اســتانداردهای جدید برای گروه خودروهای 
سواری )گروه خودرویی M1( تعریف شده و نهایت زمان 

اجرایی شدن آن ها تیر ماه 1۴0۲ در نظر گرفته شده بود.

استاندارد

سمیه رسولی  در حالی بخش مولد کشور 
از وضعیت نامطلوب تامیــن مالی رنج می 
برد که تسهیلات پرداختی به دستگاه های 
اجرایی کشور در تابستان نسبت به بهار سال 

جاری تقریباً دو برابر شده است.
 با توجه به رکودهای پی در پی در ســالیان 
اخیر، یکی از عمده مشکلات تولید در ایران 
مربوط به تأمین مالی و ســرمایه در گردش 
واحدهــای تولیدی بــه ویــژه واحدهای 
تولیدی کوچک و متوســط می شود؛ نکته 
قابل توجه آنکه یکی از اصلی ترین راه ها در 
اقتصاد ایران برای تأمیــن مالی واحدهای 
تولیدی نظام بانکی اســت، آن هم در حالی 
که نوع رابطه نظام بانکی بــا بخش تولید از 
جمله مهم ترین انتقاداتــی بوده که همواره 
پای ثابت اخبــار اقتصادی قرار داشــته و 
منتقدان معتقــد بوده اند که نظــام بانکی 
تمایلی به انجام وظایف واقعی خود نداشته 
و ســرمایه خاصــی را به تولیــد اختصاص 

نمی دهند.
این موضوع در مــورد واحدهای کوچک و 
متوسط بیشتر خود را نشان می دهد؛ طبق 
گفته فعالان اقتصادی، هر شــرکت کوچک 
و متوسطی قادر به دریافت تسهیلات بانکی 
نیســت و موهبت اعتبــارات بانکی اغلب 
به ســوی شــرکت های بزرگ تولیدکننده 
سرازیر می شود و واحدهای کوچک معمولاً 
توانی بــرای ارائــه وثیقه جهــت دریافت 
تســهیلات و تأمین مالی ندارند.همچنین 
آنطور که ســید مهدی نیازی معاون سابق 
طرح و برنامه وزیر صمت گفته بود »تأمین 
مالی یکی از چالش هایی اســت که همواره 
واحدهــای تولیــدی در عمق مســائل و 
مشکلاتشان با آن مواجه هســتند. تأمین 
مالی همیشه از موضوعات اول است و بیش 
از ۵0 درصد مسائل و مشکلات عنوان شده 
در مراجع مختلف که به مســائل واحدهای 
تولیدی رسیدگی می کنند مربوط به تأمین 

مالی واحدهای تولیدی است«.

سهم نابرابر دولتی ها
در این بین بررســی گزارش بانک مرکزی 
از وضعیت تســهیلات پرداخت شــده طی 
نیمه نخســت امســال آمار جالبی را نشان 
می دهــد؛ طبق ایــن گزارش تســهیلات 
پرداختــی بانک ها طی شــش ماهه ســال 
1۴0۲ مبلغ ۲۴،۳6۲.6 هزار میلیارد ریال 
بود که در مقایســه با دوره مشابه سال قبل، 
مبلغ ۴،۲۵6.6 هزار میلیــارد ریال )معادل 
۲1.۲ درصد( افزایش داشــته است. از کل 
تســهیلات پرداختی، مبلــغ ۲0،۳۹۴.۴ 
هزار میلیارد ریال معــادل ۸۳.۷ درصد به 

صاحبان کسب وکار )حقوقی و غیرحقوقی( 
و ۳،۹6۸/۴ هــزار میلیــارد ریــال معادل 
۳ .16 درصــد به مصرف کننــدگان نهایی 
)خانوار( تعلق گرفته است. سهم تسهیلات 
پرداختــی در قالب ســرمایه در گردش در 
کلیه بخش های اقتصادی طی شــش ماهه 
سال 1۴0۲ مبلغ 1۵،۷۳6.۲ هزار میلیارد 
ریال معــادل ۷۷.۲ درصد کل تســهیلات 

پرداختی به صاحبان کسب وکار است.
ســهم تســهیلات پرداختی بابــت تأمین 
ســرمایه در گــردش بخــش صنعــت و 
معدن در شــش ماهه ســال 1۴0۲ معادل 
۵،۹۹1.۷ هزار میلیارد ریال بوده اســت که 
حاکــی از تخصیص ۳۸.1 درصــد از منابع 
تخصیص یافته به ســرمایه در گردش کلیه 
بخش هــای اقتصادی )مبلــغ 1۵،۷۳6.۲ 
هزار میلیارد ریال( اســت ملاحظه می شود 
از ۵/۷،۲۸1 هزار میلیارد ریال تســهیلات 
پرداختی در بخش صنعــت و معدن معادل 
۸۲.۳ درصــد آن )مبلــغ ۷/۵،۹۹1 هــزار 
میلیارد ریال( در تأمین سرمایه در گردش 
پرداخت شــده اســت که بیانگــر توجه و 
اولویت دهی به تأمین منابع برای این بخش 

توسط بانک ها در سال 1۴0۲ است.
اگرچــه تســهیلات پرداختی به کســب و 
کارها افزایش یافته امــا طبق گزارش بانک 
مرکزی، ۸0 دســتگاه اجرایی کشــور در 
تابســتان امســال بیش از ۵6 هزار میلیارد 
تومان تســهیلات از شــبکه بانکی در قالب 
۲6۸ فقــره دریافــت کرده انــد؛ این یعنی 
تسهیلات پرداختی به دستگاه های اجرایی 
کشور در تابستان امسال نسبت به بهار سال 

جاری تقریباً دو برابر شده است .
تسهیلات پرداختی به دستگاه های اجرایی 
کشور در تابستان امسال نسبت به بهار سال 
جاری تقریباً دو برابر شــده است؛ چراکه در 
بهار امسال سیستم بانکی کشور حدوداً ۳0 
هزار میلیارد تومــان وام در قالب ۳۲۳ فقره 
تســهیلات به ۷۳ دســتگاه اجرایی کشور 
پرداخت کرده بود. بنابراین دســتگاه های 
اجرایــی در نیمه نخســت امســال جمعاً 
۸۸ هزار میلیارد تومــان وام بانکی دریافت 
کرده اند که اصلًا قابل قیاس با تســهیلات 
پرداخت شــده به بخش تولیــد و صنعت 

کشور نیست.
همین آمار نشــان می دهد که از یک ســو 
موتورهای نقدینگی در حال سرعت گرفتن 
بــوده و از ســویی دیگر دولتی هــا در حال 
گرفتن سهم بخش های تولیدی و خصوصی 
از تسهیلات بانکی هستند؛ به گونه ای که با 
ادامه این روال باید منتظــر افزایش تورم و 

کاهش رشد اقتصادی در کشور بود.
نکتــه مهم تر آنکــه این وضع تســهیلات 
دهی به شــرکت های دولتی در حالی است 
که خالص بدهــی بخش دولتی به شــبکه 
بانکی )شــامل بانک مرکزی و دیگر بانک ها 
و مؤسســات( طبق آخرین آمارهای بانک 
مرکزی در پایان فروردین امســال به حدود 

60۴ هزار میلیارد تومان رسیده است.
همچنیــن از فروردیــن ســال 1۳۹۹ تا 
فروردیــن امســال میــزان رشــد بدهی 
شــرکت های دولتی به شــبکه بانکی بیش 
از ۲۲۴ درصد بوده اســت اما بــا این حال 
تســهیلات پرداختی به این شــرکت ها با 

افزایش مواجه شده است.
نکته قابل توجه آنکه شرکت مادرتخصصی 
بازرگانی دولتی ایران در صدر تســهیلات 
گیرندگان اســت؛ ایــن شــرکت در نیمه 
نخســت امســال ۳۴ هزار میلیارد تومان 
تســهیلات بانکی دریافت کرده اســت که 
نشــان می دهد دولــت منابع کافــی برای 
خرید کالاهای اساســی را ندارد و از بانک ها 
تســهیلات می گیرد، کالا را وارد می کند و 
سپس به عمده فروش ها می فروشد تا طلب 

خود را از بانک ها تسویه کند.
باید توجه شود که این شرکت کاملًا دولتی 
اســت و وام گرفتــن آن از بانــک به معنی 
اســتقراض دولت از بانک است که می تواند 

به افزایش تورم دامن بزند.
رتبه های بعدی پرداخت تســهیلات بانکی 
به بخش هــای دولتی مربوط به شــرکت 
ســاخت و توســعه زیربناهای حمل و نقل، 
)صنــدوق  بازنشســتگی  صندوق هــای 
بازنشســتگی کشــوری، صندوق حمایت 
و بازنشســتگی کارکنان فولاد و ســازمان 
تأمین اجتماعی(، دستگاه اجرایی خدمات 
حمایت کشاورزی، شــهرداری ها، آستان 
قدس رضــوی، آب و فاضــلاب هفت حوزه 
اســتانی و بنیاد مســکن انقلاب اســلامی 

کشور مربوط می شود.
بنابراین اگرچه ادعاها مبنی بر کنترل تورم 
همزمان با توســعه بخش تولید است اما با 
همین گزاره ها به راحتــی می توان فهمید 
که می شد با کاهش سهم بخش های دولتی، 
تســهیلات با بهره های پایین تر و بهتری به 
بخش تولید ارائه داد تا در این شــرایط که از 

آن به عنوان »جنگ اقتصادی« یاد می شود 
ســتون فقرات اقتصاد کشــور کمتر دچار 

تلاطم شود.

تنظیم رتبه بندی بانک ها بر اساس 
رضایت صنعت

در این رابطه امیرحســین اسدی مدیرکل 
دفتر خدمــات کســب وکار وزارت صمت 
در گفت و گو با خبرنگار مهــر با بیان اینکه 
تأمین مالی اصلی ترین مشــکل کســب و 
کار نیســت اما از مشــکلات مهم این حوزه 
محســوب می شــود، اظهار کرد: تحریم، 
مدیریت ضعیف و عدم همکاری نظام بانکی 
از جمله عواملی هســتند کــه تأمین مالی 

بخش تولید را با چالش مواجه کرده اند.
وی افزود: متأســفانه نظــام بانکی به جای 
اینکه پول را به سمت کســب و کار هدایت 
کند به جایــی می برد که مولد نیســت؛ در 
حقیقت به نظر می رســد تسهیلات به جای 
بخش های مولــد به بخش هــای غیرمولد 

پرداخت می شود.
اسدی با اشــاره به عملکرد بانک ها، تصریح 
کرد: آنچه کــه مبرهن بوده این اســت که 
صنعت کشور مشکل مالی و نقدینگی دارد و 
در تأمین سرمایه در گردش با چالش مواجه 
اســت بنابراین اگر بتوانیم با بانک ها به این 
نتیجه برسیم که اساس تأمین مالی مبتنی 
بر رتبه بندی شــود، کار بزرگــی کرده ایم. 
متأســفانه باید اذعان کنیم کــه گاهی این 

اتفاق نمی افتد.
وی گفــت: البته از آن طــرف باید به بخش 
صنعت هــم آمــوزش بدهیم که اســاس 
تأمین مالی فقط تســهیلات بانکی نیست. 
اگر بتوانیم روش هــای تأمین مالی را بهبود 
بخشــیم و ســرمایه های خرد در جامعه را 
به ســمت تولید هدایت کنیم، مشــکلات 

عمده ای حل می شود.
مدیرکل دفتر خدمات کســب وکار وزارت 
صمت تاکید کــرد: بایــد نظــام بانکی را 
هدفمند و رتبه بندی بانک ها را بر اســاس 
رضایت صنعــت تنظیم کنیــم تا وضعیت 
تسهیلات دهی بهتر شــود. آیا وظیفه بانک 
جز این اســت که به صنعت و تولید کشــور 

خدمت کند؟
 بانــک بایــد بانکــداری کند نــه اینکه به 
عنوان منبع تأمین کســری بودجه باشــد. 
سیاســت گذار باید نظام بانکی را در مسیر 
توســعه کشــور هدایت کند زیــرا هر چه 
شــرکت های دولتی تســهیلات کمتری 
بگیرنــد، دســت بانک ها بــرای پرداخت 
تســهیلات به بخش خصوصی و کســب و 

کارها بازتر می شود.

ویی به کجا رسید؟ رئیس سازمان ملی استاندارد پاسخ داد؛ استانداردهای ۸۵ گانه خودر

وزیرصمت:

کیفیت تولیدات باید تضمین شود

 ســمیرا ربیع   وزیــر صنعــت، معدن و 
تجارت با بیان اینکه ایــن وزارتخانه مطالبه 
گر کیفیت محصولات خودروسازان است، 
گفت: مردم انتظار بیشتری از خودروسازان 

دارند و این انتظارات برآورده نشده است. 
»عباس علی آبادی« در دومین نمایشــگاه 
تحول صنعت در جمع خبرنــگاران اظهار 
داشت: به خودروســازان اعلام کرده ایم در 
صورتی که به استانداردهای جهانی نرسند 
از آن ها حمایت نخواهیم کرد، چرا که شأن 
مردم ما کمتــر از مردم کشــورهای دیگر 
نیســت و اســتفاده از محصولات با کیفیت 

حق آنهاست.
وی اضافه کــرد: خودروســازان باید به این 
خواست ملی اهتمام داشــته باشند، رهبر 
معظم انقلاب اســلامی موضوع را به صورت 

جدی مطرح کردند و ما نیــز در وزارتخانه 
موضوع را مطالبه می کنیم.

وزیر صنعــت، معــدن و تجارت بــا تاکید 
بر لــزوم توجه خودروســازان بــه صنعت 
خودروهــای برقــی، گفــت: بــا توجه به 
قدمت مان در خودروســازی باید زودتر در 
تولید خودروهای برقــی ورود می کردیم، 
زیرا برقی سازی ۷0 سال است که در جهان 

مورد توجه است.
وی افزود: امروز شهر تهران از لحاظ آلودگی 
هوا قابل تحمل نیســت و زمستان روزهای 
آلوده بیشــتری خواهیم داشــت، از این رو 
نگران سلامتی مردم هســتیم و دولت هم 

برای حل این معضل برنامه ریزی می کند.
این عضو کابینه دولت ســیزدهم با اشاره به 
اینکه یکی از راهکارهــای کاهش آلودگی 

هــوا برقی ســازی خودروهاســت، گفت: 
اقتصــاد انرژی مــا به خاطر صــرف انرژی 
هــا در حال کوچک شــدن اســت، در این 
زمینــه بایــد ســرمایه گذاری ها در جهت 
ســودآوری و بهبود اقتصاد کشــور انجام 
شــود و اتومبیل های برقی انــرژی ها را به 
سمت پاک می برند.علی آبادی عنوان کرد: 
خودروســازان متوجه شــده اند که باید به 
ســمت برقی ســازی حرکت کنند، در این 
زمینــه خودروســازان اصلــی کار را آغاز 
کرده انــد، اما بــه محصول نهایی دســت 
نیافته انــد.وی اضافه کرد: خودروســازان 
قول داده اند که در 6 ماه نخست سال آینده 
ســاخت خودروهای برقی محقق شــود، 
وزارت صمت نیز پیگیر مطالبــه مردم و از 
خودروسازان در ســاخت خودروهای برقی 

حمایت می کند.
وزیر صمــت تاکید کــرد: این حــق مردم 
است که خودروهای در شــان و با کیفیت را 
انتخاب کنند که در اقتصــاد ملی اثر مثبت 

ایفا کند.

نگرانی از بابت تامین زیرساخت های 
برقی سازی وجود ندارد

وی بــا بیــان اینکــه نگرانــی در تامیــن 
زیرساخت های برقی ســازی وجود ندارد، 
خاطرنشــان کرد: در کشــور در این زمینه 

ســرمایه گذاری هنگفتی انجام شده است، 
ظرفیت ۹۲ هــزار مگاواتــی نیروگاهی در 
کشور و در هر نقطه کشور دسترسی به برق 
وجود دارد، بر این اســاس شارژ سریع مورد 
انتظار مردم اســت.  علی آبادی بیان داشت: 
در همه شــهرها بــه ویژه کلان شــهرها و 
مســیرهای جــاده ای بین راهــی مهم نیز 
ایســتگاه شــارژ خودروهای برقی را تعبیه 
خواهیم کرد.وی با اشــاره به اینکه تحول از 
نوآوری شروع می شود، گفت: باید قطعات 
و محصولاتی ساخته شــود که استراتژیک 
بــوده و دارای ارزش افــزوده برای کشــور 
باشــد تا از این طریق بازارهای بین المللی 
را تسخیر کرد.وزیر صمت با تاکید بر اینکه 
خودروسازان از ظرفیت شرکت های دانش 
بنیان و دانشــگاهیان اســتقبال می کنند، 
از فنــاوران دعوت کرد تا بــا همکاری و هم 
افزایی صنعــت و دانش بنیان ها محصولات 
پیشــرو و با کیفیت اقدام کنند.وی با بیان 
اینکه راه بــرای واردات خودرو باز کرده ایم، 
گفت: آن چیزی که اتفاق افتاده، ناترازی در 
کیفیت و مطلوبیت است، به سمتی حرکت 
می کنیم تــا نیاز مــردم را از طریق واردات 
برطرف کنیم، ضمن اینکه از خودروسازان 
داخلی نیز بــرای اصلاح کمــی، کیفیت و 

تنوع حمایت و تشویق می کنیم.
این مقام مســوول افزود: خودروسازان باید 

کیفیت را تضمین کننــد و با تنوع تولیدات، 
خودروهایی در شــان و در خور مردم تولید 

کنیم تا در بازارهای جهانی عرضه شود.
وی در پاســخ به ســوال خبرنگاران درباره 
اینکه بعضی از خودروســازان در ســامانه 
یکپارچــه هنــگام تحویــل خــودرو به 
متقاضیان، خودروهــای دیگری را تحمیل 
می کنند، گفت: خودروسازان به هیچ عنوان 
حق ایــن کار را ندارند و بایــد طبق قانون و 
قرارداد عمل کنند. در این باره خودروسازان 
گفته اند که به مشتریان توصیه کرده اند که 

مشتریان می توانند توصیه را قبول نکنند.
علی آبادی افزود: تشخیص و قیمت گذاری 
بر عهده شــورای رقابت اســت، امیدواریم 
روزی رقابت به مرحله ای برســد که نیاز به 
قیمت گذاری نباشد و به این سمت حرکت 

کنیم که این خواسته دولت است.
وی در پاسخ به ســوالی در خصوص حذف 
شــورای رقابت، اظهار داشــت: مــا در این 
باره قول و وعده ای نمــی دهیم، اما درصدد 
هستیم که شــرایط را به سمتی سوق دهیم 
که واردات آزاد شود و در جهت خودروهای 
برقی حرکت کنیم.وزیــر صنعت، معدن و 
تجارت در پاســخ به ســوال خبرنگاری در 
خصوص عدم تامین قطعــات خودروهای 
چینی، گفت: کسی که خودرو را عرضه می 

کند متعهد است تا قطعات را تامین کند.



وزهای آلوده چند راهکار ساده برای سپری کردن ر

هزینههایکمرشکندیابتوفشارخون

تبعات اقتصادی دو بیماری خاموش

جامعه
روزنامهاقتصادیصبحایران

صفحه 4
شماره۱457 ۲4آبان۱4۰۲ www . K H A R I D A A R O N L I N E . i rچهارشنبه

چمران:
 تامین اعتبار قطار ملی مورد تایید دولت قرار 

گرفته است
 رییس شورای اسلامی شهر تهران با بیان اینکه اقدام برای ساخت قطار 
ملی در دوره قبل انجام شــد، گفت: تامین اعتبار برای این پروژه توسط 

دولت مورد تایید قرار گرفته است.
 مهدی چمران در حاشــیه یکصد و نود و دومین جلسه شورای اسلامی 
شهر تهران در جمع خبرنگاران در خصوص پروژه قطار ملی توضیح داد: 
ساخت قطار ملی و اینکه بتوانیم واگن های مترو را در داخل تولید کنیم 

افتخاری بزرگ برای کشور است.
چمران در عین حال گفت که ناچاریم بخش اعظم واگن های مورد نیاز 

را از خارج کشور تامین و وارد کنیم.
به گفته رییس شــورای شــهر تهران، نیروی محرکه، بــوژی و دیگر 
قسمت های تخصصی قطار در گذشــته از خارج تامین می شده و امروز 
هم همین طور است البته که در قرارداد با کشور چین مقرر شد حداقل 

۵۵ درصد ساخت قطارها در داخل کشور انجام شود.
چمران همچنین در صحن شــورا به مناســبت های امــروز یعنی روز 
کتاب، بزرگداشــت علامه امینی و عملیات سوسنگرد اشاره کرد و این 

مناسبت ها را گرامی داشت.

درپیتشدیدآلودگیهوا
وز  مدارس ابتدایی شهر تهران  امر

 غیر حضوری شد
با توجــه به تشــدید آلودگی هــوای پایتخت، کلاس های آموزشــی 
پیش دبستانی و مقطع ابتدایی مدارس شهر تهران  امروز، )چهارشنبه 

۲۴ آبان( »غیر حضوری« و به صورت مجازی برگزار می شود.
با توجه به تشــدید آلودگی هوای پایتخت و براســاس مصوبه کارگروه 
هماهنگی شــرایط اضطرار آلودگی هوای  تهران، کلاس های آموزشی 
پیش دبســتانی و مقطع ابتدایــی آموزش و پــرورش در کلیه مناطق 
شهر تهران  امروز )چهارشــنبه ۲۴ آبان ماه( غیرحضوری و به صورت 

»مجازی« دایر است.
همچنین بر اســاس این مصوبه فعالیت های ورزشی در فضای باز برای 

سایر مقاطع تحصیلی ممنوع است.
این در حالیست که سازمان هواشناسی کشور نسبت به تشدید آلودگی 
هوای پنج کلانشهر هشدار داد و بر خودداری از تاکید تردد غیرضروری 

برای تمام گروه ها تاکید کرد.
این سازمان با صدور هشــدار نارنجی رنگ آورده است: تشدید کاهش 
کیفیت هواسه شــنبه )۲۳ آبان ماه( در تهران، کــرج، اراک، اصفهان و 
اهواز، چهارشنبه و صبح پنجشنبه )۲۴ و ۲۵ آبان ماه( در تهران، کرج و 

اراک پیش بینی می شود.

در این وضعیت جــوی افزایش شــاخص های آلودگی هــوا و غلظت 
آلاینده ها، کاهش کیفیت وضع هوا در حد ناسالم و در صورت عدم مهار 
منابع آلاینده ثابــت و متحرک به ویژه در مناطق پرتردد تا حد بســیار 
ناســالم دور از انتظار نیست بنابراین نســبت به کاهش تردد خودروها 
و کنترل فعالیت واحدهــای صنعتی، مدیریت منابــع آلاینده، تاکید 
بر خودداری از تردد غیرضروری برای تمام گروه هــا، پرهیز از فعالیت 
فیزیکی و ورزشــی در فضای باز، اتخــاذ تدابیر مدیریتــی لازم برای 
جلوگیــری از افزایش غلظت آلاینده ها تا حد بســیار ناســالم توصیه 

می شود.
لازم به ذکر است با توجه به صدور هشــدار نارنجی، مدیریت بحران در 
اســتان تهران به حالت آماده باش کامل درآمده و هماهنگی های لازم 
برای اســتقرار اورژانس و آماده باش مراکز درمانی نیز صادر شــده و در 

صورت لزوم این اقدامات صورت می گیرد.

معاونشهردارتهرانعنوانکرد
وی پایتخت   توسعه ۲۳کیلومتر خطوط متر

در۲ سال اخیر
معاون مالی و اقتصاد شــهری شــهرداری تهران در رابطــه با وضعیت 
کنونی خطوط متروی تهران گفت: تکمیل خطوط 1 تا ۷ مترو، اولویت 
نخست مدیریت شهری اســت، همچنین ۲۳ کیلومتر خطوط متروی 

پایتخت طی ۲ سال گذشته توسعه یافته است.
 لطف ا... فروزنده در رابطه بــا جزئیات قرارداد واردات واگن از کشــور 
چین، افزود: کارخانه واگن سازی تهران نیز قبلا تعطیل بود که با انعقاد 

این قرارداد و شراکت با چینی ها ظرفیت داخلی دوباره فعال شد.
فروزنده با اشــاره به انعقاد قرارداد ۲000 دســتگاه بــرای متروهای 
کل کشــور در ســال ۹۵ اظهار داشــت: این قرارداد در دولت گذشته 
مســکوت ماند، اما با پیگیری های دکتر زاکانی و حمایت های شخص 
رئیس جمهور موضوع  مجددا در دســتور کار قرار گرفت و Lc  بازشد، با 
واردات  6۳0  واگن  از چین و الحاقیه این قرارداد، تعداد واگن ها به ۷۹1 

دستگاه رسید. 
معاون شهردار تهران در رابطه با جزئیات قرارداد واردات واگن از کشور 
چین، گفت:  مشــارکت های گذشــته در حد بدنه و اتاق واگن بود؛ اما 
برای نخستین بار موضوع انتقال تکنولوژی بوژی هم در دستور کار قرار 
گرفت. یعنی حدود ۵۵ درصد واگن های وارداتی داخلی سازی خواهد 

شد.
بنا براعلام روابط عمومــی معاونت مالی و اقتصاد شــهری، فروزنده با 
تأکید بر اینکه این اقدام یک تحول اساســی در بستر مترو خواهد بود، 
افزود: با این تحول که طی دو الی سه سال آینده صورت خواهد گرفت، 

ظرفیت واگن های قطار متروی پایتخت دو برابر می شود.

 گلایه دبیرستانی ها از مجازی نشدن 
کلاس های درس

دانش آموزان دبیرســتانی نســبت به غیرحضوری نشدن کلاس های 
درس در شرایطی که هوای تهران به شدت آلوده است، گلایه دارند.

هوای تهران همچنان آلوده است؛ بر اساس پیش بینی های ماهواره ای 
از ساعت ۳ صبح دوشــنبه ۲۲ آبان تا صبح سه شنبه ۲۳ آبان به بدترین 

شرایط سال اخیر رسید و عدد شاخص از 1۵۵ تا ۲0۵ افزایش یافت.
این موضوع باعث شــد تا کارگروه هماهنگی شــرایط اضطرار آلودگی 
هوای تهران تصویب کند که کلاس های آموزشــی پیش دبســتانی و 
مقطع ابتدایی آموزش و پــرورش در تمام مناطق شــهر تهران در روز 

چهارشنبه ۲۴ آبان ماه غیرحضوری و به صورت مجازی دایر شود.
اما برخی دانش آموزان دبیرســتانی در دوره های متوســطه اول و دوم 
نســبت به این مصوبه گلایه دارند و عنوان می کنند که در هوای آلوده، 

آنها هم در معرض آسیب هستند.

دیوار

رئیس ســازمان فرهنگی و هنری شــهرداری تهران 
با تأکید بــر اینکــه دو میلیون و ۵00 هــزار کتاب در 
کتابخانه های شــهرداری تهران موجود است، گفت: 
شــارژ کتاب در این کتابخانه ها در 10 سال اخیر سیر 
نزولی داشــته اســت. مهرداد باقری به مناسبت هفته 
کتاب به صحن شــورای شــهر آمد و گزارشــی را در 
خصوص وضعیت کتابخانه های شــهرداری تهران به 
اعضای شورای شهر ارائه کرد و گفت: امروز۲۴ آبان ماه 
جشن تجلیل از کتابداران سازمان فرهنگی و هنری در 
پردیس ســینمایی ملت برگزار می شود و دقت داشته 

باشــید که ما در شــهری زندگی می کنیم 
که پایتخت کشــور اســت و تمام نهادهای 
مرتبط با کتابخوانی در این شــهر فعال است 
و علاوه بــر آن تمام کتابخانه هــای بزرگ و 
نهادهای مختلف از جمله وزارت فرهنگ که 
مسئولیت هایی در حوزه کتابخوانی دارد، در 

این شهر فعال هستند.
وی با بیــان اینکه میــزان فروش و مطالعــه کتاب در 
بســتر حضوری و مجازی نیاز به مباحثــه دارد، افزود: 
کتابخانه های دیجیتــال و مجموعه های تکنولوژیکی 

این حوزه را نمی تــوان نادیده گرفت. چرا که 
فضای مجازی و کتابخانه هــای دیجیتال بر 

حوزه کتابخوانی اثرگذاری دارند.
وی با بیــان اینکه مطالعه قبــل از خواب در 
بسیاری از کشــورها از گذشته تبدیل به یک 
فرهنگ شده اســت، گفت: بخش خصوصی 
و بخش هــای غیر دولتی در ایــن حوزه وارد 
شــده اند و در میدان رقابت حضور دارنــد که می توان 
به فعالیت کافه کتاب ها اشــاره کــرد و مجموعه های 
فرهنگی در شــهر تهران نیز اثرگذاری جدی در حوزه 

فرهنگی به خصوص مسائل فرهنگی با محوریت کتاب 
دارند.وی با بیان اینکه برخی مراکز ما قابلیت توســعه 
محافل کتابخوانی را دارند، گفت: فضای کتابخانه های 
ما به روز نیست و این به روزرســانی در دستور کار قرار 
دارد و ۴1 کتابخانه ما مســتقل نیستند و ۵0 کتابخانه 
نیــز در مراکز دیگر قــرار گرفتند و این در حالیســت 
کــه کتابخانه های شــهرداری تهران یــک میلیون و 
۵00 هزار نفر مخاطــب دارد و دو میلیون و ۵00 هزار 
کتاب نیز در مخازن قرار دارد کــه ۲۵۸ کتابدار در این 

کتابخانه ها فعالیت می کنند.

کتابخانه 

حبیب احسنی پور  تشــخیص و کنترل 
دو بیماری فشــارخون بالا و دیابت، علاوه 
بر مزیت هایی که برای سلامت افراد جامعه 
دارد؛ باعث کاهش هزینه های درمان کشور 

می شود.
 برخی بیماری ها هســتند که چهره آرام و 
درونی خطرناک دارند. مثل فشــارخون و 
دیابت که به عنــوان بیماری های خاموش و 

بی صدا شناخته می شوند.
عارضه فشارخون بالا می تواند منجر به بروز 
سکته شــود و دیابت هم اگر کنترل نشود، 
به ســرعت فرد را از پا در مــی آورد و جان او 

را می گیرد.
دیابت همان قدر که آرام و خاموش است، به 
همان اندازه هم خطرناک و کشــنده است. 
لذا، بر اساس همین مشــکلات و خطراتی 
که دو بیماری فشــارخون بــالا و دیابت، با 
خود دارند؛ وزارت بهداشــت تصمیم گرفته 
با اجــرای پویش ملی ســلامت، نســبت 
تشخیص و شناسایی افراد در معرض خطر 

این دو بیماری در سطح جامعه اقدام کند.
اجــرای برنامه پویش ملی ســلامت، از ۲0 
آبان کلید خــورده و قرار اســت تا 1۵ دی 

1۴0۲ ادامه داشته باشد.
این برنامه شامل افراد بالای 1۸ سال است و 

به صورت کشوری اجرا می شود.
بررســی ها و گزارش های وزارت بهداشت 
نشــان می دهد کــه دو بیمــاری دیابت و 
پرفشــاری خون در جامعه شــیوع بالایی 
دارند، به طوری کــه در جمعیت بالای ۲۵ 
ســال بالغ بر 1۴ درصد افراد مبتلا به دیابت 
هســتند و نزدیک به ۳0 درصد پرفشــاری 
خون دارند. از این تعــداد بالغ بر ۳0 درصد 
افراد دیابتیک از بیماری خودشــان اطلاع 
ندارند و حدود ۴0 درصــد از افراد مبتلا به 
پرفشــاری خون از بیماری خودشــان بی 

اطلاع هستند.

اهداف پویش ملی سلامت
کــوروش اعتمــاد رئیس مرکــز مدیریت 
بیماری های غیرواگیر وزارت بهداشت، در 
ارتباط با اهداف اجــرای برنامه پویش ملی 
سلامت در کشور، گفت: یکی از اهداف این 
پویش این است که کســانی که از بیماری 
خودشــان اطلاع ندارند زودتر آگاه شوند و 
اقدامات کنترلی را انجام دهند. ما به مراکز 
جامع ســلامت فراخــوان می کنیم و طبق 
برنامه های مدون که داریم به محل های کار 

آنها هم مراجعه مستقیم خواهیم داشت.
وی افــزود: ایــن پویــش در روســتاها و 
شهرهای زیر ۲۵ هزار نفر و ۹۳ شهری که در 
سال جاری برنامه ســلامت خانواده در آنجا 

شروع شد، اجرا می شــود و در سایر مناطق 
کشــور ۷0 درصد جمعیت بالای 1۸ سال 

پوشش داده شوند.
اعتماد در خصوص روش اجــرای برنامه و 
چگونگی نحوه تشــخیص ایــن دو عارضه 
در افــراد بــالای 1۸ ســال، گفــت: بنا به 
مســائلی که انجام آزمایش دارد ترجیح ما 
این اســت که در محل های ثابت و از پیش 
تعیین شده انجام شــود که در اولویت اول 
در روســتاها به خانه های بهداشت و مراکز 
جامع ســلامت خواهند رفت و در شهرهای 
کوچک تر و کلان شــهرها هم همینطور، به 
بیمارســتان ها و درمانگاه هــای دولتی هم 

خواهند رفت.
وی افزود: در هر شــهری که بیمارســتان 
وجود داشته باشــد اندازه گیری فشارخون 
و قندخون انجــام خواهد شــد و البته فعلًا 
فقط در سطح بیمارستان های دولتی انجام 

می شود.
اعتماد در خصوص آن تعداد از روستاهایی 
که خانه بهداشــت ندارند، گفت: بعضی از 
روســتاها خانه بهداشــت ندارند یا مناطق 
صعب العبور هســتند مثلًا مناطق عشایری 
که عمدتاً ممکن است در غرب کشور باشد، 
توســط تیم های ســیار وزارت بهداشــت 

پوشش داده می شوند.
رئیس مرکز مدیریت بیماری های غیرواگیر 
وزارت بهداشــت تاکیــد کــرد: ترجیح ما 
این اســت که در صورت امــکان قندخون 
به صورت ناشــتا گرفته شــود، امــا اگر به 
صورت ناشــتا امکان پذیر نباشــد بر اساس 
تفســیری که می شــود این قابلیت وجود 

دارد که هشــدارها و آموزش های لازم برای 
مراجعات بعــدی داده شــود، زمان حضور 
تیم های ســیار در روســتاها بــرای انجام 

آزمایش، اطلاع رسانی می شود.
وی افزود: کسانی که در پرونده الکترونیک 
آنها بیماری دیابت و پرفشــاری خون باشد 
وارد یک نظام مراقبتی فعال می شوند و هیچ 
وقت رها نمی شــوند و این نظام بر اســاس 
دســتورالعمل های تعریف شده یک سری 
مراقبت هایــی می کند. به عنــوان مثال بر 
اساس شدت یا ســن بیماری هر ۳ یا 6 ماه 

باید ویزیت و مراقبت شوند.
اعتماد گفت: هدف ما بعــد از 1۵ دی، فعال 
کردن پیگیری و مراقبــت از بیماران دچار 

فشارخون بالا و دیابت است.
وی افزود: خوشــبختانه پوشش بیمه ای در 
کشور بالا است و از طریق داده های بیمه ای 
کسانی که داروهای دیابت مصرف می کنند 
شناسایی می شوند و بعد به نظام خدمات در 
سیستم شــبکه معرفی می شوند و پیگیری 
فعال برای آنها انجام می شــود. یعنی مرکز 
جامع خدمات ســلامت فقط برای کسانی 
که به آنجا مراجعه می کنند نیست، کسانی 
هم که مراجعه نمی کننــد از طریق اتصال 

داده ها پیگیری می شوند.

امکانات وزارت بهداشت برای اجرای 
پویش ملی سلامت

حالا این سوال مطرح می شــود که وزارت 
بهداشت با چه امکانات و چه تعداد نیرو قرار 

است پویش ملی سلامت را اجرا کند.
محســن بارانی رئیس مرکز مدیریت شبکه 

بهداشــت وزارت بهداشــت، گفت: بالغ بر 
1۸ هزار خانه بهداشــت در کشور داریم که 
درگیر خواهنــد شــد، ۵600 مرکز جامع 
روســتایی و ۵۵00 پایگاه سلامت شهری 
داریم که مجموعاً حدود ۲۹ هزار واحد ارائه 
دهنده خدمت در این طرح درگیر خواهند 
بود که ســرجمع همه این مراکز بالغ بر ۷0 

هزار نفر نیرو درگیر خواهند بود.
وی افزود: از لحــاظ تجهیــزات و امکانات 
ارزیابی اولیه انجام شــده و با دانشگاه ها هم 
جلسات متعددی داشــتیم زیر ساخت ها را 

آماده کنند.
بارونی ادامه داد: در حــال حاضر این تعداد 
نیرو طرف حســاب ما هســتند و ما با آنها 
قرارداد داریم، بخشی از آنها رسمی هستند، 
طرحی هستند یا به شــکل پیمانی در حال 
فعالیت هســتند. این ۷0 هزار نفر نیروهای 
مراقب ســلامت و بهــورزان ما هســتند و 
پزشکانی که در مراکز جامع سلامت مستقر 

هستند.
وی افزود: همچنین، حدود 1۴ هزار پزشک 
در ۹۳ شهر و شهرهایی که مد نظر ما است، 
در قالــب بلوک های ۳ هزار نفری تقســیم 

بندی کردیم.
بارونی تاکید کرد: با توجــه به اینکه حدود 
1۷ هزار پزشــک باید داشــته باشیم، یک 
اســتراتژی جایگزین انتخــاب کردیم که 
از پزشکان بیمه ســلامت که طرف قرارداد 
مستقیم حوزه بهداشــت نیستند، استفاده 
کنیم که حدود ۴100 پزشــک هستند که 
در حاشیه شهر هســتند و قرار شده با حوزه 

بهداشت همکاری کنند.

وی افــزود: ما کمبــود پزشــک را از بخش 
خصوصی و ســازمان بیمه ســلامت کمک 
گرفتیم و مصوب شد پزشــکانی که با بیمه 
سلامت در حاشــیه شــهر و در مناطق کم 
برخــوردار قــرارداد دارنــد، در این طرح 

شرکت کنند.

بار اقتصادی دیابت و پرفشاری خون 
در کشور

بر اســاس اعلام رئیــس مرکــز مدیریت 
بیماری های غیرواگیر وزارت بهداشت، در 
بازه زمانی 1۴01 تا 1۴0۹ تقریباً ۲00 هزار 
مرگ قابل اجتناب می توانیم داشته باشیم 
برای دیابت و پرفشاری خون، هر کدام ۲00 
هزار تا یعنی به طور مثال اگــر قندخون را 
کنترل کنیم تقریباً می توانیــم ۲00 هزار 
مرگ ناشی از قندخون بالا که تقریباً حدود 
۵0 درصد آن مربوط به دیابت اســت و ۵0 
درصد دیگر را کنترل کنیــم یعنی صرفاً با 
کنترل قندخــون می توانیــم از ۲00 هزار 

مرگ در عرض ۸ سال جلوگیری کنیم.
اعتماد گفت: بر اساس مطالعه ای که ۵ سال 
قبل انجام شــده فقط بــار اقتصادی دیابت 
1۳0 هزار میلیارد ریال در یک ســال است. 
البته این اعــداد و ارقام برای ۵ ســال قبل 

است.
قطعاً، هزینه های کنترل بیماری دیابت در 
۵ سال گذشته به مراتب کمتر از امروز بوده 
اســت و اگر بخواهیم با توجه به نرخ تورم در 
نظر بگیریــم، قطعاً عدد 1۳ هــزار میلیارد 
تومــان؛ حداقل ۴ تا ۵ برابر شــده اســت و 
می توان برآورد کرد به عــدد بالای 60 هزار 

میلیارد تومان در سال رسیده است.
ناگفتــه نماند که تعــداد بیمــاران مبتلا 
به دیابت در کشــور نیز طی ۵ ســال اخیر 
افزایش پیدا کرده و در نتیجــه، می توان با 
قطعیت عنوان داشــت که عــدد 1۳ هزار 
میلیارد وزارت بهداشــت، حــالا به مرز 60 

هزار میلیارد تومان رسیده است.
در همین حال، هزینه های پرفشاری خون 
نیز اگر بخواهد محاسبه شــود؛ به یک عدد 
نجومی از خسارت دو بیماری فشارخون بالا 
و دیابت می رســیم. این در حالی است که 
حوزه سلامت کشور همواره با کمبود منابع 
مالی و اعتبارات مواجه بوده و باعث شــده 
خیلــی از برنامه ها و طرح هــای مهم حوزه 

سلامت، بر زمین بماند.
بنابراین، اگر وزارت بهداشــت موفق شود با 
اجرای پویش ملی سلامت، این دو بیماری 
خاموش امــا خطرنــاک را کنتــرل کند؛ 
می توان امیدوار بود که نظام سلامت کشور 

در مسیر درستی حرکت می کند.

خریــدار  ایــن روزهــا دوبــاره ردپای 
یک مهمــان ناخوانــده در حوالــی محیط 
زندگی مان حســابی ما را کلافه کرده است، 
مهمان ناخوانده ای که چند سالی  است سر 
و کله اش از اواخر آبان ماه پیدا می شــود و تا 
نزدیکی های ماه بهمن بساطش برقرار است. 
البته برخی مردم استان ها این روزها زودتر 
درگیر این مناسبات شدند و به خاطر همین 
مهمان ناخوانده، شــهر را تعطیل کرده اند. 
البته بماند نامگــذاری یــک روز خاص به 
عنوان »روز پاک« هم نتوانســته از حضور او 
جلوگیری کند و اسباب و زحمتش همچنان 
برقرار اســت و ســوغات همیشــگی اش با 
چاشــنی تنگی نفس، ســردرد و گرفتگی 
قلب خیلی هــا را راهی بیمارســتان کرده 
اســت.خب! در این آلودگی هوا که مقتضی 
شهرهای صنعتی و کلان شهرهاست ما چه 
کارهایی می توانیم انجــام دهیم تا حداقل 
ریه هایمان از آســیب های زیاد آلودگی هوا 
در امان بمانــد. در این زمینه طب ســنتی 
هــم راهکارهایــی دارد کــه می تواند این 
آسیب های آلودگی هوا را به حداقل برساند، 
با ما همراه باشــید تا با چند راهکار ساده این 

روزها را با کم ترین چالش سپری کنیم:

کارگروهی آشپزی برای مقابله با غول 
آلودگی هوا!

در همین اول بســم الله در روزهای آلودگی 

هــوا دور فســت فــود و غذاهــای غلیظ و 
دیرهضم یک خــط قرمز بکشــید. بعد به 
ســراغ تدبیرهای دیگر بروید. از خانم خانه 
بخواهیــد در این ایام برای تان خورشــت، 
ســوپ یا آش  های پر ســبزی حــاوی جو، 
کدو، هویج، شلغم، اسفناج، کمی جعفری، 
گشنیز و پیاز بپزد، البته شما هم می توانید 
دست به کار شوید و یک کارگروهی آشپزی 
را به بهانه آلودگی هوا تجربه کنید، بالاخره 

این آلودگی هوا هم باید یک خیری برساند!
با این وجود از درست کردن یک سالاد کاهو 
همراه با هویج رنده شده، روغن زیتون و آب 
نارنج طبیعی هم غافل نشــوید، این سالاد 
در کنــار آن غذایی که خانوادگی درســت 

کرده اید، حسابی می چسبد.

یک تدبیر ساده با سیب و گلاب
الحمدلله در کشور ما »ســیب« همان میوه 
بهشــتی فراوان وجود دارد و در هر خانه  ای 
هم گلاب پیدا می شــود، کافی است راهی 
آشپزخانه شوید، سپس در ظرفی سیب های 
ورقه ورقه شــده را به مقداری گلاب آغشته 
کنید و بگذاریــد عطر آن در فضــای خانه 
پخش شــود، همین تدبیر ساده می تواند به 

کاهش عوارض آلودگی هوا کمک کند.

2 گیاه خاص برای روزهای دودی شهر
اگر از آن دســته افرادی هســتند که علاقه 

به گیاه  خواری دارند، در این روزها به شــما 
توصیــه می کنیم »میخــک« و »ریحان« 
را در برنامــه غذایی تان قــرار بدهید، زیرا 
این دو بــه علت خاصیت آنتی اکســیدان و 
ضدالتهاب می توانند از آسیب های ریوی و 

کبدی پیشگیری کنند.

دم نوش چای سبز را هم امتحان کنید
وقتی در کنــار خانواده هســتید و تصمیم 
داریــد یک فیلــم را بــا هم تماشــا کنید،  
بی زحمت قوری را روی شــعله بگذارید یا 
چای ساز را روشــن کنید، سپس دم نوشی 
با چای ســبز برای همه آمــاده کنید تا در 
حین تماشــای فیلم نوش جان کنید.)البته 
زیاده روی نکنید( زیرا چای سبز نیز حاوی 
آنتی اکسیدان های زیادی است و به کاهش 

التهاب ریه هم کمک می کند.
البته پیشــنهادی بعدی ما به شما دمنوش 
گل گاوزبان همراه ریشه ســنبل الطیب و 
بهارنارنج اســت که برای ایــن روزهایی که 
آلودگی هوای شــهرتان به مرز قرمز رسیده 

است، مفید باشد.

بهترین گزینه روی میز نوشیدنی ها
وقتی در این ایام هوس نوشــیدنی  کردید، 
برای اینکه عوارض آلودگی هوا کاهش پیدا 
کند، از میان نوشیدنی ها آب سیب شیرین، 
شیرگرم با عسل یا شربت لیموترش عسل با 

گلاب بهترین گزینه روی میز است.

یک تیر و دو نشان در میادین تره بار
هر چنــد در این ایــام هم حتمــاً گریزتان 
به میادین  میوه و تره بــار می افتد، خب! در 
سبد خریدتان میوه هایی مانند انار شیرین، 
لیموشیرین، سیب و نارگیل را مد نظر قرار 

دهید تا با یک تیر دو نشان بزنید.

در زمان آلودگی هوا این گیاهان را 
روی میزتان بگذارید

بالاخره که قــرار نیســت در آلودگی هوا، 
ادارات، موسسات، نهادها و حتی کارخانه ها 

تعطیل شوند و شــما هم باید مانند بقیه به 
ســرکار برویــد، منتها برای شــما هم یک 
پیشــنهاد طلایی داریــم و آن، اینکه برگ 
اکلیل کوهی )رزماری( یا بهارنارنج را همراه 
خودتان داشته باشــید یا روی میزتان قرار 
دهید و هر از گاهی آن را بو کنید، همچنین 
بوییدن برگ شمعدانی عطری بسیار مفید 

است.
البته  راهکارهای زیادی در این زمینه وجود 
دارد، اما اصل مهم این اســت که حواستان 
همیشه به تقویت سیســتم ایمنی بدنتان 
باشد تا  این چند ماه برای کم خطرتر سپری 

کنید.

عضویت ۱.۵ میلیون نفر در کتابخانه های شهرداری تهران
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باصدورحکمیازسویمدیرکلروابطعمومیرسانهملی
وابط عمومی معاونت   ابوذر ابراهیم مدیر ر

صدا شد
 مدیر کل روابط عمومی رسانه ملی طی حکمیابوذر ابراهیم را به سمت 

مدیر روابط عمومی معاونت صدا منصوب کرد.
در حکم حســین قرایی برای مدیر روابط  عمومی جدید معاونت صدا، 
تغییر چهره اطلاع رســانی صدای جمهوری اســلامی مطابق با ســند 
تحول، تقویت ارتبــاط رادیو با مخاطبان، تقویــت ارتباط همدلانه در 
مجموعه معاونت صــدا، انعکاس برنامه های برجســته رادیو در فضای 
مجازی با اســتفاده از ظرفیت های نوین ارتباطی و استفاده از ظرفیت 
چهره های برجســته رادیو برای معرفی بهتر معاونت صــدا به مردم به 
عنوان ماموریت هــای وی در این عرصه تعریف و برحســن اجرای آن 

تاکید شده است.
مدیــرکل روابط عمومی رســانه ملی همچنیــن از تلاش ها و زحمات 
ســید احمدرضا صدر ارحامی، مدیر روابط عمومی سابق این معاونت 

قدردانی کرد.
ابوذر ابراهیم متولد سال 1۳6۵ است و مدیریت فضای مجازی و کانال 
تلویزیونی رادیونمای ایران، مدیریت فضای مجازی رادیو نوروز و رادیو 
فصلی ایران پایدار، مدیریت کمیته تبلیغات و فضای مجازی جشنواره 
آیین ســخن، مدیر کمیته تبلیغات نهمین جشنواره بین المللی رادیو، 
مسئولیت تبلیغات نخستین جشــنواره فرهنگی هنری مردم و رادیو و 
مدیریت و طراحــی هنری پایگاه های خبری چندیــن رادیو و معاونت 
رســانه ملی از جمله فعالیت های وی در حوزه تبلیغات و رسانه به شمار 

می رود.

پردیس »چارسو« خانه سینماحقیقت شد
 هفدهمین جشنواره بین المللی فیلم مســتند ایران سینماحقیقت در 

پردیس چارسو برگزار می شود.
پردیس »چارسو« خانه هفدهمین جشنواره »سینماحقیقت« است.

این دوره از جشــنواره از دوشنبه ۲۷ آذرماه آغاز شــده و نمایش آثار تا 
جمعه اول دی ماه ادامــه داد. شــنبه دوم دی ماه مراســم اختتامیه 

هفدهمین جشنواره »سینماحقیقت« در تالار وحدت برگزار می شود.
هفدهمین جشنواره بین المللی فیلم مستند ایران »سینماحقیقت« با 

دبیری محمد حمیدی مقدم برگزار می شود.

این جشــنواره در بخش های مسابقه ملی، مســابقه بین الملل، جایزه 
شــهید آوینی، بخش های جنبی ملی و بین الملل و بزرگداشت برگزار 
می شود و در این دوره می کوشد ضمن بازنمایی تاریخ و فرهنگ جامعه 
ایرانی اسلامی، تصویری واقعی از آنچه بشر امروز در عرصه های زندگی 
فردی و اجتماعی با آن روبه روســت ارائه دهد. با این نگاه، تمرکز ویژه 
این دوره از جشــنواره بر دو چالش ملی و بین المللی بحران آب و مساله 

جمعیت است.

هوشنگگلمکانی:
  توهم ندارم که همه »آهو« را دوست

 داشته باشند
هوشنگ گلمکانی نویســنده و کارگردان فیلم سینمایی »آهو« گفت: 
از نوجوانی دوست داشــتم فیلمی با این حال و هوا بسازم و سکانسی که 
پروانه از جلوی یک مراسم عروسی رد می شــود، سکانسی است که در 

همان نوجوانی رویای ساخت آن را در سر داشتم.
 پانصد و نود و هفتمین نشست باشــگاه فیلم تهران با نمایش و نقد فیلم 
سینمایی »آهو« ساخته هوشنگ گلمکانی با حضور هوشنگ گلمکانی 
نویســنده و کارگردان، امیر قــادری منتقد مهمان و کــورش جاهد 

کارشناس مجری در فرهنگسرای ارسباران برگزار شد.
کورش جاهد منتقد و کارشــناس ســینما درباره فیلم »آهو« عنوان 
کرد: فضای شاعرانه فیلم که در ســینمای ما کمتر دیده می شود برایم 
جالب بود. پلان هایــی را در این فیلم می بینیم کــه در دیگر فیلم های 
ایرانی دیده نمی شود. تصاویر متفاوت و ارجاع های درستی به فیلم های 
کلاســیک تاریخ ســینمای ایران و جهان می بینیم و فیلمســاز نشان 

می دهد که عاشق سینماست.
هوشنگ گلمکانی نویســنده و کارگردان فیلم ســینمایی »آهو« نیز 
ضمن تشکر از حاضران در مراســم گفت: می دانیم که این روزها دوره 
چه نوع فیلم هایی اســت، ولی انتظار دارم کسانی که فیلم های متفاوت 
را می پســندند فیلم »آهــو« را ببینند. این توهم را نــدارم که همه آن 
اقلیتی که جریان رایج سینمای ایران را دوست ندارند، فیلم مرا دوست 
دارند. ولی امیدوارم کسانی که به چنین سینمایی علاقه دارند آن را به 

دیگران معرفی کنند.
گلمکانی درباره نخستین تجربه اش به عنوان کارگردان عنوان کرد: من 
فارغ التحصیل رشته سینما هستم و سال ها تجربه نوشتن درباره سینما 
را دارم، ولی آدم تا فیلمســازی حرفه ای را تجربه نکند متوجه نمی شود 
که فیلمسازی یعنی چه. ممکن اســت آدم ایده های درخشانی داشته 

باشد ولی در عمل خیلی از ایده ها به ثمر ننشیند.
این منتقد و کارگردان سینما اضافه کرد: از ابتدای راه اندازی مجله فیلم 
همیشه مورد اعتراض فیلمســازها بودیم که می گفتند شما نمی دانید 
چه شــرایطی در زمان تولید داشــتیم که از فیلم ها انتقاد می کنید. اما 
منتقد تنهــا با خروجی نهایی اثــر روی پرده ســر و کار دارد و کاری به 

نواقص و دشواری های تولید ندارد.
وی ادامه داد: بعضی ایرادهای فیلم به این دلیل اســت که این نخستین 
فیلمم اســت. الان می فهمم که باید روی خیلی چیزها بیشــتر تأمل 
می کردم. به فیلمســازان جوان توصیه می کنم ایده هایشــان را روی 

آرام پز بگذارند و عجله نکنند.
گلمکانی در پاســخ به پرســش یکی از مخاطبان دربــاره الگوبرداری 
»آهو« از فیلم های اروپای شــرقی گفت: در این مدت نکاتی از دیگران 
درباره فیلم شنیده ام که خودم به آن نکات فکر نکرده بودم. چرا که آثار 
هنری بیش از هر چیز به ناخودآگاه ســازنده مرتبط است و هر فیلمی 
که خودآگاه به نظر برسد مصنوعی می شود. به برخی فیلم های اروپای 
شرقی مانند آثار کیشلوفسکی در فیلم به طور مستقیم اشاره می شود. 
من همیشــه فیلم های اروپایی خلوت و کم دیالوگ را دوســت داشتم 
و به شــکل خودآگاه و ناخودآگاه تأثیر این فیلم ها در »آهو« به چشــم 

می خورد.
وی درباره نحوه شــکل گیری ایده فیلم بیان کرد: از نوجوانی دوســت 
داشتم فیلمی با این حال و هوا بسازم و سکانسی که پروانه از جلوی یک 
مراسم عروسی رد می شود، سکانسی است که در همان نوجوانی رویای 
ساخت آن را در سر داشتم. در این ســال ها که کار مطبوعاتی می کردم 
امکان ساخت فیلم را داشــتم، ولی مناســبات تولید فیلم را برای کار 
مناســب نمی دیدم، اما با آغاز دوران کرونــا و نزدیک تر دیدن مرگ به 

انسان ها، حس کردم بالاخره باید این بدهی را به خودم ادا کنم.

قاب

خریدار  ســوگل طهماســبی) بازیگر ( از 
تجربه حضور در فیلم های کوتاه می گوید و 

چالش های که در این زمینه دارد.
ســوگل طهماســبی بازیگر فیلــم کوتاه 
»آنجلو« به کارگردانــی علی کیان ارثی که 
به تازگی در شــبکه نمایش خانگی عرضه 
شده است، درباره ســینمای کوتاه ایران و 
حضور بازیگران مطــرح در فیلم های کوتاه 
اظهار کــرد: به نظر من ســینمای کوتاه در 
حال حاضر پیش روترین ســینمای ما است 
چون نســلی جوانی که وارد این عرصه شده 
به قدری باســواد اســت که به نظر می رسد 
سال ها تجربه دارند و من در برخورد با نسل 

فیلمسازان جوان همین تجربه را دارم.
طهماســبی خاطرنشــان کرد: تکنولوژی 
در دنیا با ســرعت در حال پیشرفت است و 
این باعث می شــود که فیلمسازان جوان ما 
هم بخواهند با دنیا رقابت داشته باشند و به 
همین دلیل تلاش می کنند در آثار کوتاهی 
که خلق می کنند خودشان را ثابت کنند تا 
بعدها برای ساخت فیلم بلند جذب سرمایه 
برایشان راحت تر باشد تا بتوانند کاری را که 
در ســینمای بلند در نظر دارند به بهترین 
شکل بســازند. به همین دلیل به سینمای 
کوتاه کشــورمان بســیار امیدوار هستم و 
کارهــای کوتاه بســیار خوبی هــم در این 

سال ها ساخته شده است.
این بازیگــر درباره نــگاه فیلمســازان به 
ســینمای کوتاه گفــت: به نظر من نســل 
جدید باعث شــده تا نگرش به ســینمای 
کوتاه جدی تر شــود اما هنــوز فیلم کوتاه 
به جایگاهی که باید نرســیده است و وقتی 
با اکثر فیلمســازان صحبت می کنید تأکید 
دارند که فعالیتشان در سینمای کوتاه برای 
این اســت که بتوانند پس از ســاخت چند 
فیلم امکان ساخت فیلم بلند داشته باشند. 
به همین دلیل فکر می کنــم همچنان نگاه 
غالب به ســینمای کوتاه این است که از این 
طریق به سینمای بلند راه پیدا کنند و شاید 
برای جدی تر شــدن این سینما فیلمسازان 
جوان ۵0 درصــد راه را آمده باشــند و ۵0 

درصد راه باقی مانده است.
وی کــه بازیگر فیلــم کوتــاه »آنجلو« به 
کارگردانی علــی کیان ارثی اســت که در 
فیلم نت در دســترس اســت دربــاره نگاه 
مخاطبان ســینما بــه فیلم کوتــاه گفت: 
به نظــر من ســینمای کوتاه هنــوز از نگاه 

مخاطبان، چندان جدی گرفته نمی شــود 
که بــرای رفع ایــن مشــکل در وهله اول 
فیلمسازان باید به آن ســطح کامل برسند 
و تبلیغات مناســب برای فیلم کوتاه صورت 
بگیــرد تا تماشــاچی ها هم در این مســیر 
حرکت کنند. در واقع همچنان تماشــاچی 
فیلم های کوتاه قشــر خیلی خاصی هستند 
که به خانــواده خودِ هنرمند فعــال در این 
عرصه یا سینمادوســتان و ســینماگران 
علاقه مند به فیلم کوتاه محدود می شــود. 
باید راهکارهایی برای رشد سینمای کوتاه 
پیدا کنیم و فکر می کنم فیلــم »آنجلو« تا 
حدی از یک راهکار مناسب استفاده کرده و 
بازیگرانی در این فیلم ایفای نقش می کنند 
که تا حدی بــرای مردم شناخته شــده تر 
هســتند و همین مســاله می توانــد باعث 
برقراری ارتباط بهتر مخاطــب عام با فیلم 

کوتاه شود. 
طهماســبی  افزود: اگر نگاهی به فیلم های 
کوتاه دنیا هم داشته باشید می توانید شاهد 
حضور بازیگران مطرح در این آثار باشــید و 
حتی بازیگران و فیلمســازانی در این عرصه 
فعالیــت می کنند کــه هیچ علاقــه ای به 
ســاخت یا حضور در فیلم بلند ندارند. من 
فکر می کنم این اتفاق در کشــور ما هم رخ 
می دهد و بسیاری از بازیگران سینمای بلند 
هم علاقه دارند در فیلم کوتــاه بازی کنند. 

من به عنوان یک بازیگر بازی در فیلم کوتاه 
برایم اتفاق جذابی است و اگر فیلمنامه هایی 
به من پیشنهاد شــود که برایم جالب توجه 
باشــند علاقه دارم که در این حیطه بیشتر 
حضور داشــته باشــم. اگر این ارتباط بین 
بازیگران شناخته شــده تر و سینمای کوتاه 
شــکل بگیرد مطمئناً ارتبــاط مخاطب با 
ســینمای کوتاه بهتر می شــود. البته باید 
بگویم در فیلم های کوتاه هم بازیگران بسیار 
خوبی نقش آفرینی می کنند که اســتعداد 
بالایی دارند ولی هنوز توانایی های آن ها به 

اندازه ای که باید دیده نشده است.
این بازیگر درباره نقش پلتفرم ها در ارتباط 
بهتــر مخاطب با فیلــم کوتاه اظهــار کرد: 
پلتفرم هــا امروز مخاطبان بســیاری دارند 
و وقتی همیــن مخاطبان بــا رویکردی از 
سوی پلتفرم ها مواجه شوند که نشاندهنده 
اهمیت فیلم کوتاه از منظر پلتفرم ها باشــد 
به صورت ناخودآگاه ایــن نگرش در بیننده 
نیز ایجاد می شــود که دقایقــی را هم برای 
دیدن فیلم کوتاه صــرف کند و حتی ممکن 
اســت یک مخاطب عام فرصت دیدن یک 
فیلم بلند نداشــته باشــد و از طریق همین 
پلتفرم ها فیلم کوتاه ببیند و از همین طریق 
به این ســینما علاقه مند شــود. وقتی این 
اتفاق رخ دهد به مــرور ارتباط بین مخاطب 
و این سینما شــکل می گیرد. اگر یک فیلم 

کوتاه بتوانــد پیامی که در نظــر دارد را در 
همان زمان اندک به مخاطبش منتقل کند 
یا حتی فقط ســرگرم کننده باشد توانسته 

فیلم موفق و تأثیرگذاری باشد.
طهماســبی درباره دلیل حضورش در فیلم 
کوتاه »آنجلو« گفت: من در ســالیان اخیر 
چند فیلم کوتاه خیلی خوب بازی کردم که 
برایم باعث افتخار بودند. یکی از چالش های 
حضور در فیلم کوتاه این است که شما باید 
در چند ســکانس معدود شخصیتی که ایفا 
می کنید را معرفی کنیــد، دغدغه هایش را 
بدانید و در نهایــت کاری کنید که بیننده با 
آن شــخصیت ارتباط برقرار کند. هرچقدر 
زمان فیلم کوتاه تر باشد این چالش سخت تر 
می شود و به عنوان بازیگر ورق زدن لایه های 
زیرین کاراکتر برای شما سخت تر می شود. 
فیلمسازان فیلم کوتاه معمولاً وسواس های 
خاصی دارند که کاملًا منطقی اســت و این 
وسواس ها در کنار چالشــی که برای بازیگر 
در جهت نزدیک شــدن به شخصیت ایجاد 
می شــود در کنار هم نتیجــه کار را به حد 
مطلوبی می رساند و من بابت همین مسئله 
از همه تجربه هایی که در فیلم کوتاه داشتم 

بسیار راضی و خوشحال هستم.
وی افزود: پیش از حضور در فیلم »آنجلو«  با 
مریم بحرالعلومی در فیلم سینمایی »قطع 
فوری« همکاری داشــتم و همین شناخت 

باعث شــد که زمینه همکاری در این فیلم 
فراهم شــود. وقتی فیلمنامــه را برای من 
فرســتادند و من آن را مطالعه کردم متوجه 
شــدم که فیلم در ژانر کمدی اســت و من 
پیش تر تنها در یک تله فیلم تجربه حضور در 
چنین فیلمی را داشتم که البته آن تله فیلم 
هم یک اثر کمدی نبــود و فقط لحظه هایی 
طنــز موقعیت داشــت و به همیــن دلیل 
»آنجلــو« اولین تجربه مــن در ژانر کمدی 
محسوب می شــود. من همین موضوع را با 
آقای کیان ارثی و خانم بحرالعلومی مطرح 
کردم و واقعــاً نمی دانســتم نتیجه کار چه 
خواهد شد اما دوســتان به من گفتند که ما 
تو را از نزدیک می شناســیم و فکر می کنیم 
که تــو می توانی این نقــش را ایفا کنی. من 
دوباره فیلمنامه را خواندم و متوجه شــدم 
که واقعاً نقشــم در »آنجلو«  نقش متفاوتی 
اســت و در نهایت با گریم خیلی خاص برای 
ایفای نقشی جلوی دوربین قرار گرفتم که از 
خودم خیلی فاصله داشت. شخصیت من در 
این فیلم یک شخصیت کاملًا فانتزی بود که 
در ذهن نویســنده و کارگردان شکل گرفته 
بود و از همین رو رسیدن به شخصیتی کاملًا 
ذهنی از جهاتی بسیار ســخت و از جهاتی 
بسیار آســان بود چرا که این شخصیت ما به 
ازای بیرونی ندارد و شــما بایــد آن را کامل 
خلق کنید و اینکه پس از خلق آن شخصیت 
مشــابهی وجود ندارد کــه شــما را با آن 
مقایســه کنند. در تعاملی که با هم داشتیم 
ویژگی هایی از این شخصیت را کشف و خلق 
کردیم و در نهایت وقتــی فیلم را روی پرده 
دیدم با توجه به اینکــه فیلم کوتاه همواره با 
بودجه ای محدود در زمانی محدود ساخته 
می شود و فیلمســازان از امکانات سینمای 
بلند بهره مند نیســتند، از نتیجه کار بسیار 
راضی بــودم و خوشــبختانه در اکران فیلم 
شــاهد بودم که مخاطبان بــا »آنجلو« به 

خوبی ارتباط برقرار کرده اند.
طهماســبی در پایــان گفت: در ســاخت 
»آنجلــو« یک گــروه دوســتانه صمیمی 
داشــتیم که همکاری با آن ها و نتیجه کار 
برایم لذتبخش بود و در آخر از دوست عزیزم 
مریم بحرالعلومی و گروه دوســت داشتنی 
این فیلم تشکر می کنم.فیلم کوتاه »آنجلو« 
ســاخته علی کیــان ارثی با بازی یوســف 
تیموری، سوگل طهماســبی، ندا کوهی در 

مدت زمان 16 دقیقه در ژانر کمدی است.

یک هنرمند موسیقی درباره کارشکنی در صدور مجوز 
آلبومش از طرف دفتر موسیقی وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی می گوید که »6 سال است بنابر دلایل نامعلوم 
مجوز آلبوم »موزیک قرن« را صادر نمی کنند و حتی از 

لطفی می گویند که شامل حالم نشده است!«
جابر جاهد )آهنگســاز و خواننــده ( طی گفت وگویی 
از مشــکلاتی که برای او در مســیر اخذ مجــوز آلبوم 
»موزیک قرن« از طرف دفتر موسیقی وزارت فرهنگ 
و ارشاد اسلامی پیش آمده می گوید و توضیح می دهد: 
چهار ســال پیش در حالی که دو ســال بود، نتوانسته 
بودم مجوز آلبوم »موزیک قرن« را از دفتر موســیقی 
و صدا و ســیما بگیرم، آقای عبدالعلی علی عســکری 
)هفتمین رئیس صدا و ســیما( به من گفت: »اگر شما 

در ایران بمانید، به شما تســهیلات و منابع 
می دهیم. تنهــا کاری کنید که نوجوان های 
ما آهنگ هــای افــرادی ماننــد »تتلو« را 
گوش ندهند«. مــن هم آن زمــان به آقای 
علی عســکری گفتم که خودم همه کارها را 
انجام می دهم، تنها به مــن مجوز بدهید. اما 
هنوز 6 سال اســت که دفتر موسیقی مجوز 

آلبوم من را صادر نکرده اســت.جاهد درباره شرایطی 
که حین اخذ مجوز آلبوم »موزیک قرن« برای او پیش 
آمده، می گوید: برای ساخت یک اثر باکلام، روند به این 
صورت اســت که ابتدا مجوز ترانه را می گیریم و بعد به 
دنبال ساخت موســیقی می رویم؛ زیرا اگر ترانه مجوز 
نگیرد به مشــکل می خوریم. به همین جهت پیش از 

ساخت آثارم برای ترانه آنها مجوز گرفته ام و 
سپس به دنبال ساخت موسیقی آنها رفته ام. 
به هر حال ســاخت موســیقی ممکن است، 
6 ماه تا دو ســال زمان ببرد ولی زمانی که به 
دنبال اخذ مجوز موسیقی آثار رفتم، گفتند 
که مجوزهایی که بــرای ترانه هــا دریافت 
کرده ام، باطل شــده اســت. آخر یعنی چه؟ 
چگونه می شــود یک مجموعه که چندین سال است 

مدیرش تغییر نکرده، به یک باره تغییر رویه دهد؟
او ادامه می دهد: با وجود اینکه بارها با دفتر موســیقی 
مکاتبه و رایزنی کرده ام، توفیقی در کارم حاصل نشده 
است. دی ماه سال گذشــته نیز به من گفتند که با هیچ 
رســانه ای مصاحبه نکنم؛ زیرا طی یک هفته مشکلم 

حل خواهد شد ولی از آن یک هفته نزدیک به یک سال 
می گذرد و وضعیت هنوز همان است. تازه وقتی هم که 
اعتراض می کنم، می گویند در حق من لطف می کنند 
ولی نمی دانم دقیقا چه جایی این لطف دفتر موسیقی 

شامل حال من شده است!
این هنرمند بیان می کند که »شش سال پیش ۳1 سال 
داشتم و در این ســال ها تمام موهایم سفید شده است. 
روزی به یکی از دوســتانم می گفتم که ببین چهره من 
در این مدت چقدر تغییر کرده اســت. من در این شش 
سال بسیار عذاب کشــیدم. از آنجایی که در ایران کپی 
رایت رعایت نمی شــود پس باید از استیج درآمد مالی 
داشته باشــم. در این مدت می توانســتم روی استیج 

بروم، درآمد داشته باشم و کارهای خوبی تولید کنم.

موسیقی

موهایم سفید شد ولی مجوز آثارم را ندادند!

کارگردانشهربانومطرحکرد

وم حمایت پلتفرم ها از اکران آنلاین فیلم مستقل   لز
خریــدار   کارگردان فیلم»شــهربانو« با 
اشــاره به عدم همــکاری پلتفرم های نامی 
برای اکران آنلایــن فیلم ها گفت: پلتفرم ها 
به فکر سود خودشان هستند و عقیده دارند 
فیلم های خاص گیشــه صرفا به درد اکران 
آنلاین می خورند. مارکتی که آنها دنبال می 
کنند، همان مارکتی است که مخاطب را از 
ســینمای اجتماعی تا حد زیادی دور کرده 

است.
مریــم بحرالعلومــی که بــه تازگــی در 
جشــنواره ای بالیــوودی جایــزه بهترین 
فیلم را از آن خود کــرده، درباره احوال خود 
از موفقیت هــای پــی در پی ایــن فیلم در 
حضورهای بین المللی به خبرنگار سینمایی 
ایرنا گفت: تــا وقتی حال فیلمســاز خوب 
نباشــد، جایزه و حضور در جشــنواره های 
جهانی برایش خوشــحال کننده نیســت. 
قطع فوری نیز مورد توجه جشنواره ها است 
اما من تمایل دارم کــه دیگر موفقیتی برای 
فیلم هایم تکرار نشود؛ چراکه حال سینمای 
اجتماعی، دغدغه مند و مســتقل در داخل 
کشورم بسیار نامساعد و رو به وخامت است.

ایــن فیلمســاز دربــاره عدم همــکاری 
پلتفرم های نامی برای اکران آنلاین فیلم ها 
گفــت: پلتفرم ها به فکر ســود خودشــان 
هســتند و عقیده دارنــد فیلم های خاص 
گیشه صرفا به درد اکران آنلاین می خورند. 
مارکتی که آنهــا دنبال مــی کنند، همان 

مارکتی اســت که مخاطب را از ســینمای 
اجتماعی تا حد زیادی دور کرده است.

بحرالعلومی ادامه داد: این پروسه در سینما 
معیوب اســت؛ پروســه ای که ما از تولید تا 
عرضه و تبلیغات طی می کنیم. اگر از جیب 
خودتان برای تولید فیلمی هزینه می کنید، 
به شــما بها نمی دهند و هیچ پشتوانه ای در 

پخش داخلی برایتان ایجاد نمی شود.
کارگردان فیلم شهربانو تاکید کرد: شهربانو 
در شــبکه های نمایش خانگی صرفا اکران 
آنلاین شــد. قطع فوری نیز در شرایطی که 
فقط چند سالن ســینمای هنر و تجربه در 
تهران داشتیم، اکران شد؛ گویی سودکردن 
در این سینما برای ســینماگر مستقل، روا 

نیست و بیشتر شبیه رویاست.
تهیه کننده فیلــم قطع فوری کــه یکی از 
فیلم هــای پر فروش هنروتجربه شــناخته 
می شود اظهار داشت: عدد فروش این فیلم 
در ســینماهای منتخب در بین اعدادی که 
برای تولید فیلم جابه جا می شوند، محلی از 

اعراب ندارند.
این فیلمســاز با اشــاره به مصائــب زنان 
فیلمســاز گفت: اگر فیلمی همچون قطع 
فوری در اکران آنلاین حمایت بشــود شاید 
بتواند بخشــی از هزینه های خود را جبران 
کرد. حقیقت این اســت که متاسفانه مسیر 
به ســمتی رفته که با نبودن نگاه درســت، 
می توان به این نتیجه رســید که چون زن 

هستیم و مســتقل، شــرایط تا این اندازه 
برایمان، سخت و پیچیده است.

در هر صــورت فیلم هــای غیــر کمدی و 
اصطلاحا بــدون مارکت، مدنظــر بعضی 
شوراهای تصمیم گیر هستند و این فیلمها 

صرفا باید ساخته و پخش شوند
وی با اشــاره به افزایش پخش فیلم های 
اکران نشده به صورت قاچاق در ماه های 
اخیر گفت: چه فرقی دارد که فیلمی به 
صورت آنلاین و با اکــران محدود توزیع 
شود یا سازنده اثر خودش آن را در فضای 
مجازی پخش کنــد؟! هیچ؛ چون در هر 
صورت فیلم های غیر کمدی و اصطلاحا 
بدون مارکت، مدنظر بعضی شــوراهای 
تصمیم گیر هســتند و این فیلمها صرفا 
باید ساخته و پخش شوند تا به آسودگی 
قاچاقچیــان فیلم هــا خدمتــی کرده 

باشیم!
کارگــردان فیلم موفــق پاســیو حمایت 
تبلیغاتی را اصل مهمی در ســینما دانست 
و افزود: تبلیغــات اولین کارم را خودم انجام 
دادم امــا مگر یک کارگــردان چقدر انرژی 
دارد که برای کار ســومش نیز همان انرژی 
و هزینه را صرف کند؟ اینجــا توقع می رود 

برای کار چندم از تو حمایت شود.
تهیه کننده فیلم تابســتانی کــه برف آمد 
درباره جدیدترین آثار در دست تولید خود 
گفت: در حال حاضر دو پروانه ساخت دارم 

که امیدوارانه درصــدد راه انــدازی آنها و 
جذب مشارکت مالی هستیم.

شــهربانو محصول ســال 1۳۹۸ و سومین 
ســاخته مریم بحرالعلومی است. فیلمی که 
جوایز جهانی بسیاری داشته است. این فیلم 
در جشنواره فیلم شهر و جشــنواره حوا به 
نمایش در آمد و جایــزه بهترین فیلمنامه را 

در این جشنواره ها از آن خود کرد.
بحرالعلومی همچنین در سی وهشــتمین 
جشــنواره جهانی فیلم فجر نیز با شهربانو 
بــه رقابت با آثــار خارجی بخش مســابقه 

بین الملل پرداخت.
وی همچنین ســیمرغ بهترین کارگردان 

بخش جلوه گاه شــرق را بــرای اولین فیلم 
خود پاســیو در سی وششــمین جشنواره 

جهانی فیلم فجر دریافت کرد.
ســومین اثر این فیلمســاز فیلم سینمایی 
قطع فوری است که در ســال 1۳۹۹ تولید 
شد و منتخب چند جشــنواره بین المللی 

بوده است.
زنده یــاد علی انصاریان، شــقایق فراهانی، 
ســیاوش چراغی پور، ســوگل طهماسبی، 
روشنک عجمیان ســامان صفاری، افسانه 
کمالی، غــزال نظر، علی کیــان ارثی، الهه 
منصوریــان و... در این فیلــم ایفای نقش 

می کنند.
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دیدگاه

میدان

کمیته اســتیناف فدراســیون فوتبال منتظــر اتمام 
بررســی های لازم در خصوص اجرای ســقف بودجه 

تعیین شده برای تمام باشگاه های لیگ برتری است.
 بیســت و ســومین دوره رقابت های لیگ برتر فوتبال 
ایران در حالی آغاز شد که حاشیه های زیادی را از ابتدا 
به همراه داشت. صعود شــمس آذر قزوین و استقلال 
خوزستان به عنوان دو تیم نخست فصل گذشته لیگ 

یک به لیگ برتر ایران حاشیه هایی را به همراه داشت.
استفاده از بازیکن غیرمجاز شــمس آذر در چند دیدار 
لیگ دســته اول فوتبال با تصمیم کمیتــه انضباطی 
مبنی بر آغاز بازی هــای این تیم با منفی ســه امتیاز 

همراه بود.
همچنین تخطی باشگاه های پرســپولیس و سپاهان 

اصفهان از بندهای آئین نامــه جدید نقل و 
انتقالاتی به ترتیب باعث کســر یک و چهار 
امتیاز از آنها شــد تا جنجال های زیادی را به 

همراه داشته باشد.
روند رســیدگی به نحوه اجرای سقف بودجه 
قراردادها با پایان یافتن هفته دهم لیگ برتر 
فصل جاری همچنان ادامه دارد تا استقلال و 

پرسپولیس نیز زیر ذره بین قرار بگیرند.
جریمه باشــگاه های خاطی در حالی تأثیر مستقیم در 
جایگاه آنها در جدول گذاشته است که درخواست خود 
مبنی بر اعاده دادرســی را به کمیته اســتیناف ارسال 
کرده اند. به طور مثال باشگاه شمس آذر قزوین حدود 
سه ماه پیش درخواست بررسی مجدد پرونده تخلفات 

منســوب به خود را به کمیته استیناف ارائه 
کرده است. سپاهان و پرسپولیس نیز همین 
روند را طی کرده اند امــا همچنان خبری از 

برگزاری این جلسات نیست.
مهــدی دادرس عضــو کمیته اســتیناف 
فدراســیون فوتبال در گفت وگو با خبرنگار 
مهر، درباره تأخیر در برگزاری این جلســات 
گفت: درخواســت آنها مدت ها پیش ارسال شده است 
اما با توجه به اینکه همچنان رسیدگی به تخلفات سایر 
باشــگاه ها ادامه دارد قصد داریم پــس از پایان تمام و 

کمال بررسی ها جلسه بگذاریم.
او در پاســخ به اینکه آیا تأخیر در رسیدگی به این 
پرونده ها شــائبه حمایت های خــارج از قاعده از 

باشگاه ها را با توجه به جایگاه آنها در جدول مطرح 
نمی کند تاکید کــرد: نمی گذاریم کار خیلی طول 
بکشد اما حالا حالاها وقت هست! تلاش می کنیم 
تا پایان نیم فصل جلسات رسیدگی را برگزار کنیم 
تا تکلیف همه باشــگاه ها به طور قطع مشــخص 

شود.
دادرس درباره اینکه آیا اســتقلال و تراکتور هم شامل 
جریمه و کسر امتیاز خواهند شــد تصریح کرد: من در 
جریان رســیدگی به پرونده آنها در کمیته انضباطی یا 

نهادهای دیگر نیستم.
 ما منتظریم تمام بررسی ها از همین دو باشگاه و حتی 
سایر باشگاه ها تمام شود تا آنها را به طور اجمالی مورد 

بررسی قرار دهیم.

کاروان تیــم فوتبال پرســپولیس همچنان بــا پرواز 
اختصاصی به سفرهای خارجی می رود.

 باشگاه پرسپولیس برای دیدار برگشت این تیم مقابل 
النصر عربســتان در لیگ قهرمانان آسیا بار دیگر پرواز 
اختصاصی انتخاب کرده است. کاروان این تیم که برای 

دیدار با استقلال تاجیکستان با هواپیمای اختصاصی 
راهی شهر دوشنبه شــده بود حالا با همان هواپیما که 
طرح و نقش پرســپولیس را دارد عــازم ریاض خواهد 
شد.کادرفنی سرخپوشان پایتخت برای این سفر قصد 
دارد تمــام بازیکنانی که مصدوم نیســتند را با خود به 

ریاض برده و اردوی سه روزه ای را در آنجا داشته باشد.
هواپیمــای اختصاصــی سرخپوشــان قرار اســت تا 
زمان حضور این تیم در رقابت هــای فصل جاری لیگ 
قهرمانان آسیا با طرح قرمزرنگ به پرواز درآید. هزینه 
اســتفاده از این هواپیما برای هر چارتــر اعضای تیم 

فوتبال پرسپولیس که صندلی های شیک و بزرگ تری 
نسبت به هواپیماهای مســافربری عادی دارد حدود 

یک میلیارد و ۵00 میلیون تومان است.
دیدار تیم های فوتبال پرســپولیس و النصر عربستان 

دوشنبه 6 آذرماه در شهر ریاض برگزار می شود.

فدراسیون

پرسپولیس

خریدار   ســپاهان در هشــتاد و دومین 
»ال کلاســیکوی« ایران با گل اســتثنایی 
»رضا اســدی« که یکصد و ششــمین گل 
سپاهان به سرخ پوشان در تاریخ رقابت های 
لیگ برتر بود، برنده تقابل زرد و قرمز شــد 
و طلسم شکســت ناپذیری پرسپولیس در 
ورزشــگاه نقش جهان را پس از هشت سال 

شکست.
پیــروزی ســپاهان در هشــتاد و دومین 
»ال کلاســیکوی« ایران سبب شد، این تیم 
پس از هشت سال بتواند، پرسپولیس را در 

ورزشگاه نقش جهان ببرد.
یکصد و ششــمین گُل ســپاهان به سرخ 
پوشــان در بازی یکشــنبه شــب طلسم 
شکست ناپذیری پرســپولیس در ورزشگاه 
نقش جهان را پس از هشــت سال شکست، 
پرســپولیس آخرین بار پیــش از این باز ی 
در نیم فصل دوم ششــمین دوره لیگ برتر 
در ورزشــگاه نقش جهان مقابل سپاهان در 

وقت های قانونی بازی شکست خورده بود.
آخرین شکست پرسپولیس مقابل سپاهان 
در ورزشگاه نقش جهان در رقابت های لیگ 
برتر به لیگ سوم باز می گردد و پرسپولیس 
با شکست یکشنبه، فرصت کسب برُد مقابل 
رقیب نام آشــنا در نقش جهان را از دســت 

داد.
»ســپاهان« و »پرســپولیس« تاکنون با 
احتســاب آخرین بازی آن ها در یکشنبه، 
تاکنون ۸۲ بــار در قالب لیــگ های تخت 
جمشید، آزادگان، برتر، جام حذفی و سوپر 
جام باشگاه های ایران به مصاف هم رفته اند 
که سهم پرسپولیس ۲۸ و سهم سپاهان ۲1 
برُد بوده اســت و ۳۳ دیدار این ۲ تیم نیز با 

نتیجه تساوی به پایان رسیده است.
با وجود پیشــتاری سرخپوشان در مجموع 
تعــداد برُدهــا درکل بازی هــای مقابــل 
ســپاهان، طلایی پوشــان در لیگ برتر، در 
تقابل های رودررو عملکرد بهتری داشــته 
اند و 1۵ بار سُرخ پوشان پایتخت را شکست 
دادند که البته پرسپولیســی ها نیز در لیگ 

برتر 11 برُد مقابل طلایی پوشان دارند.
این ۲ تیم نخســتین بار ۲۲ بهمن ماه سال 
1۳۵0 در اســتادیوم باغ همایون اصفهان 
)اســتادیوم تختی( به مصاف هم رفتند که 
در آن بازی پرسپولیس با نتیجه ۲ بر یک به 

پیروزی رسید.
نخســتین پیــروزی ســپاهان مقابــل 
پرسپولیس در سال 1۳۷۲ به دست آمد که 
تیم ســپاهان در آن بازی با تک گل »حمید 
مطهری« به برتری یک بــر صفر مقابل تیم 

پیروزی آن زمان رسید.
نخســنین دیدار ۲ تیم در اولین دوره لیگ 
برتر با تســاوی بدون گل به پایان رسید و در 
بازی برگشت نیز پرسپولیس سه بر ۲ از سد 
سپاهان میهمان گذشــت در آن بازی که از 
جمله بازی های پرگل »ال کلاسیکو« ایران 
اســت، بهروز رهبری فر، بهنام ابوالقاسم پور 
و امیرحســین اصلانیان برای پرسپولیس و 
لئون استپانیان و افشــین حاجی پور برای 

سپاهان گلزنی کردند.

اولین پیروزی ســپاهان مقابل سرخ پوشان 
در دومیــن دوره لیگ برتر شــکل گرفت و 
سپاهان در بازی رفت، ۲ بر یک پرسپولیس 
را با شکست بدرقه کرد که گل های سپاهان 
در آن بازی را ادِموند بزیک و افشین حاجی 
پور به ثمر رساندند و مرحوم علی انصاریان 
تک گل پرســپولیس را وارد دروازه طلایی 

پوشان کرد.

پرُگل ترین دیدارهای 2 تیم »سپاهان« 
و »پرسپولیس«

پرُگل ترین دیدارهای ۲ تیم مربوط به لیگ 
 های برتر سوم و پانزدهم است که در آن ها 6 

گل از خطوط دروازه عبور کرد.
در اولین بــازی 6 گله ۲ تیم کــه مربوط به 
سومین دوره لیگ برتراســت سهم هر تیم 
۳ گل بــود و در آن بازی که در ورزشــگاه 
آزادی تهران برگزار شــد، رضا جباری، علی 
سلمانی و عیســی ترائوره برای پرسپولیس 
و اصغر طالب نسب یک گل و ادموند بزیک ۲ 

گُل برای سپاهان به ثمر رساندند.
دومین بازی 6 گله دو تیــم در تاریخ لیگ 
برتر مربوط به لیگ پانزدهم است که در آن 
دوره طلایی پوشــان با ارائه یک بازی برتر 
،چهار بر ۲ پرسپولیس را شکست دادند که 
حاج صفی، اومانیــا، خَلعتبری وعقیلی گل 
های ســپاهان و طارمی و عالیشاه گل های 
پرســپولیس را وارد دروازه تیــم مقابــل 

کردند.
دیگر دیدار پرُگل ۲ تیــم در لیگ پنجم بود 
که سپاهان سه بر ۲ پرسپولیس را در آزادی 
شکست داد و سه گل  سپاهان را در آن بازی 
را هادی جعفری )یک گل( و رسول خطیبی 
)۲ گل( به ثمر رســاندند و جواد کاظمیان 
و پژمان نوری نیز برای پرســپولیس گلزنی 

کردند.
دیــدار رفــت ۲ تیــم در لیگ هشــتم نیز 
آبســتن پنج گل بود که این بار پرسپولیس 
انتقام دیــدار رفت لیگ پنجــم را گرفت و 
در ورزشــگاه آزادی ۳ بر ۲ را شکست داد، 

گل های پرســپولیس در آن دیدار را کریم 
باقری )یــک گل( و علیرضا نیکبخت ۲ گل 
به ثمر نشــاندند و عمادرضا بازیکن عراقی 

سپاهان نیز ۲ گل برای زرد پوشان زد.
لیگ دهم نیز یک بازی پنج گله داشــت 
که درخشــانترین نتیجه ســپاهانی ها 
مقابل پرســپولیس در این دیدار شــکل 
گرفت و سپاهان چهار بر یک پرسپولیس 
را در ورزشگاه آزادی شکست داد، در آن 
دوره ابراهیم تــوره ۲ گل ، هادی عقیلی 
و رضا عنایتــی هر کدام، یــک گل برای 
سپاهان به ثمر رساندند و تیاگو فراگا تنها 
گل پرســپولیس را وارد دروازه سپاهان 

کرد.
نتیجه یکــی از دیدارهای ۲ تیــم در لیگ 
برتر با حکم کمیته انضباطی تعیین شــد و 
در دوره نوزدهم لیگ برتر درحالی که بازی 
رفت را ســپاهان ۲ گل کی روش اســتنلی، 
محمــد محبی ۲ بــر صفر برده بــود دیدار 
برگشــت با حکم کمیته انضباطی سپاهان 

سه بر صفر بازنده شد.
۲ دیدار آخر این ۲ تیم در لیگ برتر با نتیجه 
یک بر صفر به ســود طلایی پوشان خاتمه 
یافته اســت و مورایس ســرمربی سپاهان 
علاوه بر بازی یکشــنبه شــب که با سوپر 
گُل رضا اســدی پیروز میدان شد، در بازی 
پیش از این بازی بین ۲ تیم در لیگ در هفته 
بیست و ســوم فصل گذشــته در ورزشگاه 
آزادی موفق شــد با نتیجه یک بر صفر سه 
امتیاز از تهران برای تیم اصفهانی به ارمغان 

بیاورد.
بی شک یکصد و ششــمین گل سپاهان به 
پرســپولیس که در این بازی به ثمر نشست 
یکی از زیباترین گل ها در تاریخ رقابت های 

این ۲ تیم در لیگ برتر فوتبال ایران است.
 دیــدار تیم هــای »ســپاهان اصفهان« و 
»پرســپولیس تهران« در چارچوب هفته 
دهم لیگ برتر با نتیجه یک بر صفر به ســود 
تیم اصفهانی با گل استثنایی رضا اسدی به 

پایان رسید.

عضو کمیته استیناف فدراسیون فوتبال: حالا وقت هست!

برای دیدار برگشت با النصر؛ برنامه سفر پرسپولیس مشخص شد

محمدپورمشمولقانوناستخدامقهرماناننشد

هاشمی: انتخابات فدراسیون ها باید سریع تر برگزار شود
خریدار   وزیر ورزش و جوانان در واکنش 
بــه اداره شــدن برخــی فدراســیون ها با 
سرپرست عنوان کرد: برای برگزاری هرچه 
ســریع تر مجامع انتخاباتــی برنامه ریزی 

کرده ایم.
 کیومرث هاشــمی وزیــر ورزش و جوانان 
بــا حضــور در نخســتین همایــش ملی 
ورزش زورخانه ای، کشــتی پهلوانی و هنر 
مرشــدی گفت: یکــی از اقداماتــی که در 
زمان حضورم در دولت داشــتم، حمایت از 
ورزش زورخانــه ای و کشــتی پهلوانی بود. 
زورخانه های ما به هیچ وجه درآمد نیستند 
و کار خیریه ای انجام می دهند. لذا نخستین 
کاری که انجام دادیم، در دولت با محرابیان 
وزیــر نیــرو صحبت کردیــم و از ایشــان 
خواســتیم که هزینه آب و برق زورخانه ها 
رایگان شــود که این اتفاق افتاد و ابلاغ هم 

شد.
هاشــمی افزود: برای حمایت از این رشته 
ورزشــی، با اوجی وزیر محترم نفت صحبت 
کردیم و قرار شــد بــرای حل مســئله گاز 
مشــترک زورخانه ها هم با دولــت مکاتبه 
کنیم. ما اعتقاد داریم که باید بودجه ای هم 
برای مرمت زورخانه ها در نظر گرفته شود. 

واقعیت این اســت که این رشته باید تقویت 
شــود. این رشــته در کشــور علاقه مندان 
زیادی دارد و از طرفی ما به دنبال آن هستم 
که مرام و اخلاق پهلوانی این رشته، به سایر 
رشــته های ورزشــی هم ترویج داده شود. 
باید از ایــن ظرفیت ها اســتفاده کنیم. من 
به عنوان متولی ورزش کشــور وظیفه خود 
می دانم که از این رشــته ورزشــی به طور 

کامل حمایت کنم.

همواره حامی مردم مظلوم فلسطین 
هستیم

وزیــر ورزش و جوانــان در واکنــش به این 
سوال که آیا وزارت ورزش برنامه و کمپینی 
در حمایــت از مــردم مظلوم غــزه و اخراج 
رژیــم صهیونیســتی از تمــام رویدادهای 
ورزشــی دارد، گفت: قطعــا در این موضوع 
برنامه ریزی داریم. همــواره در جریان های 
مختلف انقلاب و در حمایت از مردم مظلوم 
فلســطین، جامعه ورزش همگام و در کنار 
مردم بوده اســت. یکی از اقداماتی که حدود 
۲0 روز در وزارت ورزش انجام شــد، مکاتبه 
با وزرای ورزش ۵۴ کشــور عضو شــورای 
همکاری کشــورهای اســلامی بود و از این 

مقامات خواســتم که به موضوع ورود کنند. 
در اجلاسی که ریاســت محترم جمهور در 
کشور عربستان برگزار کرد، همگرایی خوبی 
بین کشــورهای مســلمان در محکومیت 
رژیم غاصب صهیونیســتی انجام شد چون 
اقداماتی کــه این روزها انجــام می دهند از 
اوج رذالت هــم عبور کرده اســت. ضرورت 
دارد کــه این کار انجــام شــود. امیدواریم 
که رســانه ها هم کمــک کنند تا نــوع نگاه 
ورزشکاران و قهرمانان ما را به افکار عمومی 
دنیا انعکاس بدهند تا مــردم دنیا بدانند که 
ورزشــکاران ما همواره حامی مردم مظلوم 
فلســطین و خصوصــا مردم غزه هســتند.

وزیــر ورزش و جوانــان در خصــوص اداره 
شــدن تعدادی از فدراســیون های ورزشی 
کشــور با سرپرست و نزدیک شــدن پایان 
دوره ریاست ۴ ســاله برخی فدراسیون ها از 
جمله والیبال گفت: مــن مصداقی صحبت 
نمی کنم امــا برنامه ریزی هــای لازم برای 
برگزاری هرچــه زودتر مجامــع انتخاباتی 
فدراسیون های ورزشی که با سرپرست اداره 
می شوند، مطابق با قانون انجام شده تا همه 
علاقه منــدان به ورزش بتواننــد در مجامع 
انتخاباتی حضور پیدا کنند و فدراســیون ها 
هرچه سریع تر از وضعیت سرپرستی خارج 

شوند.

در انتخاب اسبقیان از اختیاراتم 
استفاده کردم

هاشــمی در واکنش به گلایه غفور کارگری 
رئیــس کمیته ملی پارالمپیــک از انتصاب 
سیدمحمد شروین اســبقیان رئیس فعلی 
فدراســیون جانبازان و معلولین به  عنوان 
مشــاور و مدیر کل حوزه وزارتــی وزارت 
ورزش و جوانــان و این کــه ممکن اســت 
ایــن انتصاب باعــث ایجاد مشــکلاتی در 
فدراسیون شــود و نیز این که صحبتی با او 

برای این انتصاب نشــده، گفــت: بالاخره 
بنده اختیاراتی دارم و از اختیاراتم استفاده 
کردم. اســبقیان از مدیران بســیار خوب 
اســت و ما در وزارت خانه به حضور ایشــان 
نیاز داشتیم. انشــاءالله برادر عزیز دیگری 
شناسایی شوند و در مجمع انتخاباتی حاضر 
شوند. مشکلی نیســت. گلایه این بوده که 
نیروی خوبــی را از ما گرفته ایــد و ولی باید 
توجه داشــت که اســبقیان به جای خوبی 

رفته است.

محمدپور مشمول قانون استخدام 
قهرمانان نمی شد

وزیــر ورزش و جوانــان در پاســخ به این 
ســوال که آیا پیگیر ماجرای دستفروشــی 
امیرحســین محمودپور کاپیتان تیم ملی 
روئینگ بوده، عنوان کرد: او در شــرایطی 
است که مشمول قانون استخدام قهرمانان 
نمی شــود ولی ما بــا فدراســیون صحبت 
کردیم تا شــرایطی فراهم شــود که کمتر 
شاهد چنین مسائلی باشــیم. ورزشکاران 
بایــد حمایت شــوند ایــن وظیفــه ما و 
فدراسیون هاست که از ورزشکاران حمایت 

کنیم.

ج از تشک کشتی! سالتو بارانداز حسن یزدانی؛خار
مرتضی رضایی هادی عامل،ناخواسته،حاشیه عجیبی را برای حسن 
یزدانی به وجود آورد.معمولا هر وقت با هادی عامل تماس می گیری و 
می گویی:»کمی گپ بزنیم؟«می گوید:»زیاد اهل مصاحبه نیستم؛چه 

بگویم؟«
خدا رحم کرد که هادی خان قصه ما زیاد اهل مصاحبه نیست اما وقتی 
مصاحبه می کند زمین و زمان را بهم می ریزد.مثل اظهار نظرش درباره 
حســن یزدانی و پرده برداری از دلیــل او برای شــرکت در بازی های 

آسیایی.
اصلا مشخص نیســت که این اظهار نظر هم درســت است یا نه؟هادی 
عامــل گفته بــود:» من خیلــی ظریف گفتم که شــأن و شــخصیت  
پهلوان مان زیر سوال نرود اما اگر بخواهیم با صداقت بگوییم  مهم ترین 
علت رفتن او به مسابقات بازی های آسیایی همین پاداش گرفتن بوده 
است. حسن آقا می خواست بعد از این مســابقات ازدواج کند و ازدواج 
هم هزینه دارد و هر که بامــش بیش برفش بیشــتر و خانواده محترم 

عروس خانم  هم از قهرمان دنیا توقعاتی دارند.«
اصلا آدم می ماند از بعضی اظهار نظرها.حــالا افکار عمومی چطور فکر 

می کنند؟
یعنی حســن یزدانی  ندار است.آیا سرنوشــت زندگی اش به همین 
پاداش بازی های آسیایی گره خورده بود؟این همه سال که در کشتی 
بوده،دستمزد گرفته،قهرمان و نایب قهرمان المپیک شده،پاداش ها 
و تقدیرها و ...همه و همه لنگ همین یک پاداش بازی های آســیایی 

بود؟
آن هم با کتف مصدوم! اصلا از کجا معلوم بود که او در بازی های آسیایی 
صددرصد قهرمان می شد؟کتفش مگر آسیب ندیده بود؛شاید در همان 
مسابقه اول و دوم آسیبش جدی تری می شــد و همه پاداش می رفت 

روی هوا؛آن وقت جواب توقعات خانواده عروس را چه کسی می داد؟
آقای عامل عزیز!خدا قوت و خسته نباشی دلاور؛من و ما و سایر رفقا که 
شما را می شناسیم می دانیم که ته دلت چیزی نداری و قطعا این حرف 

را هم از سر دلسوزی زدی.
گفتی تا نشان بدهی که اینجا و بچه های رشته های منهای فوتبال چه 
شرایطی نســبت به فوتبالی ها دارند و خواستی درد آنها را نشان بدهی.

دم شما گرم!عذر خواهی هم از حسن یزدانی کردید ولی کاری که انجام 
دادید از خاک کردن او روی تشــک کشتی بدتر بود.شــما چهره تاثیر 
گذاری هستید و مصاحبه های تان هم همه جذاب.خیلی ها چشم شان 
به دهان شما است و هر تکه کلامی که مطرح می کنید تا مغز استخوان 

جامعه فرو می رود.
حســن با کتف آســیب دیده اش خدا را شــکر به جایزه اش هم رسید 
و انشاءالله که خوشــبخت شــود،فقط به عنوان یک همکار از شما می 
خواهم این بار که خواســتید درباره کســی حرف بزنید،چیزی نگویید 
که غیر از کتفش،از لحاظ روحی هم آســیب ببینید؛اصلا مثل همه آن 
دفعاتی که همکاران رسانه های مکتوب با شما تماس گرفته اند بگویید 
زیاد اهل گفت و گو نیســتید و مصاحبه نمی کنید.شیر مادر و نان پدر 

حلال شما بهترین گزارشگر کشتی ایران.

رکورد میکس کامپوند آسیا به نام ایران ثبت شد
با اعلام برگزارکنندگان مســابقات تیروکمان قهرمانی آســیا، رکورد 

جدید میکس کامپوند آسیا به نام ایران ثبت شده است.
 به نقل از روابط عمومی فدراســیون تیروکمان، در مسابقات تیراندازی 
با کمــان قهرمانی آســیا در تایلند که هفتــه پیش برگزار شــد، تیم 
میکس کامپوند کشــورمان با ترکیــب محمدصالح پالیزبــان و بیتا 
عاشق زاده موفق شد در مرحله یک هشــتم نهایی مقابل ویتنام، امتیاز 
160)حداکثری( را کســب کنند و رکورد این رشــته که پیش از این 

امتیاز 1۵۹ بود را بشکند.
مسئولان برگزاری مســابقات، روز گذشته رکوردهای جدید این رشته 
در مســابقات آســیایی را اعلام کردند و تیم میکس کامپوند ایران به 

عنوان رکورددار جدید این مسابقات معرفی شد.

لغوسفرووشوکارانبهآمریکا
وادید صادر نشد ر

تیم ملی ووشو کشــورمان به دلیل صادر نشــدن روادید سفر به امریکا 
حضور در رقابت های ووشو قهرمانی جهان را از دست داد.

مســابقات ووشــو قهرمانی جهان طی روزهای ۲۵ تــا ۲۹ آبان ماه به 
میزبانی آمریــکا در تگزاس برگزار خواهد شــد. این در حالیســت که 
روادید اعضای تیــم ملی ایران که از چهار ماه قبــل برای حضور در این 
مسابقات اقدام کرده بودند، صادر نشــد تا نمایندگان ووشو کشورمان 

این مسابقات را از دست بدهند.
مسئولان فدراســیون برای اعزام تیم ملی به این مسابقات برای امروز 
سه شــنبه ۲۳ آبان ماه برنامه ریزی کرده و خیلی امیدوار بودند روادید 

ملی پوشان صادر شود.
 تیم ملی ووشو با 1۲ ورزشکار در دو گروه بانوان و آقایان در هر دو بخش 

تالو و ساندا به همراه کادر فنی آماده اعزام به این مسابقات بود.

»آگهی موضوع ماده 3 قانون و ماده 13 آیين نامه قانون تعيين تكليف 
وضعيت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی «

شناسه 1594920
نظر به اینکه برابر رأی شماره 140260317001002929 – 1402/06/07 صادره از هیات موضوع قانون 
تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی مستقر در واحد ثبتی ناحیه یک 
اهواز تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی در قسمتی از پلاک 895/58 باقیمانده بخش 7 اهواز حکایت 
از احراز مالکیت متقاضی نسبت به ملک مورد تقاضا و انتقال ملک از مالک رسمی )٤ دانگ مشاع شیخ 
محمود عامری و 2 دانگ مشاع شنان عامری دفتر 10 صفحات 211 و 214( به متقاضی آقای شاهین 
مرانی پور فرزند یباره شماره شناسنامه 7888 کد ملی 1757015711 صادره اهواز نسبت به ششدانگ 
یک باب ساختمان به مساحت 134/28متر مربع در قسمتی از پلاک فوق خریداری شده طبق شرح صدر 
آگهی و انتقال ملک از مالک رسمی بنام وی محرز گردیده است. لذا به منظور اطلاع عموم مراتب در دو 
نوبت به فاصله پانزده روز در روزنامههای محلی و کثیر الانتشار سراسری آگهی می گردد در صورتی که 
اشخاص نسبت به صدور سند مالکیت متقاضی اعتراضی داشته باشند میتوانند از تاریخ انتشار اولین آگهی 
به مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از تاریخ تسلیم 
اعتراض، دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور 
و عدم وصول اعتراض طبق مقررات سند مالکیت صادر خواهد شد. ضمنا ” صدور سند مالکیت مانع از 

مراجعه متضرر به دادگاه نخواهد بود.
تاریخ انتشار نوبت اول: 1402/08/08
تاریخ انتشار نوبت دوم: 1402/08/24

بهزاد مردانی – رییس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه یک اهواز

آگهی فقدان سند مالكيت
نظر به اینکه یک قطعه زمین به پلاک ثبتی 767 فرعی از 177 اصلی، مفروز و مجزا شده 
از 8 فرعی از اصلی مذکور ، قطعه 475 واقع در حوزه ثبت ملک ساوجبلاغ استان البرز به 
مساحت 1000 متر مربع مشخصات مالکیت مالکیت نازنین زهرا / قنبری فرزند اسمعیل 
شماره شناسنامه 152389393 تاریخ تولد 1389/04/16 صادره از تهران دارای شماره ملی 
0152389393 با جز سهم 6 از کل سهم 6 بعنوان مالک شش دانگ عرصه و اعیان با شماره 
مستند مالکیت 33447 تاریخ 1396/12/07 دفترخانه اسناد رسمی شماره 59 شهر کرج 
استان البرز ثبت و سند مالکیت به شماره چاپی 980301 سری الف سال 96 صادر گردیده 
است. سپس آقای اسمعیل قنبری ولایتا از طرف فرزند صغیر خویش خانم نازنین زهرا / 
قنبری با ارائه دو برگ استشهادیه تصدیق شده اعلام نموده اند که سند مالکیت چاپی مورد 
ثبت که به علت سهل انگاری مفقود گردیده و درخواست صدور سند مالكیت المثنی نموده 
است لذا مراتب به استناد به ماده 120 آیین نامه قانون ثبت در یک نوبت اگهی می شود تا 
چنانچه کسی مدعی وجود سند مالکیت نزد خود و یا انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد 
از تاریخ انتشار این اگهی به مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه سند مالکیت به این اداره 

تسلیم تا وفق مقررات عمل گردد . م الف : 10688
رونوشت به ستاد اجرایی فرمان حضرت امام ره 

محسن هدائی   رئیس اداره ثبت و اسناد ساوجبلاغ 
از طرف ابولفضل مرادی



استان

نهــاد  دفتــر  مســئول  مومنــی    مریــم  اصفهــان- 
نمایندگــی مقــام معظــم رهبــری در دانشــگاه جامــع 
کــز آمــوزش  علمی کاربــردی در جمــع دانشــجویان مرا
علمی کاربردی اســتان اصفهان گفت: نقش دانشــگاه 
جامــع علمــی کاربــردی در افــق علمــی کشــور ، مهارتی 

سازی دانش است.
 حجت الاســام والمســلمین دکتر نصیری فرد مسئول 
دفتر نهــاد نمایندگی مقــام معظم رهبری در دانشــگاه 
جامــع علمی کاربــردی در ســفر بــه اســتان اصفهــان 
در جمــع دانشــجویان، دبیــران انجمــن هــای علمــی 
و  اجتماعــی  فرهنگــی  هــای  کانــون  دانشــجویی، 
مدرســان دروس معارف حاضر شــد و به پرســش های 

آنها پاسخ داد .
دکتــر نصیــری فــرد در ایــن جلســه بــا بیان ســخنانی 
کوشــش و اســتفاده از  پیرامــون اهمیــت تــاش و 
فرصت ها برای دستیابی به موفقیت گفت: براساس 
تعبیــری از حضرت امیــر المومنین )ع( کــه فرمودند: 
لاتَجتَمِعُ عَزیمَــةٌ و وَلیمَةٌ ، دســتیابی به اهداف بزرگ 
می بایســت با عزمــی راســخ و پشــتکار همراه باشــد و 

دانشــجوی دانشــگاه جامع علمی کاربــردی نیز باید 
بــا امیــد و انگیــزه ، پیشــتاز و پیشــگام حرکــت علمــی 
انقابــی باشــد و خــودش را بــرای قبــول مســئولیت 

های بزرگ در کشور توانمندکند. 
وی درخصــوص ماموریت تعیین شــده برای دانشــگاه 
جامــع علمــی کاربــردی در افــق علمــی کشــور گفــت: 

دانشگاه جامع علمی کاربردی در حوزه نظریه پردازی 
و تئوری ســازی علــوم ماموریــت و نقشــی نــدارد، اما در 
حوزه مهارتی سازی دانش ، دارای نقش مهم و اساسی 
اســت و بــه عنــوان بزرگتریــن دانشــگاه دولتــی مهارتی 
کشــور در گســترش مهارت آمــوزی و زمینه ســازی برای 

ایجاد اشتغال مولد و پایدار ، فعال است.
فــرد  نصیــری  دکتــر  والمســلمین  الاســام  حجــت 
همچنیــن در پاســخ بــه ســوالی در زمینــه برنامــه های 
فرهنگی ویــژه دانشــجویان گفــت: مجموعــه مدیریت 
دانشــگاه جامــع علمــی کاربــردی در تــاش اســت تــا 
کثر امکانات و تسهیاتی که برای کل دانشجویان  حدا
کشــور فراهم شــده اســت، برای دانشــجویان دانشگاه 
کنــون نیز  جامــع علمــی کاربــردی نیز ارائــه شــود و هم ا
اعــزام  دانشــجویی،  ازدواج  همچــون  هایــی  برنامــه 
کاروان هــای عتبــات عالیــات، اردوی راهیــان نــور و در 
آینده نزدیک ســفر حج عمــره دانشــجویی، دوره های 
تــوان افزایــی، برگــزاری تریبون هــای آزاد در دســتور کار 
معاونت فرهنگی و دانشــجویی و دفتر نهــاد نمایندگی 

مقام معظم رهبری در دانشگاه است. 

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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به همت معاونت آموزش ابتدایی استان اردبیل  انجام شد؛

ونمایی از کتاب ۴ جلدی آوای مدرسه   ر
ویژه کودکستان ها

اردبیل- افســون جبارزاده   به همــت معاونت آموزش ابتدایی اســتان 
اردبیل و گــروه تولیــد محتوای پیش دبســتانی اســتان از کتــاب ۴ جلدی 

آوای مدرسه ویژه کودکستان ها رونمایی شد.
 از کتــاب  ۴ جلــدی آوای مدرســه ویــژه کودکســتان بــه همــت معاونــت 
ابتدایی اســتان و گــروه تولیــد محتوای پیش دبســتانی اســتان بــا حضور 
"وحیــد خدابنــده" معــاون آمــوزش ابتدایــی اســتان و "عیــن اله یوســفی 
کل  ســادات" رئیــس اداره پیــش دبســتانی و دوره اول ابتدایــی اداره 

رونمایی گردید.
در ایــن جلســه خدابنده ضمــن تقدیــر و تشــکر از زحمــات اعضــای گروه 
تولید محتوا اســتان و ابراز خرســندی از دریافت مجــوز و تاییدیه کتاب ۴ 
جلدی آوای مدرسه استان اردبیل از سازمان ملی تعلیم و تربیت کودک، 
خاطر نشــان کرد: با توجه به دو زبانه بودن این محصول، به عنوان یکی از 

محتوای اصلی و محوری در تمامی کودکستان ها قابل استفاده است.
یارســتان  ســایت  در  مدرســه  آوای  جلــدی   ۴ کتــاب  افــزود:  وی 
کز  کودکســتان نیز بارگــذاری شــده و مدیــران محتــرم کودکســتان هــا )مرا
پیش دبســتانی( کشــور می توانند از طریق ســایت یارســتان کودکســتان، 

نسبت به تهیه کتب آوای مدرسه اقدام نمایند.
در ادامــه "یوســفی ســادات" نیــز گزارشــی از فراینــد تایید مجموعــه کتب 
آوای مدرسه توسط سازمان تعلیم و تربیت و اقدامات انجام شده توسط 

اعضای گروه تولید محتوای پیش دبستانی استان ارائه نمود

در راستای ایمن سازی معابر عمومی  انجام شد؛

 اجرای عملیات خط کشی محوری بلوارهای 
شهید کلهر و انقلاب اسلامی شهرقدس

شــهرقدس-کیایی   در راســتای ارتقــای ایمنــی و نظم دهــی بــه عبور و 
، عملیات خط کشی محوری بلوارهای ۴۵ متری  مرور و ترافیک معابر شهر
شــهید کلهــر و انقاب اســامی توســط معاونــت امــور زیربنایــی و ترافیک 

شهرداری قدس اجرایی شد.
بــه گــزارش اداره ارتباطات و امور بین الملل شــورای اســامی و شــهرداری 
قدس، خط کشــی ترافیکی از مهمتریــن عائم راهنمایی و رانندگی اســت 

که برای افزایش ایمنی و نظم دهی به ترافیک معابر ترسیم می شود.
خط کشــی و رنگ آمیزی عائــم ترافیکــی و ســرعت گیرها در معابــر عاوه بر 
مزایای فوق، موجــب بهبود منظر شــهری و افزایش قدرت دیــد رانندگان 

هنگام تردد در ساعات شبانه می شود.
در همین راســتا، بــا توجــه بــه اینکه خط کشــی معابــر به مــرور زمــان محو 
شــده و نیاز بــه خط کشــی مجــدد دارد، معاونت امــور زیربنایــی و ترافیک 
شــهرداری قدس عملیــات خط کشــی محــوری معابر را در ســطح شــهر با 

اولویت معابر اصلی در دستور کار قرار داده است.
 عملیات خط کشــی منقطع در بلوارهای شــهید کلهر و انقاب اسامی در 
لاین جنوب به شــمال توســط معاونت امور زیربنایی و ترافیک شهرداری 

قدس اجرایی شد.

فعال فرهنگ و رسانه فارس :

کتاب "شاهدان شیراز" در حال تدوین است
شــیراز -چراغی   ســید محــی الدین حســینی ارســنجانی دبیــر اجرایی 
" در گفتگو با خبرنگار ما ضمــن قدردانی از همت  برنامه "شــاهدان شــیراز
والای همــه فعــالان فرهنگــی و فرهیختــگان شــهر شــیراز و اســتان فارس 
از همراهیها و همکاریهــای اصحاب فرهنــگ و هنر و ادب و رســانه با گروه 
" در اجــرای برنامــه هــای دورهمــی صمیمانه  فرهنگــی "شــاهدان شــیراز

فرهنگوران معاصر تشکر و قدردانی نمود.
کنون بیست برنامه  " تا وی اظهار داشــت:گروه فرهنگی "شــاهدان شــیراز
دورهمــی صمیمانــه با حضــور چهره  هــای ادبــی، فرهنگــی و هنری شــهر 

شیراز و استان فارس برگزار کرده است.
در این دورهمیهای صمیمانه با فرهنگوران به تقدیر از داســتان نویسان 
مطرح و قابلــی همچون بــرادران فقیــری )امین و ابوالقاســم( و موســیقی 

دان مطرح همچون استاد حسن صفری و دیگران پرداخته ایم.
گــروه فرهنگــی  حســینی ارســنجانی افــزود: در فهرســت برنامــه هــای 
" تا پایان خــرداد ســال ۱۴۰۳ رویدادهای فراوانــی تعریف  "شــاهدان شــیراز
شــده که قرار اســت در طی یک ســال فعالیت خــود از خــرداد ۱۴۰۲ تاپایان 
خرداد ســال آتی، چهــل برنامــه تجلیــل و دورهمی یــا کارگاه و نشســتهای 

مختلف با فرهیختگان و اصحاب خرد و دانایی و ….را برگزار نماید.
وی یــاد آور شــد:هر یــک از ایــن برنامــه ها بــا برنامــه ریــزی قبلــی و رعایت 
اصول و جوانب اجــرای برنامه های فرهنگی و با توجه به مســائل مختلف 
و مد نظر قرر داشــتن ایده ها و مطالبــات فرزانگان و فرهنگــوران معاصر تا 
بهار ســال آتی به نحــوی آبرومنــد و با قــرار و اطاع رســانی قبلی بــه اجرا در 

خواهند آمد. *
"از منــازل و محل کار  بازدیدهای هفتگــی گروه فرهنگی "شــاهدان شــیراز
" با  مفاخــر معاصــر دبیــر اجرایــی برنامه هــای فرهنگــی "شــاهدان شــیراز
قدردانــی از حمایــت هــای جــدی محمدرضــا رفیعــی راد، ســرمایه گــذار 
" در آینــده ای  فرهنگــی بافــت تاریخــی از چــاپ کتــاب "شــاهدان شــیراز
نزدیک خبر داده و بیان داشت: در این کتاب گزارشنامه ای از فعالیتهای 
فرهنگــی انجــام شــده در عمــارت تاریخــی نصیــر نظــام بــه مخاطبــان و 
حاضریــن در برنامــه هــای این مــکان گردشــگری تقدیــم میگــردد و تمام 
تاش مــا در ایــن کتاب توجــه مخاطــب به بافــت تاریخــی این کانشــهر و 

خانه های با ارزش تاریخی موجود در محات قدیمی شیراز است .

 ساخت وساز ۷۰۰ واحد صنعتی 
وین در شهرک های صنعتی قز

قزوین -مریم نقدی    مدیر عامل شــرکت شــهرک های صنعتی اســتان 
قزویــن گفــت: تعــداد ۷۰۰ طــرح صنعتــی فعــال در حــال ساخت وســاز در 
شــهرک ها و نواحی اســتان در مرحله عملیات ســاختمانی، نصب سوله و 

نصب تجهیزات و ماشین آلات است.
رضــا صفــاری در بازدید از طــرح صنعتــی زرین نمای کاســپین در شــهرک 
کــرد: از ۲ هــزار و ۱۲۰ قــرارداد در شــهرک ها و  صنعتــی کاســپین، اظهــار 
نواحــی صنعتی اســتان کــه بــا متقاضیان منعقد شــده اســت تعــداد ۱۰۰۰ 
واحد پروانــه بهره بــرداری اخــذ کــرده و تعــداد ۷۰۰ واحد صنعتــی در حال 
ساخت وســاز بوده که مابقــی آن در مرحله تخصیص زمیــن و عقد قرارداد 

هستند.
دیوارکشــی،  مرحلــه  در  صنعتــی  طرح هــای  تعــداد  ایــن  افــزود:  وی 
اسکلت ســازی، عملیــات ســاختمانی و نصــب تجهیــزات و ماشــین آلات 
اســت که با بهره بــرداری آن ها بــرای ۲۵ هزار نفر اشــتغال محقق می شــود 
که در حال حاضر جهت احــداث این طرح های صنعتی بالــغ بر ۲ هزار نفر 

کارگر ساختمانی مشغول به فعالیت هستند.
 ،  ایــن مســئول تصریــح کــرد: طبــق دســتورالعمل ضوابــط ساخت وســاز
شــرکت شــهرک های صنعتــی بــرای تســهیل در ســرمایه گذاری و تشــویق 
کوچــک و متوســط در  جهــت ســرعت بخشــیدن بــه اســتقرار صنایــع 
شــهرکهای صنعتی با اعطای معافیت ها و مشــوقات ظرفیت های زیادی 

را برای آن ها فراهم آورده است.

اردبیل- افســون جبــارزاده   در دیدار حــاج قدرت حاج نــوری بزرگترین 
غ شــمالغرب کشــور بــا عــادل کریمی مدیر شــعب  تولیــد کننده گوشــت مر
بانک توسعه تعاون استان اردبیل، زمینه های گسترش همکاری های دو 

جانبه بحث و بررسی شد
در این دیــدار که در محــل مدیریت شــعب اســتان ترتیب یافــت، دو طرف 
کید  بر گســترش همــکاری های فــی مابیــن، پرداخت تســهیات  ضمــن تا
توسط بانک توســعه تعاون برای تکمیل و توســعه زنجیره تولید و صادرات 
غ، ارائه خدمــات نوین و غیــر حضوری و نیــز انتقــال منابع مالی  گوشــت مر
و امــورات بانکی شــرکت تعاونی بــزرگ  حاج نــوری را مورد بحــث و گفت و گو 

قرار دادند. 
مدیر شــعب بانک توســعه تعاون اســتان گفت: ایــن بانک مشــارکت فعال 
و نقش تاثیرگــذار در توســعه اقتصــادی اســتان و حمایت از بخــش تولید و 

اشــتغال دارد و به همراهی و همکاری مشتریان ارزشــمند و  مجموعه های 
بــزرگ تولیــدی و ســرمایه گــذاری اســتان از جمله کمــال فتحی بــی طرف، 
یعقــوب عباســی و حاج قــدرت حاج نــوری، مهــدی اشــجع و...افتخار می 

کند. 
او با اشاره به پرداخت تســهیات ارزان از محل منابع داخلی و تبصره ای به 
حوزه تعاون و مشــارکت در اجرا و تکمیل طرح هــای متعدد در بخش های 
گردشگری، کشــاورزی، صنعت و معدن و ورزش، درمان و امور پزشکی  و... 
اظهار کرد: بانک توسعه تعاون اســتان از جامع ترین  قراردادهای عاملیت 

پرداخت تسهیات برخوردار است. 
حاج قــدرت حاج نــوری هــم در این دیــدار بــا ابــراز خشــنودی از همکاری 
کید کرد و گفت: توســعه و تکمیــل زنجیره بــزرگ تولید و  ها، بــر توســعه آن تا

غ استان اردبیل را آغاز کرده ایم.  صادرات مر

اردبیل

غ شمالغرب کشور و بانک توسعه تعاون استان اردبیل  گسترش همکاری های بزرگترین تولید کننده گوشت مر

کرمانشاه کرمانشاه

 انتصاب رئیس اداره تدارکات و امور کالا
 شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب

کرمانشــاه - حســنا فخــارزاده   رئیــس اداره 
تدارکات و امور کالا شــرکت بهره برداری نفت و گاز 

غرب منصوب شد
بــه گــزارش پایــگاه اطــاع رســانی شــرکت نفــت 
مناطــق مرکزی ایــران مهندس محمــود نصیری 
مدیر عامل شــرکت طی حکمی آقای ســید فرزاد 
تاجدینی را به عنوان رئیــس اداره تدارکات و امور 

کالا این شرکت منصوب کرد.
در حکم ایــن انتصــاب آمده اســت، بــا عنایت به 
تجارب و شایســتگی های جنابعالی از تاریخ این 
حکم بــه عنــوان رئیــس اداره تــدارکات و امور کالا 
شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب منصوب می
شوید. امید است با اســتعانت و توکل به خداوند 

متعــال و بهــره منــدی از تــوان تمامــی همــکاران 
محتــرم در انجــام امــور محولــه موفــق و پیــروز 

باشید.

در بازدید از منطقه عملیاتی سرکان و مالکوه انجام شد؛

 دیدار مدیر عامل شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب 
با فرماندار و اعضا شورای تامین پلدختر

کرمانشــاه - حســنا فخــارزاده   به منظور بررســی 
اهــداف تولیــد و ایفــای نقــش حســن همجــواری 
روســتاها و شــهرهای پیرامــون مناطــق عملیاتــی 
در توســعه همــه جانبه، مهنــدس محمــود نصیری 
مدیر عامل شــرکت بهــره بــرداری نفــت و گاز غرب با 
فرمانــدار و اعضــا شــورای تامین شهرســتان پلدختر 

دیدار و گفتگو کرد.
 وی ضمــن قدردانی از تــاش های مســئولین پیش 

کید کرد. گفته بر لزوم تداوم این بازدیدها تا
نصیری افزود: شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب به 
عنوان یکی از شرکت های تابعه شرکت نفت مناطق 
مرکزی ایران همواره در راســتای عمل به مسئولیت 
هــای اجتماعــی متعهــد بــوده و آمادگــی دارد تــا بــا 

همــکاری و همراهــی نهادهــای دولتــی نســبت بــه 
توســعه و پیشــرفت مناطــق پیرامونــی تاسیســات 

عملیاتی خود اقدام نماید.

ن گلستا

خوزستان

گرگان-مهنــاز محمدزمانــی   آخونــد میرزاعلی از برگــزاری بیــش از ٢٢٠ ویــژه برنامه فرهنگــی همزمان با هفتــه کتاب و 
کتابخوانی در سطح استان گلستان خبر داد.

آخوند عبدالحی میرزاعلی  گفت: همزمان با هفته کتــاب و کتابخوانی از )۲۴ تا ۳۰ آبان(، بیش از ۲۲۰ ویژه برنامه فرهنگی 
در سطح استان گلستان برگزار می شود.

مدیرکل کتابخانه های عمومی گلســتان افزود: برگزاری ویژه برنامه های کودک، کارگاه های آموزشــی، جلسات معرفی، 
نشســت های کتابخوان، محافل ادبی، جلســات مشــاوره و نقد، اهدای خون توســط کتابداران، کتاب گردی، همایش 
، طــرح کتابداری در مدرســه، طرح  تجلیــل از برگزیدگان اســتانی، نقــد و رونمایی کتاب، جشــن کتــاب، کتابخانه ســیار
گردی با کتاب و طرح تحویل کتاب های منــازل به منظور تأمیــن منابــع کتابخانه ها از جمله برنامــه های هفته  روســتا

کتاب و کتابخوانی در استان است.
وی ادامــه داد: برگــزاری مراســم قصه گویــی، اجــرای برنامه هــای فرهنگــی در مناطــق محــروم و عشــایری، نمایشــنامه 

خوانی، محافــل ادبی در هفتــه کتــاب و کتابخوانی و عضوگیــری رایــگان در کتابخانه هــای عمومی از دیگــر برنامه های 
هفتــه کتــاب و کتابخوانی در اســتان اســت. آخونــد میرزاعلی گفــت: عاقه مندان بــه عضویــت کتابخانه هــای عمومی 

استان می توانند در روزهای )۲۳، ۲۴ و ۲۵ آبان( به صورت رایگان عضو کتابخانه های عمومی استان شوند.
وی از اجرای طرح بخشــودگی جرائم دیرکرد کتاب به کتابخانه های عمومی استان همزمان با هفته کتاب و کتابخوانی 
خبر داد و افــزود: اعضــای دارای منابع امانــی کتابخانــه ها پس از اتمــام تاریــخ امانت، می تواننــد  به کتابخانــه  عمومی 

امانت دهنده مراجعه کنند و از بخشودگی جرائم دیرکرد برخوردار شوند.
مدیرکل کتابخانه های عمومی گلســتان گفت: در حال حاضر بیش از ۸۰۰ هزار جلد کتاب چاپی، نسخه خطی و سنگی 

و ١٢٠ میلیون مقالات علمی، فرهنگی، اجتماعی و ادبی در کتابخانه های عمومی استان وجود دارد.
وی افزود: در سطح اســتان ۷۷باب کتابخانه عمومی در حال فعالیت هســتند که از این تعداد ۶۳ باب نهادی،۱۳ باب 

مشارکتی و یک کتابخانه مستقل است

- محمدمجــدم    رئیــس کل دادگســتری خوزســتان گفــت: بــا  اهــواز
شناسایی ۶ هزار و ۲۵۵ وسیله نقلیه باصاحب در پارکینگ های استان، 

به  زودی مزایده این وسایل نقلیه برگزار می شود.
علــی دهقانی گفــت: ایــن وســایل نقلیه بــه دلیــل عــدم رعایت قانــون از 
ســنوات قبــل توقیــف و یــا به دلیــل رها شــدن در ســطح شــهر بــه صورت 
باصاحــب جمــع آوری و بــه پارکینگ هــا منتقــل شــده اســت کــه پــس 
گهــی و در صــورت عــدم مراجعــه صاحبــان آن هــا، به صــورت  از انتشــار آ

متناوب به مزایده گذاشته می شود.

گذشــته نیــز در راســتای اجــرای مــاده ۱۵ و ۲۱   وی ادامــه داد: مــاه 
دســتورالعمل ســاماندهی فرآیند، توقیــف، انتقال، نگهــداری و ترخیص 
وســایل نقلیــه مصــوب ۳۰ اردیبهشــت ۱۴۰۲، ایــن وســایل نقلیــه در 
پارکینگ های اســتان شناســایی و ۲ هزارو ۸۰۰ دســتگاه موتورسیکلت از 
، شــوش و دزفول از طریق مزایده و فروش،  چهار پارکینگ شهرهای اهواز

تعیین تکلیف شد.
دهقانــی ادامــه داد: در ادامه ایــن اقدامات، ۶ هــزار و ۲۵۵ وســیله نقلیه 
اعم از ۵ هــزارو ۵۶۲ دســتگاه موتورســیکلت و ۶۹۳ خــودروی باصاحب 

بــا هماهنگی ســتاد فرمــان امــام خمینی )ره(، شناســایی شــد کــه پس از 
گهی، ظرف ســه ماه آینــده مزایده آن بــه صورت حضــوری برگزار  انتشــار آ

می شود.
نقلیــه  وســایل  حــوزه  در  گفــت:  خوزســتان  دادگســتری  کل  رئیــس 
گهی  باصاحب مطابــق مقــررات، پیش از ایــن یک بــار از طریق انتشــار آ
جهت مراجعــه و ترخیــص اخطارهای قانونی داده شــده بود کــه باتوجه 
به عــدم مراجعه صاحبــان تعداد زیــادی از این وســایل نقلیــه به صورت 

رسوبی در پارکینگ ها باقی مانده است.

همزمان با هفته کتاب و کتابخوانی صورت می گیرد؛

برگزاری بیش از ٢٢٠ ویژه برنامه فرهنگی در گلستان 

۶ هزار وسیله نقلیه بلاصاحب در خوزستان شناسایی بیش از 

مسئول دفتر نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه جامع علمی کاربردی:

نقش دانشگاه جامع علمی کاربردی در افق علمی کشور مهارتی سازی دانش است
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ح کلید به کلید در بافت  آیین نامه اجرایی طر
فرسوده تصویب شد 

معاون وزیر راه و شهرسازی گفت: آیین نامه اجرایی طرح کلید به کلید 
در دولت مصوب و دستورالعمل آن ابلاغ شده است.

محمد آیینی افزود: در طرح کلید به کلید، امســال نوســازی 10 هزار 
واحد مسکونی بافت فرسوده در دستور کار است.

مدیرعامل شرکت بازآفرینی شــهری گفت: سهمیه هر استان در طرح 
کلید به کلید مشخص شده اســت.آیینی تاکید کرد: ضرورت دارد در 
هر استان محله های اولویت دار مشــخص و آگهی عمومی منتشر شود 
تا مردم بدانند که در کدام محله در قالب طــرح کلید به کلید می توانند 

واحد مسکونی فرسوده خود را معرفی کنند.
در طرح کلید به کلید در بافت های  فرســوده شــهری )موضوع بند ث 
تبصره 11قانون بودجه سال 1۴0۲(، مالکان در محله های فرسوده در 
صورت واگذاری ملک خود به دولت می توانند زمین یا واحد نوســازی 

شده با ۴0 درصد تخفیف دریافت کنند.

معاونوزیرراهوشهرسازیخبرداد
اختصاص ۳۵۰۰ میلیارد تومانی صندوق ملی 

مسکن برای خدمات زیربنایی نهضت ملی
 معاون مسکن و ســاختمان وزیر راه و شهرســازی با تشریح بخشی از 
تسهیل گری ها برای تســریع در اجرای نهضت ملی مسکن از هزینه ۳ 
هزار و ۵00 میلیاردتومان صندوق ملی مسکن برای خدمات زیربنایی 

طرح های مسکنی دولت خبر داد.
 هادی عباسی اصل، تسهیل گری در تامین خدمات زیربنایی و روبنایی 
را یکی از مهم ترین برنامه های معاونت مســکن و ساختمان عنوان کرد 
و افزود: بر اســاس بند ص تبصره 11 ماده واحده قانون بودجه امســال 
برای تامین بخشــی از منابع مالی موردنیاز خدمات روبنایی و زیربنایی 
طرح نهضت ملی مســکن، امکان تهاتر اراضی دولتی با بنیاد مســکن، 
شهرداری ها، اســتانداری ها، قرارگاه خاتم الانبیا، ستاد اجرایی فرمان 
امام )ره( و بنیاد مستضفعان بر اســاس قیمت کارشناسی ایجاد شده و 
در حال انجام است.وی پرداخت سهم صندوق ملی مسکن برای تامین 
خدمات زیربنایی را از دیگر اقدامات برشــمرد و افزود: به منظور اجرای 
مصوبات ششمین جلسه شورای عالی مسکن، هم اکنون حدود ۳ هزار 
و ۵00 میلیاردتومان از محل منابع صندوق ملی مســکن برای تامین 
خدمات زیربنایی هزینه شده و مقرر است تا وزارت نیرو و استانداری ها، 

هریک به همین میزان نسبت به تامین مالی زیرساخت ها اقدام کنند.
معاون وزیر راه و شهرســازی،، افزایش سقف تسهیلات ساخت مسکن 
و کاهش نرخ ســود بازپرداخت تســهیلات را راهکاری برای تســریع 
در اجرای نهضت ملی مســکن عنوان کرد.عباســی اصل یادآور شــد: 
هم اکنون سقف تسهیلات مســکن در مناطق شــهری ۵۵0 میلیون 
تومان شــده که نرخ این تســهیلات برای پروژه های حمایتی از ۲۳ به 
1۸ درصد کاهش یافته است؛ همچنین، بر اساس مصوبه هیات وزیران 
سقف تسهیلات ســاخت مسکن در مناطق روســتایی از ۲00 میلیون 

تومان به ۳۵0 میلیون تومان با نرخ ۵ درصد افزایش داشته است.

رئیسسندیکایصنعتبرق:
 ایران در صنعت برق به خودکفایی کامل 

رسیده است
 رئیس ســندیکای صنعت برق ایران با بیان اینکه صنعــت برق ایران 
به خودکفایی کامل رسیده اســت، گفت: برگزاری نخستین جشنواره 
فن بازار در نمایشگاه بین المللی صنعت برق نشــان از پیوند دانشگاه و 
صنعت دارد. پیام باقری در مراسم افتتاحیه بیست و سومین نمایشگاه 
بین المللی صنعت برق ایران اظهار داشت: زمانی صنعت برق از هر نظر 

وابسته بود، اما اکنون با همت متخصصان داخلی هیچ وابستگی ندارد.
وی صنعت برق ایران را صنعتی پرافتخار دانست که اثرگذاری فراوانی 
در توسعه زیرساخت های کشــور دارد و افزود: این صنعت زیرساختی 

برای رشد اقتصادی و توسعه کشور است.
رییس سندیکای صنعت برق ایران خاطرنشان کرد: صنعت برق ایران 
نماد خودباوری و تکیه برســاخت داخل و محل تجلی اقتصاد مقاومتی 

است که بر پایه فناوری روز دنیا حرکت می کند.
باقری با اشــاره به انجام برخی پروژه های برخی در کشــورهای دیگر 
توسط شرکت های ایرانی، خاطرنشان کرد: صنعت برق ایران در خارج 

از مرزهای کشور با افتخار پرچم کشورمان را به اهتزاز در آورده است.
وی وجه تمایز این دوره نمایشــگاه را برگزاری نخســتین جشــنواره 
فن بازار دانســت که برای نخســتین بار برگزار شده اســت، گفت: این 

فن بازار نماد عملی پیوند دانشگاه و صنعت است.

وزیرنیرواعلامکرد
 کاهش ۲میلیارد کیلوواتی مصرف برق نسبت

 به سال ۱۴۰۰
وزیر نیرو گفت: مجموع مصرف ما در سال جاری ۴6 میلیارد کیلو وات 
بود که نســبت به ســال 1۴00 نزدیک به ۲ میلیارد کیلو وات کاهش 

مصرف وجود داشت.
علی اکبــر محرابیان در آئین افتتاح بیســت و ســومین نمایشــگاه 
بین المللی و نخســتین جشــنواره فن بازار تخصصی صنعت برق ایران 
گفت: امسال شاهد رشــد و ارتقا این نمایشگاه هســتیم به طوری که 
نسبت به سال گذشته 6۳ درصد رشد در میان شرکت کنندگان داشته 
است.وی با اشاره به صنعت برق ادامه داد: صنعت برق صنعتی است که 
پس از انقلاب رشد خوبی به خود دیده است و مهمترین ویژگی نیروی 

انسانی کار آمد است.
محرابیان با اشــاره به تلاش وزارت نیرو از ابتــدای دولت برای کاهش 
ناترازی برق خاطر نشــان کرد: دو برنامه پیش گرفتیــم یکی افزایش 
ظرفیت و دیگری مدیریت مصرف و بهینه ســازی بود که ناترازی را کم 

اثر و در زمانی کوتاه آن را برطرف کنیم.
وزیر نیرو خاطر نشان کرد: بر اساس گزارش مرکز پژوهش های مجلس 
برای ۷ ماه اول ســال جاری، بالاترین رشــد تولید و فروش در صنعت 
برق کشــور در میان کل صنایع بوده است.به گفته این مقام مسئول اگر 
میزان مصرف در بخش خانگی را مورد بررسی قرار دهیم در سال 1۴00 
خاموشی ها از ۲۹ اردیبهشــت شــد و از یک بار قطعی برق به ۳ دفعه 
رسید اما در ســال 1۴0۲ با وجود گرمای بی ســابقه در بخش خانگی 

محدودیتی وجود نداشت.
وی ادامه داد: اگر می خواســتیم همچون ســال های گذشــته مصرف 
داشــته باشــیم با کاهش ۲0 درصدی بــرق مواجه می شــدیم که با 
بکارگیری اقدامات مؤثر در ســال جاری نه تنها شــاهد رشــد مصرف 
نبودیم بلکه کاهش مصرف را شاهد بودیم به طوری که مجموع مصرف 
ما در ســال جاری ۴6 میلیارد کیلو وات بود که نســبت به سال 1۴00 

نزدیک به ۲ میلیارد کیلو وات کاهش مصرف وجود داشت.
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دهکهایدوموسوم؛استقبالکنندگانیارانهتشویقی۱۲۰هزارتومانی

تیر دولت برای کاهش فقربه هدف خورد؟
خریدار  بنابر اظهارات مشــاور معــاون وزیر 
تعــاون، کار و رفاه اجتماعــی در حالیکه تاکنون 
61 میلیون نفر از ایرانیان مشمول طرح کالابرگ 
الکترونیک شده اند، نزدیک به ۳0 درصد آنها که 
اغلب جزو دهک های پایین درآمدی هســتند، با 
اســتقبال از این طرح از یارانه تشویقی 1۲0 هزار 
تومانی بهره مند شده اند.سید رضا یحیوی افزود: 
تاکنون بیش از 61 میلیون نفر از ایرانیان مشمول 
طرح کالابرگ الکترونیک شده اند که از این تعداد 
1۹ میلیون نفر کــه معادل حــدود ۳0 درصد از 
مشمولان می شوند، از این طرح استقبال کرده و 
تراکنش خرید داشته اند گفت: این تعداد با خرید 
۲00 هزار تومان از مبلغ یارانــه خود از میان 11 
قلم کالای ســبد غذایی تعریف شده )شامل برنج 
ایرانی، حبوبات، شــیر کم چرب، پنیر، ماســت  
کم چرب،  مرغ، تخم مرغ، روغــن مایع، ماکارونی 

و قند و شکر گوشــت ( مشــمول دریافت یارانه 
تشویقی 1۲0 هزار تومانی شده اند.

وی با اشاره به حذف ارز ترجیحی در سال گذشته 
و بدنبــال آن افزایش رقم یارانه هــا از ۴۵ هزار به 
۳00 و ۴00 هــزار تومان بر اســاس دهک های 
اقتصادی خاطر نشــان کرد: رفتار مردم نســبت 
به یارانــه ای که دولت به آنها می پرداخت شــکل 
گرفت و برای خریدهای خود طبق یارانه دریافتی 
برنامه ریزی می کردند این در حالیست که تغییر 
سیاست های رفتاری در صورتی که سیاست های 
حمایتی را در کشــور اجرا می کنیم بسیار سخت 
اســت؛ به طوریکه در زمــان اجــرای کالابرگ 
الکترونیک فقط سه درصد افراد از طرح استقبال 
کردند اما آرام آرام این آمار رشــد کرده اســت و 
در حال حاضر به حــدود نزدیک بــه ۳0 درصد 
افزایش یافته اســت.وی با بیان اینکــه تاکنون 

شهروندان خراسان رضوی بیشــترین استقبال 
را از این طرح داشــته اند اظهار کــرد: پیش بینی 
که از طرح داشتیم و اســتقبالی که از آن می شود، 
تقریباً محقق شده است زیرا به مرور زمان در حال 
گسترش است.مشــاور معاون وزیر تعاون، کار و 
رفاه اجتماعــی بیان کرد: کالابــرگ الکترونیک 
در تأمین معیشــت دهک هــای پایین تر موثرتر 
بوده چرا که دهک های دوم و ســوم بیشــترین 
آمار مشــارکت در این طرح را داشته اند که نشان 
دهنده درســت بودن هدفگــذاری دولت برای 
کاهش فقر غذایی بوده است.علاوه بر فروشگاه ها، 
زیرســاخت های لازم برای خرید از فروشگاه های 
مجازی و اینترنتی در طرح کالابرگ الکترونیکی 
نیز بتدریج فراهم شــد و بدین ترتیب خانوارهای 
مشــمول طرح می توانند به شــکل مجازی نیز 

خرید خود را انجام دهند.

انرژیمسکن  روزنامه سراسری صبح ایران
 صاحب امتیاز، مدیر مسئول و سردبیر:

 امیر موسی کاظمی
چاپ: کارگر

نشانی: تهران، خیابان جمالزاده جنوبی
 پلاک 1۴6، واحد 6
 تلفن و  نمابر: 66۴۵۹۷6۲
سازمان شهرستان ها:  66۴61۷۷0

روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی مازندران در راستای اطلاع رسانی و ارتقاء سطح آگاهی مردم دیار 
همیشه  سبز مازندران نسبت به میزان سلامتی خود و حفظ این گوهر ارزشمند دست به امری مهم زده 
و با ترویج فرهنگ خود مراقبتی سعی بر بالا بردن سطح سلامت مردم مازندران دارد. در گزارشی که 
می خوانید کارشناسان و متخصصان این دانشگاه نکات مهمی را در ارتباط با نقش رعایت رژیم های مناسب 
غذایی، ورزش و دوری کردن از مواد مضری چون سیگار و الکل برای به وجود آوردن شرایط مناسب جهت  
جلوگیری از ابتلا به بیماری های قلبی و عروقی و بستر سازی برای  ارتقاء سطح سلامتی  و داشتن زندگی 
سالم آنان را مورد توجه قرار داده است که توجه به  آن می تواند در حفظ سلامتی ساکنان مازندران و هم 

استانی های عزیز نقش مهمی را ایفا کند.
   مازندران رتبه نخست چاقی کشور

عواملی چون چاقی، عدم تحرک، کشیدن سیگار، رژیم غذایی نامناسب، فشار خون، چربی بالا و دیابت در 
بروز بیماری های قلبی و عروقی موثرند. این بیماری به عنوان قاتل ترین بیماری در انسان ها است.

41 درصد جمعیت کشور کم تحرک و 43 درصد جمعیت اضافه وزن دارند. بالاترین درصد چاقی کشور 
مربوط به استان مازندران است.

میانگین سن ابتلا به سکته قلبی در مردان را حدود 60 سالگی و در زنان 63 سالگی است.
با مراجعه به مراکز خدمات جامع سلامت، پایگاههای سلامت و خانه های بهداشت و انجام خطرسنجی 
سکته های قلبی عروقی و سنجش فشارخون رایگان، از وضعیت ابتلا به بیماریهای قلبی عروقی، فشارخون 
بالا و دیابت خود آگاه شوید. پیشگیری از بیماریهای قلبی عروقی چیزی است که برای هر قلب تپنده ای 

اهمیت دارد.  
  بیماری های قلبی عروقی اولین علت مرگ در ایران است 

دکتر فرهاد غلامی رییس دانشگاه علوم پزشکی مازندران در مطلبی به مناسبت روز جهانی قلب اظهار داشت 
:درحال حاضر بیماری های قلبی عروقی اولین علت مرگ در دنیا و همچنین در کشور ایران است.  

رییس دانشگاه با اشاره به اینکه سالانه حدود20 میلیون نفر در سراسر دنیا به علت بیماری قلبی و عروقی 
فوت می کنند که 31% کل مرگ های جهانی و نیمی از مرگ های ناشی از بیماریهای غیرواگیر را تشکیل 
می دهد اضافه کرد: اکثریت این مرگ ها ناشی از بیماری عروقی قلب است که به شکل حملات قلبی و 

سکته های مغزی تظاهر می کنند.  
دکتر فرهاد غلامی خاطرنشان کرد : برگزاری برنامه های روز جهانی قلب نقش بسیار مهمی در آگاهی از 
عوامل خطر و اصلاح شیوه زندگی دارد و اقدامی موثر در جهت افزایش آگاهی مردم از بیماری های قلبی 
عروقی می باشد و این آگاهی مردمی به عنوان موفق ترین بسیج علیه بیماری های قلبی عروقی ، یک فرصت 
ارزشمند برای ارتقای آگاهی عمومی و تشویق افراد، خانواده ها، جوامع و دولت ها برای اقدام فوری علیه 

بیماری های قلبی عروقی است.  
وی عوامل خطر اصلی بیماری قلبی عروقی و سکته های مغزی را مصرف دخانیات و الکل، رژیم غذایی ناسالم 
و کم تحرکی  که در افراد به شکل فشارخون بالا، قندخون بالا ، کلسترول خون بالا، اضافه وزن و چاقی تظاهر 
می کند عنوان کرد و افزود:  بیماری قلبی عروقی علت اکثریت مرگ ها در افراد دیابتی است که اگر بدون 
تشخیص و درمان باقی بماند می تواند افراد را در معرض خطر بیشتری از بیماری های قلبی عروقی قرار دهد. 

  قاتل خاموش را جدی بگیرید
دکتر عباس علی پور معاون بهداشتی دانشگاه نیز اذعان کرد: امسال روزجهانی قلب با موضوع استفاده از راه 
هایی برای شناخت قلب و حفاظت از آن با پیام ملی»شناخت عوامل خطر بیماری قلبی عروقی، مراقبت بهتر 
و قلب سالم تر« برگزار می شودو همه سازمان ها می توانند در برگزاری این روز مشارکت و از آن حمایت 
کنند و همه افراد در کاهش مرگ های زودرس و بار ناشی از بیماریهای قلبی و عروقی و ارتقای سلامت قلب 
برای زندگی طولانی تر و با کیفیت بهتر نقش دارند و می توانند به مردم برای سلامت قلب، زندگی طولانی 
تر و بهتر کمک کنند ومحیط نیز باید برای مداخلات در جامعه و پاسخ به افزایش بار بیماری های قلبی و 

عروقی در سطح جهانی آمادگی داشته باشد . 
معاون بهداشتی دانشگاه فشارخون بالا را یکی از عوامل اصلی بیماری قلبی عروقی  به عنوان قاتل خاموش 
برشمرد و اظهار داشت : این بیماری هیچ علائم هشداردهنده ای ندارد و بسیاری از افراد از ابتلایشان به 

این بیماری خبر ندارند. 
 معاون بهداشتی دانشگاه  افزود:طی 2 سال بعد از ترک دخانیات ،خطر بیماری عروق کرونر قلب به طور 
اساسی کاهش می یابد و طی 15 سال بعد از ترک دخانیات ،خطر بیماری قلبی عروقی به میزان خطر در 

افراد غیر سیگاری می رسد . 
وی با تاکید بر اهمیت انتخاب شیوه زندگی سالم ، رژیم غذایی سالم ، تحرک و فعالیت بدنی و عدم مصرف 
دخانیات  در داشتن قلب سالم گفت: در جهان یک نفر از هر 10 نفر 30 تا 70 سال  به علت بیماری قلبی 
عروقی فوت می کنندو حداقل 30 دقیقه فعالیت بدنی 5 بار در هفته ، پیاده روی ،دوچرخه سواری ،محدود 
کردن مصرف نوشابه و غذاهای فراوری شده حاوی نمک ، شکرو چربی زیاد از میزان عوامل خطر بیماری 

قلبی عروقی می کاهد.  
دکتر علی پور کلسترول را عامل 4 میلیون مرگ در سال معرفی کرد و افزود : مواجهه با دود دست دوم  

دخانیات نیز یک عامل خطر بیماری قلبی عروقی در افراد غیر سیگاری است. 
وی بهترین راه مقابله با بیماری های قلبی عروقی را تشخیص و درمان زود هنگام عوامل خطر این بیماری در 
مراحل اولیه عنوان کرد و افزود : فشار خون بالا، کم تحرکی، اضافه وزن و چاقی، دیابت، اختلال چربی خون 

و مصرف دخانیات عوامل خطری هستند که باعث مرگ زودرس می شوند.  
رییس مرکز بهداشت استان با اشاره به عوامل خطر مشترک بیماری قلبی عروقی و دیابت  گفت: در نظر است 
امسال در فاصله زمانی روز جهانی قلب 7 مهرماه تا روز جهانی دیابت 22 آبان ماه اقداماتی برای اطلاع رسانی، 
آموزش و غربالگری در قالب بسیج اطلاع رسانی و آموزشی انجام شود و هدف از برگزاری این مناسبت این 
است که افراد بدانند چگونه می توانند با انتخاب شیوه زندگی سالم و چند تغییر ساده مانند مقابله با فشارهای 
روانی سلامت قلب خود را حفظ کنند و دولت ها نیز بدانند اقداماتی که در سطح گسترده برای سلامت قلب 
انجام می شود، به سلامت نوع بشر و ایجاد عدالت درتوزیع و دسترسی خدمات بهداشتی درمانی و حمایت 

از برنامه های مبارزه با بیماری های قلبی عروقی  کمک می کند. 
معاون بهداشتی دانشگاه اظهار داشت: هدف ما اینست تا بتوانیم ضمن حساس سازی و افزایش آگاهی 
عمومی و سیاستگذاری های مناسب و از بین بردن موانع موجود ، بستر را برای توانمند سازی افراد جهت 

کنترل سلامتی و مراقبت از قلب شان آماده نماییم.
  صدرنشینی قلبی و عروقی در بیماری های غیرواگیر مازندران

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی و خدمات بهداشتی درمانی مازندران از تغییر سبک زندگی به عنوان 
علت اصلی بروز بیماری های غیرواگیر در افراد نام برد.

عباس علیپور گفت: در سالهای اخیر بدلیل گسترش زندگی شهرنشینی و عادت کردن مردم به کم تحرکی 
بیماری های غیرواگیر همچون دیابت و فشار خون افراد بیشتری را درگیر خود کرد.

 وی افزود : شرایط زندگی و تغییر سبک زندگی باعث شده شاهد گسترش مداوم افراد مبتلا به دیابت در 
جامعه باشیم و افراد مبتلا به دیگر بیماری های غیرواگیر را نیز شاهد باشیم.

دکتر علیپور اعلام کرد: در حال حاضر بیماری های قلبی و عروقی در صدر بیماری های غیرواگیر مازندران 
قرار دارند.طبق آمارهای علوم پزشکی مازندران شیوع بیماری دیابت در استان 14 درصد و بالاتر از میانگین 

کشوری است و بیماری های زمینه ای در بروز آن تاثیرگذار است.
 برای کاهش خطر بیماری های قلبی چه کاری می توان انجام داد؟

ممکن است از ابتدای تشکیل پلاک در شریان کرونر که نتیجه آن گرفتگی رگ قلب است، 10 تا 15 سال 
طول بکشد تا این رگ ها کاملا باریک شوند. خوشبختانه کارهای زیادی وجود دارد که می توانید برای کاهش 

احتمال ابتلا به بیماری قلبی انجام دهید:
  پیشگیری از بیماری قلبی

برای پیشگیری از بیماری قلب باید سبک زندگی را تغییر داده و چکاپ سالانه را جز برنامه خود قرار دهید.
1: فشار خون خود را کنترل کنید

فشار خون بالا یک عامل خطر اصلی برای بیماری های قلبی است. مهم است که به طور منظم فشار خون 
خود را کنترل کنید. برای جلوگیری از ابتلا به فشار خون بالا یا کنترل آن، لازم است گام هایی در جهت تغییر 

سبک زندگی بردارید. فشار خون نرمال باید زیر 70/120 میلی متر جیوه باشد. 
 ۲: سطح کلسترول و تری گلیسیرید خود را کنترل کنید:

مقادیر بالای کلسترول می تواند عروق را مسدود کرده و خطر ابتلا به بیماری عروق کرونر و سکته قلبی را 
افزایش دهد. تغییر شیوه زندگی و در صورت نیاز استفاده از داروها، می تواند کلسترول خون را کاهش دهند. 
تری گلیسیرید نوع دیگری از چربی موجود در خون است. مقادیر بالای تری گلیسیرید نیز ممکن است خطر 

بیماری عروق کرونر، به خصوص در زنان را افزایش دهد.
 ۳: وزن مناسب:

اضافه وزن یا چاقی می تواند خطر ابتلا به بیماری های قلبی را افزایش دهد. چاقی بیش تر با سایر عوامل 
خطر بیماری قلبی از جمله کلسترول و تری گلیسیرید بالا، فشار خون بالا و دیابت در ارتباط است. کنترل 
وزن می تواند این خطرات را کاهش دهد. علاوه بر این، اضافه وزن و چاقی می تواند با برخی از سرطان ها، 
بیماری های کیسه صفرا و آرتروز مرتبط باشد.چاقی و اضافه وزن با افزایش فشار خون و بزرگ شدن بطن 

چپ )هیپرتروفی بطن چپ( مرتبط است و خطر ابتلا به نارسایی قلبی را افزایش می دهد.
 ۴: رژیم غذایی سالم داشته باشید:

رژیم غذایی سالم و سبک زندگی مناسب، بهترین سلاح شما برای مبارزه با بیماری های قلبی عروقی است.
  حداقل 2 بار در هفته انواع ماهی ها، به ویژه ماهی های حاوی اسیدهای چرب امگا 3 را مصرف کنید.

 در وعده های غذایی از فیبر زیادی استفاده کنید.
 مقدار زیادی میوه تازه، سبزیجات، محصولات لبنی کم چرب، مرغ و ماهی، آجیل، حبوبات و غلات 

کامل بخورید.
 میزان کالری مصرفی را به حداقل برسانید. کالری مورد نیاز روزانه 2000 کالری است. بسته به چندین 
فاکتور از جمله سن، جنس و سطح فعالیت بدنی ممکن است به کالری کم تر یا بیش تری نیاز داشته باشید.

 سعی کنید استفاده از چربی های اشباع شده، چربی ترانس، گوشت قرمز، شیرینی ها، نوشیدنی های 
شیرین شده با شکر و غذاهای سرشار از سدیم و قند را محدود کنید.

۵: به طور منظم ورزش کنید:

مطالعات نشان می دهند که ترکیب رژیم غذایی سالم با ورزش منظم، نه تنها بهترین راه برای جلوگیری از 
بیماری های قلبی است، بلکه برخی عوامل خطر را معکوس می کند. قلب مانند سایر ماهیچه ها به ورزش نیاز 
دارد. ماهیچه هایی که به طور منظم مورد استفاده قرار می گیرند، قوی تر و سالم  باقی می مانند. اما عضلاتی 
که مورد استفاده قرار نمی گیرند ضعیف شده و تحلیل می روند. هنگام ورزش، قلب می تواند خون بیش تری 
را به بدن پمپاژ کرده و با تحمل کم ترین فشار به بازده مطلوب برسد. ورزش منظم همچنین به انعطاف 
پذیری عروق خونی و بهبود گردش خون کمک می کند. ورزش همچنین می تواند به شما در حفظ وزن 
سالم و کاهش کلسترول و فشار خون نیز کمک کند. همه این  موارد می توانند خطر بیماری های قلبی تا 

50 درصد، کاهش دهد.
طبق نظر کارشناسان و متخصصان ،30 دقیقه ورزش در روز و 5 روز در هفته، سلامت قلب شما را بهبود 
می بخشد و به کاهش خطر بیماری های قلبی کمک می کند. هر چیزی که باعث حرکت بدن و سوزاندن 
کالری شود، ورزش محسوب می شود، از جمله: بالا رفتن از پله ها، پیاده روی، دویدن، شنا، دوچرخه سواری 

و …
همیشه قبل از شروع یک برنامه ی ورزشی، با پزشک خود مشورت کنید تا به شما کمک کند فعالیت هایی را 

انتخاب کنید که سلامت قلب را بدون خطر آسیب دیدگی افزایش می دهند.
 ۶: مصرف الکل را حذف کنید:

نوشیدن بیش از حد الکل می تواند فشار خون را افزایش دهد. همچنین باعث انباشته شدن کالری اضافی در 
بدن می شود که ممکن است باعث افزایش وزن شود. هر دوی این ها خطر ابتلا به بیماری قلبی را افزایش 

می دهند.
 7: سیگار نکشید:

احتمالا می دانید که سیگار کشیدن باعث مشکلات تنفسی و سرطان ریه می شود. اما آیا می دانید این 
امر احتمال حمله قلبی را نیز بیش تر می کند؟ افرادی که سیگار می کشند 2 تا 4 برابر بیش تر در معرض 

بیماری های قلبی هستند.
 دود سیگار، میزان اکسیژنی که به قلب می رسد را کاهش می دهد، فشار خون را بالا می برد، ضربان قلب را بالا 
می برد، احتمال لخته شدن خون را افزایش می دهد که می تواند فرد را در معرض خطر بیش تری برای حمله 
قلبی و سکته مغزی قرار دهد. علاوه بر این، مواد موجود در دود سیگار به رگ های خونی آسیب وارد می کند.

با ترک سیگار، خطر بیماری قلبی و سرطان ریه را کاهش دهید. می توانید با پزشک خود در یافتن بهترین 
روش ترک سیگار صحبت کنید.

   8: استرس را مدیریت کنید:
استرس از بسیاری جهات با بیماری قلبی در ارتباط است. تردیدی وجود ندارد که استرس می تواند تأثیرات 
فیزیولوژیک واقعی بر بدن، از جمله قلب، داشته باشد. این امر در مورد استرس شدید و ناگهانی بیش تر 

صادق است. 
استرس شدید می تواند محرکی برای حمله قلبی باشد. افرادی که اخبار ناراحت کننده ای دریافت می کنند، 

در موارد نادر دچار حمله قلبی فوری شده اند.
استرس می تواند فشار خون را افزایش دهد. همچنین، برخی از روش های معمول کنار آمدن با استرس مانند 

پرخوری، نوشیدن زیاد و سیگار کشیدن نیز برای قلب مضر هستند.
برخی از راه های کمک به کنترل استرس شامل ورزش، گوش دادن به موسیقی، عدم نوشیدن زیاد قهوه، 

تمرکز روی موضوع آرامش بخش یا یوگا برای سلامت قلب مفید هستند.
 9: دیابت را کنترل کنید:

ابتلا به دیابت خطر ابتلا به بیماری قلبی را 2 برابر افزایش می دهد. دلیل این امر آن است که به مرور زمان، 
افزایش قند خون ناشی از دیابت می تواند به عروق خونی و اعصاب کنترل کننده ی قلب و رگ ها آسیب 
برساند. بنابراین، مهم است که برای بررسی ابتلا به دیابت، از آزمایش قند خون کمک بگیرید و در صورت 

ابتلا، آن را تحت کنترل داشته باشید.
بهترین راه پیشگیری از بیماری های قلبی، مراقبت از خود در مقابل دیابت است. قند خون خود را تا حد 
ممکن در سطح طبیعی نگه دارید. فشار خون خود را کنترل کنید. فشار خون هدف در افراد دیابتی زیر 
80/130 است. کلسترول خون خود را کنترل کنید، برای این کار ممکن است به مصرف دارو نیاز داشته 
باشید. اگر چاق هستید وزن خود را کاهش دهید. در مورد مصرف روزانه آسپرین از پزشک خود کمک 

بگیرید. 
 10: خواب کافی داشته باشید:

خواب کافی فقط برای تجدید انرژی مهم نیست، بلکه برای سلامت قلب نیز حیاتی است. خواب به ترمیم بدن 
کمک می کند. داشتن خواب کافی به عملکرد طبیعی در طول روز نیز کمک می کند.

نداشتن خواب کافی، خطر فشار خون را بالا می برد زیرا در هنگام خواب طبیعی، فشار خون افت می کند. 
چاقی و دیابت از دیگر عوارض نداشتن خواب کافی هستند. این 3 مورد می توانند خطر ابتلا به بیماری های 
قلبی را افزایش دهند. بیش تر بزرگسالان به 7 ساعت خواب شبانه نیاز دارند. اگر دچار اختلالات خواب 

هستید، با پزشک خود برای درمان این مشکل صحبت کنید.
  رژیم غذایی برای پیشگیری از بیماری قلبی

در رژیم غذایی علاوه بر این که چه چیزی می خورید، اندازه و حجم غذا نیز مهم است. برای این که کالری 
دریافتی شما بیش از حد نشود، می توانید بشقاب خود را کوچک تر کنید و از غذاهای کم کالری و سالم مانند 
میوه و سبزیجات استفاده کنید. در ادامه تعدادی از غذاهای مفید و مضر برای سلامت قلب را عنوان می کنیم.

  چه غذایی برای قلب بد است
گام مهم برای کاهش کلسترول خون و جلوگیری از بیماری قلبی محدودکردن میزان چربی اشباع شده در 
رژیم غذایی است. افزایش سطح کلسترول می تواند خطر حمله قلبی و سکته را افزایش دهد. برای داشتن 
رژیم سالم باید میزان چربی اشباع شده حدود 6% از کل کالری روزانه را تشکیل دهد و چربی های ترانس باید 
به طورکلی از برنامه غذایی حذف شوند. سعی کنید هنگام خرید، گوشت بدون چربی تهیه کرده و هنگام 

پخت وپز از روغن کمی استفاده کنید.
یکی از مضرترین غذاها برای سلامت قلب غذاهای فست فودی است. این غذاها بسیار پرکالری بوده و به دلیل 
سدیم و چربی بالا به قلب آسیب وارد می کنند. برای سلامت قلب بهتر است غذاهایی مثل شیر پرچرب، 

گوشت هایی مانند جگر،گوشت چرب،سوسیس و کالباس،
گوشت های سوخاری، نمک، سوپ کنسرو شده، انواع سس کچاپ، مایونز و خردل وغذاهای رستورانی را در 

رژیم غذایی خود محدود کرده و تا جای ممکن از جایگزین های سالم استفاده کنید.
  چه غذایی برای قلب خوب است

میوه ها و سبزیجات منابع خوبی از ویتامین ها و مواد معدنی هستند. این نوع مواد غذایی در کنار فیبر بالا 
کالری بسیار کمی دارند. البته سبزیجات سرخ شده و میوه های کنسرو شده داخل شربت بسیار مضر بوده و 
باید آن ها را از رژیم غذایی حذف کرد. غلات نیز منبع خوبی از فیبر و سایر مواد مغذی هستند. شما می توانید 
برای داشتن رژیم غذایی سالم، غلات کامل را در برنامه غذایی خود افزایش دهید. محصولاتی مانند آرد 
گندم، نان سبوس دار، غلات کامل مانند برنج قهوه ای و جو و پاستا سبوس دار مواد غذایی خوبی هستند که 

به سلامت قلب کمک می کنند.
پوست،  بدون  مرغ  وماهی،  کم چرب،تخم مرغ  لبنی  آجیل،محصولات  کانولا،  ،روغن  زیتون  روغن 
حبوبات،گوشت بدون چربی،چاشنی های بدون نمک می توانند جایگزین خوبی برای مواد مضر باشند و با 

مصرف آن ها امکان ابتلا به بیماری های قلبی کمتر می شود.

 چه ورزش هایی برای قلب خوب است
ورزش های هوازی برای سلامت قلب و بهبود عملکرد قلب بسیار مفید هستند. این نوع تمرینات منجر به 
کاهش فشارخون و ضربان قلب می شوند. این نوع ورزش ها همچنین خطر ابتلا به بیماری دیابت نوع 2 را 
کاهش می دهد. اگر هم در حال حاضر مبتلا به دیابت هستید، ورزش هوازی به کنترل قند خون کمک 
می کند. سعی کنید حداقل 30 دقیقه در روز ورزش هوازی داشته باشید و این کار را 5 روز در هفته انجام 
دهید. تمریناتی مانند پیاده روی سریع، دویدن، شنا، دوچرخه سواری، طناب زدن از بهترین ورزش های 

هوازی هستند.
تمرینات مقاومتی نیز برای افرادی که مقدار زیادی چربی دارند، بسیار مفید بوده و با کاهش چربی و افزایش 
توده عضلانی به سلامت قلب کمک می کنند. انجام ورزش مقاومتی حداقل دو روز در هفته برای داشتن 

یک بدن سالم مفید است.
  راهکارهای مبارزه با بیماری قلبی و عروقی

مبارزه با بیماریهای قلبی عروقی نکته ای است که برای هر قلب تپنده ای اهمیت دارد. به منظور پیشگیری 
از بیماریهای قلبی عروقی توصیه می شود که با انتخاب شیوه زندگی سالم و تغییر ساده رفتاری، سلامت 

قلب خود را حفظ کنید:
 - تغذیه سالم و مناسب داشته باشید

 - روزانه 5 سهم میوه و سبزی )معادل 400 گرم( میل کنید.
 - مصرف غذاهای فرآوری شده و بسته بندی شده حاوی نمک، شکر و چربی زیاد را محدود کنید.

 -مصرف نوشابه ها و آبمیوه های شیرین را کاهش دهید و بجای آن آب سالم و یا آبمیوه های طبیعی را 
انتخاب کنید.

-  از میوه های تازه به جای انواع شیرینی و سایر مواد غذایی شیرین استفاده کنید.
-  به مصرف دخانیات نه بگویید.

 - الکل مصرف نکنید.
 - تصمیم بگیرید حداقل 30 دقیقه فعالیت بدنی با شدت متوسط و 5 روز در هفته انجام دهید و یا حداقل 

75 دقیقه فعالیت بدنی با شدت زیاد در طول هفته انجام دهید.)در 3 تا 5 روز هفته(
 - در کاهش اضافه وزن و چاقی خود اقدام کنید

 - غذاهای محل کار یا مدرسه را در منزل تهیه کنید
 - اگر به فشارخون بالا، دیابت و کلسترول بالا مبتلا هستید حتما به پزشک مراجعه و داروهای خود را بطور 

منظم مصرف کنید.
  - در دوران اپیدمی کووید 19، بیماران قلبی عروقی در معرض خطر بیشتری برای ابتلای شدیدتر به کووید 

19  هستند بنابراین از مراقبت و معاینات دوره ای قلب خود غافل نشوید.

معاون بهداشتی دانشگاه علوم پزشکی مازندران : 

قاتل خاموش را جدی بگیرید
 مقدمه:

یکی از اعضایی که در بدن ما وجود دارد و معنی واقعی زنده بودن است، قلب ماست. بطوری که حتی افرادی که دچار مرگ مغزی می شوند، هنوز زنده هستند. لذا مراقبت از قلب 
حیاتی ترین اقدام است. 

بیماریهای قلبی عروقی اولین علت مرگ در دنیا و همچنین در ایران و استان مازندران می باشد. اکثریت این مرگ ها ناشی از بیماری عروق کرونر قلب است که به شکل سکته های 
قلبی و مغزی تظاهر می کند.

عوامل خطر رفتاری بیماری های قلبی عروقی و سکته مغزی شامل: استعمال دخانیات، مصرف الکل، رژیم غذایی نامناسب، کم تحرکی، اضافه وزن و چاقی است و عوامل خطر 
بیلوژیک شامل فشارخون بالا، قند خون بالا، افزایش کلسترول خون که نهایتاً منجر به بیماریهای قلبی عروقی می گردد.


